
سال هفتم  شماره 300  12 صفحه  قیمت: 4000 تومان
2023 فوریه   8    1401 ماه  بهمن   19 چهارشنبه 

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

w w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . c o m

فروزان آصف نخعی

طرح مولد سازی 
بر پایه دو محور

2

سرمقاله

سید حمید حسینی

نگارش لیستی از 
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یادداشت

وحید شقاقی شهری

سه خطر بزرگ پیش روی 
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وحید حاج سعیدی

قرعه کشی تاریخی 
خودروسازان!
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طنز روز

چرایی رشد حباب سکه

درگفت وگو با رییس اتحادیه طلا و سکه  
 مطرح شد  

 حباب ســکه به طور عجیبی از ابتدای امســال بالا رفته، به طوری که در حال حاضر 
ســکه امامی در بازار بیش از ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، نیم ســکه در حدود ۴ میلیون 
و ۳۰۰ هزار تومان، ربع ســکه ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و ســکه گرمی نزدیک به ۳ 
میلیون تومان حباب دارد. این اعداد به باور رییس اتحادیه طلا و ســکه »هیچ توجیه 
منطقی ندارد و بر همین اســاس، مردم در هنگام ورود به بازار ســکه باید به این حباب 

قیمتی توجه داشته باشد.«...

کلاف سردرگم خودرویی

چراغ سبز وزارت صمت بر لغو عرضه 
خودرو در بورس؛

گروه بازار مالی: بررســی ها نشــان می دهد اصرار شورای رقابت بر لغو عرضه خودرو در 
بورس با چراغ ســبز وزارت صمت انجام شــده اســت و اگر این دعوا ادامه دار باشــد کار 
به دیوان عدالت اداری خواهد رســید. در هفته های گذشــته با فرمول خودرو در بورس 
کالا وضعیت بازار خودرو به آرامش رفته و با افزایش عرضه در بورس کالا قیمت ها نیز 
متعادل شــده بود که به یک باره در دو هفته اخیر شــورای رقابت به قضیه خودرو وارد 

کرده و معادلات را بهم زده و باعث متلاطم شدن دوباره بازار خودرو شد...

دولت پاسخگوی وضعیت 
اینترنت   نیست

آفت فیلترینگ بر اقتصاد
حــدود ۵ مــاه از محدودیت هــای اینترنت می گذرد، اما به نظر می رســد که دولت 
پاسخگوی وضعیت اینترنت و پیگیری برای بهبود شرایط آن نیست. به طوری که 
وزیر ارتباطات به تازگی گفته است که ما کندی اینترنت نداریم و بارها گفته ام که 
مشکل فیلترشکن است!این روزها وضعیت اینترنت را هیچکس برعهده نمی گیرد. 
وزیر ارتباطات هم که به صورت رســمی وظیفه رســیدگی به آن را دارد، همواره 

علت کندی اینترنت را اســتفاده از فیلترشــکن ها و وی پی ان ها اعلام کرده...

گزارشگزارشگپ

696

بامـد اد
 وحشت  

زلزله مرگبار7/8 ریشتری 
بخش هایی از  ترکیه و سوریه  

را ویران کرد

تا ثیرنرخ سود با نکی
 بر اقتصاد

9

کاهش نرخ سود بانکی تا چه اندازه  با 
انتظارات تورمی همسو است 

گزارش

گروه بازار مالی: اخیراً پس از گمانه زنی های فراوان و در راستای 
کنترل تورم و رشد نقدینگی کشور، در نهایت سقف نرخ سود 
بانکی و نرخ تسهیلات به ترتیب به ۲۲.۵ و ۲۳ درصد افزایش 
یافت. اما در شــرایطی که تورم به صورت افسارگســیخته در 
حال افزایش اســت، افزایش نرخ بهــره می تواند از بی ثباتی 

قیمتها بکاهد؟
نزدیــک به دو ماه اســت کــه از انتصاب محمدرضا فرزین به 
ریاست بانک مرکزی می گذرد. پس از فراز و نشیب هایی که 
در سیاست های پولی و بانکی در زمان ریاست علی صالح آبادی 
وجود داشــت، اکنون فرزین می گوید که مدیریت انتظارات 
تورمی، کنترل مقدرای ترازنامه و اضافه برداشــت بانک ها به 
همراه نظارت قوی بر چگونگی مصرف اعتبارات در شــبکه 

بانکی در دستور کار جدی بانک مرکزی قرار دارد...

گروه سیاســی: هفته گذشــته یکی از رسانه ها از تصمیم 
ســران ســه قوه برای اجرای طرح مولدسازی خبر داد. 
رسانه ای شدن جزییات مصوبه مولدسازی اموال دولت، 
واکنش های انتقادی زیادی را به همراه داشت. علاوه 
بر غیرشفاف و محرمانه بودن مصوبه، مصونیت قضایی 
هیات هفت نفره واگذاری، مورد نقد قرار گرفت.اعضای 
این هیات ۷ نفره عبارتند از: معاون اول رئیس جمهور 
)رئیــس هیــات(، وزیر امور اقتصــادی و دارایی )دبیر 
هیات(، رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، وزیر 
کشور، وزیر راه و شهرسازی، یک نفر نماینده از طرف 
رئیس مجلس شــورای اســلامی و یک نفر نماینده از 

طرف رئیس قوه قضائیه...

دو روی سکه  طرح 
مولدسازی
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  واکنش منتقدان و دفاعیات دولت
 از طرح مولدسازی

گزارش

گروه راه و مسکن: چند روز قبل مهرداد بذرپاش، وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کرد: سال آینده دانشگاه های ما پیشتاز 
نهضت تولید مسکن برای استادان، کارکنان دانشگاه ها و 
خوابگاه های متاهلی خواهند شد. اظهارات وزیر در حالی 
مطرح می شــود که ســاخت چهار میلیون مسکن دولت 
رئیســی همچنان وضعیتی مبهم دارد.سال 1۴۰1 رو به 
پایان اســت و اقتصاد ایران مســیر پرنوسانی را در همه 
ابعاد تجربه کرده است. بازار مسکن در وضعیت بحرانی 
به ســر می برد، قیمت دلار و ســکه در یکی از سقف های 
تاریخی خود ایستاده و نرخ تورم هر ماه روندی افزایشی 
را ثبت کرده است.در همین حال بیش از یک سال از آغاز 
به کار دولت رئیسی گذشته اما تا امروز وعده ساخت یک 
میلیون مسکن در طول یک سال حتی در حد کلنگ زنی 

نیز عملی نشده است...

چالش های پیش روی 
نهضت  ملی مسکن

8

4 مانعی که پیش روی دولت
 در تولید مسکن قرار دارد

گزارش

گروه اقتصاد: اگر وزیر ارتباطات تا ۲۴ بهمن ماه رضایت مجلس را 
در زمینه پیشرفت شبکه ملی اطلاعات و کیفیت اینترنت جلب 
نکند، این موضوع مجدداً به صحن مجلس ارجاع شده و به گفته 
یک نماینده مجلس »عیسی زارع پور در این زمینه تذکر و کارت 
زرد می گیرد، که عملًا وی را به مرحله استیضاح نزدیک خواهد 
کرد.«حدود ســه ماه قبل یعنی ۲۴ آبان ماه بود که عیســی زارع 
پور برای پاسخ به سؤالات برخی نمایندگان مجلس در مجلس 
شــورای اسلامی حاضر شد. او در جریان بررسی سؤال تعدادی 
از نمایندگان در خصوص اقدام وزارت ارتباطات برای توســعه 
شــبکه ملی اطلاعات گفت: همانطور که در جلسه رأی اعتماد 

به مجلس قول دادم تحقق شبکه ملی اطلاعات...

وزیر ارتباطات یک قدم 
تا  استیضاح

3

»۲4 بهمن ماه« مهلت سه ماهه بهبود 
کیفیت  اینترنت به پایان می رسد

گزارش

اعلام   ورشکستگی 
مالی  عمومی!؟

در گفت وگو با حسین راغفر طرح 
مولدسازی اموال دولتی  مطرح  شد

7
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نویســنده معتقد اســت که به جای مولدســازی، حرکت آینده باید بر دو 
محور منافع ملی، و شکل دهی به نظم جدید بر محوریت انسان، شکل 
بگیرد تا شور و شعف بسیار عمیقی در همه حوزه ها برقرار کند؛ به سرعت 
توزیــع نظــام منافع را از خاص گرایی خارج، و به عام گرایی ارجاع دهد. 
عقلانیت در این زمینه باید خودش را در قالب نه چندان آشــکار آشــتی 

ملی متبلور سازد.
طرح مولد سازی دارایی های دولت، از زمره طرح هایی است که بحث های 
بسیار زیادی را در جامعه به راه انداخته است؛ »کاپیتولاسیون« تا »آپارتاید« 
نام هایی هستند که بر این طرح، نمایندگان مجلس نامگذاری کرده اند. 
بی تردید جوامعی که نهاد قانون بر همه عرصه هایش، به طور یکدست، 
اعمال نمی شود، به دلیل مشکلات ناشی از چنین پدیده ای، هراز چندی، 
هزینه های ســنگین پیامدهای ناخواســته چنین روندی را بپردازند. اما 
متاســفانه به جای توجه به چنین موقعیت خطیری، مصوبه ســران تنها 
به قلک ثروت ملت برای تأمین مخارج خود اندیشــیده اســت. چنین 
قلکی ســاختارا قادر نیســت به جای برجام و رفع تحریم ها و اصلاحات 

بوروکراتیک و سازماندهی اجتماعی و حاکمیت سیاسی عمل کند.
برای مثال از آن جا که نهادها، انجمن ها، و سازمان ها به صورت خودبه 
خودی تابع روابط حامی و پیرو هستند، و درآمدها از این طریق در یک 
روابط عمودی تأمین و توزیع می شــود، هماهنگی و ســازماندهی میان 
ائتلافی مســلط از تجمیع کننده و توزیع کننده منابع، دائم از وضعی به 
وضع دیگر در حال بازسازی خود است تا با تأمین منابع، سامانه های ناشی 
از سازمان ها با ساختار عمودی، و ائتلاف برای ایجاد وحدت اجتماعی، 
کاهش خشونت و حیات اجتماعی را امکانپذیر سازند. با این همه کاهش 
توزیع منابع و پیامدهای مخاطره آمیز آن یعنی عدالت خواهی جنبش های 
اجتماعی، با افزایش هزینه به جای سود، گسست های عمیقی را در این 
دست از جوامع دامن می زند. گسست هایی که می تواند نظم موجود را 
از بین ببرد.به عبارت دیگر بیماری ســاختاری ایران، وجود خشونت، به 
عنوان مهمترین مانع توســعه، با رشــد و توسعه مقطعی به طور دائم در 
حال نوسازی و بازسازی خود است. با این همه باید گفت شیوه بازسازی 
نهادهای مستقر گویی از این طریق با بن بست تاریخی خودش مواجه 
شــده، و تندروها نیز با غفلت از بازســازی جدید که متضمن حداقلی از 
مشارکت اجتماعی باشد، بحران های آن را تعمیق و گسترده می کنند. بر 
این اساس اگر حاکمیت سیاسی قادر نباشد بازسازی سیاسی را با توجه به 
بن بست مذکور به ثمر برساند، هر نوع بازسازی به سرعت به بحران مرحله 
بعد ختم می شود. از این منظر پوسته شکنی توسط دولت ها در نظام های 
شکننده، که برخوردار از نظمی مبتنی بر تعیین کنندگی کارگزار، توزیع 
منابع میان کارگزاران اصلی که ائتلاف قدرت را شکل می دهند و توزیع 
منابع میان پیروان هوادار، و رفتن به مرحله ائتلاف سازمان ها، در ایران 
بــا عناصر ایدئولوژیک، و مخاطرات بین المللی و منطقه ای درآمیخته، 
روند سازماندهی نهادی و تکامل آن را با دشواری بسیار خطرناکی مواجه 
می ســازد. در این وضعیت ناکارآمدی به اوج رســیده و امکان فروپاشی 
در خوشــبینانه ترین حالت، تنها تهدید وضعیت موجود به شــمار خواهد 
رفت.ساختار مذکور از دو مشکل بسیار اساسی رنج می برد: ابتدا اختلال 
جدی در همبســتگی میان فرد با خویشــتن درونی خویش است. سپس 
ناتوانی در ایجاد همبســتگی میان خویشــتن با حوزه اجتماعی قرینه و 
هم آیند آن اســت. از نظر یونگ وقوع چنین همبســتگی از حوزه فردی 
و ســپس انتقال آن به حوزه اجتماعی ناممکن می شــود. وضعیت پیشا 
قانون جوامعی اینچنینی مبتنی بر حامی پیرو همچون وضعیت ایران، به 
طور دائم ابتدا برای منافع مقطعی از شدت خشونت ها می کاهد، اما پس 
از پایان منافع، رنج های ناشــی از تأمین منابع جدید، ستیزه های درونی 
آموخته شده ناشی از رضایت جبری را از آنچه نصیبش می شود، نهادینه 
می سازد؛ مانند نظام همسان سازی حقوق کارکنان دولت و یا کارگران، 
و دیگری دست زدن به برنامه پرریسک شوک درمانی که هرچند سال 
یــک بــار باید صورت بگیرد. چنین فرآیندی نهاد خانواده و اعضای آن 
را پیــرو مقطعــی نهادهای حامی پرور می کنــد. الگوی حامی پیرو، در 
نهایت اصلاح وضعیت را به جای آموختن و آشتی با خود و خویشتن، و 
ســپس ارجاع به اصلاحات بر اســاس خیرعمومی، به دلیل الگوی بهره 
مندسازی انسان فاتح، فرار به جلو را برای اصلاح دیگران، و انتشار عقده 
قدرت طلبی توســعه می دهد، و به این طریق کهن الگوهای مندرج در 
ناخودآگاه، در بازتولید انسان فاتح و عدم آشتی انسان با خود، بازتولید و در 
اشکال نوین خود به ویژه در حوزه نهادهای اجتماعی بازسازی می شود؛ 
روز از نو روزی از نو.از این منظر آن چه باید به شــورای ســران، و هیات 
هفت نفره، قوه قضاییه و مجلس گوشــزد کرد آن اســت که این گونه از 
سازماندهی اجتماعی، به دلیل تغییر در ساختارهای هویت یابی جدید در 
جامعه، و شیوه های سازماندهی آن، دیگر قادر به ادامه و استمرار وضع 
موجود نیست. پرداختن چنین هزینه عظیمی برای بازسازی آن، آفتابه 
خرج لحیم است. و سرمایه مذکور به سرعت دود می شود و هوا می رود. 
در چنین شــرایطی از هم گســیختگی زیرمجموعه نظام حامی پیرو، به 
شــدت از آســیب پذیری جدی و به ویژه فروپاشــی نظم مواجه خواهد 
شــد.از این منظر حرکت آینده می تواند بر دو محور منافع ملی، و شــکل 
دهی به نظم جدید بر محوریت انســان، شــور و شعف بسیار عمیقی در 
همه حوزه ها برقرار کند؛ به سرعت توزیع نظام منافع را از خاص گرایی 
خارج، و به عام گرایی ارجاع دهد. عقلانیت در این زمینه باید خودش را 
در قالب نه چندان آشکار آشتی ملی متبلور سازد. چنین روندی می تواند 
غیریت سازی های ناشی از عدم آشتی با خود، بر اساس فشارهای ناشی 
از توزیع منابع عمودی، و همچنین عقده سرنگون سازی و بدسازی هر 
نوع فرهنگ، سیاست، اجتماع، و اقتصاد خودی را به اصلاح بخش های 
ضعیف و ناکارآمد در کنار بخش های کارآمد و قوی سوق دهد. موضوعی 
که پیشــران آن، تشــکیل سرمایه اجتماعی جدید و هویت و مشروعیت 

یابی نوین می توان بر آن نام گذاشت.

طرح مولد سازی 
بر پایه دو محور

مصوبه 
موصوف به 
مولدسازی 
مستند به 
اصول متعدد 
قانون اساسی، 
از جهت مبنای 
قانونی فاقد 
ایراد است 
که در صورت 
اجرای صحیح، 
می تواند 
مشکلات 
و معضلات 
زیادی را از 
کشور حل 
نماید. لزوم 
نظارت بر 
عملکرد 
مسئولین 
مربوط، امری 
است بدیهی 
که حسب 
شنیده ها مورد 
تأکید رهبری 
نیز واقع شده 
است.

ت
س

سیا

این روزها بسیاری سعی دارند در خصوص وقایع سال 
۲۰۲۳ پیشــگویی هایی انجام دهند. این کار را انجام 
می دهند تا به نهادهای تمامی کشــورها کمک کنند 
تصمیمات صحیحی برای ســال جدید اتخاذ نمایند. 
اندیشکده های سراسر جهان، شرکت های تحقیقاتی 
بازارها نظرسنجی هایی در این رابطه انجام می دهند.
اینکه جنگ اوکراین به پایان می رســد به این علت 
که پوتین تحت فشــار اســت یا اینکه سال ها تداوم 
خواهد داشــت زیرا به نفع بســیاری است. اینکه آیا 
قیمت انرژی همچنان افزایش می یابد یا اینکه تعیین 
سقف قیمت ها توسط اروپا آن را مهار خواهد ساخت. 

اینکه آیا میزان تورم به سبب محدودیت های اعمال 
شــده برای مواد اولیــه افزایش خواهد یافت یا خیر. 
اینکــه کووید بار دیگــر از چین بر می خیزد یا اینکه 
واکسیناسیون گسترده در جهان غرب مردم را مصون 
خواهد ســاخت. درک اینکه حق با چه کســی هست 
دشوار است و بیش از آن پیش بینی رویدادهای آتی.
در ســال ۲۰۲1 چه کسی می توانست تصور کند که 
پوتین جرات به چالش کشــیدن غرب را می یافت و 
با حمله به اوکراین بحران انرژی بی ســابقه ای را در 
اروپا ایجاد کند. در سال ۲۰۰۰ چه کسی می توانست 
حادثه 11 ســپتامبر را مورد پیش بینی قرار دهد. در 

آن سال آمریکا به سپر فضایی برای دفاع از خود در 
برابر یک جنگ ســرد تازه فکر می کرد و هیچکس 
تصور نمی کرد که این دشمن در هزاره جدید تروریسم 
بین المللی القاعده باشــد.در این وضعیت بغرنج چه 
کاری باید انجام دهیم؟ سه راه حال توصیه می شود. 
نخست احتیاط. دوم ارزیابی منابع اطلاعاتی و میزان 
موثق بودن آنها و سوم مراقبت از خود. البته اینها به 
ما کمک نمی کنند بفهمیم در سال ۲۰۲۳ چه اتفاقی 
خواهد افتاد اما به ما کمک می کنند خود را به شکلی 

خردمندانه برای آینده نزدیک آماده کنیم.
منبع:نشریه کوریره دلاسرا )ایتالیـا(

دو روی سکه  
طـرح 
مولدسازی

  واکنش منتقدان 
و دفاعیات دولت
 از طرح مولدسازی

گروه سیاسی: هفته گذشته یکی از رسانه ها از تصمیم 
ســران سه قوه برای اجرای طرح مولدسازی خبر 
داد. رســانه ای شدن جزییات مصوبه مولدسازی 
امــوال دولــت، واکنش های انتقادی زیادی را به 
همراه داشــت. علاوه بر غیرشــفاف و محرمانه 
بودن مصوبه، مصونیت قضایی هیات هفت نفره 

واگذاری، مورد نقد قرار گرفت.
اعضــای این هیات ۷ نفره عبارتند از: معاون اول 
رئیس جمهور )رئیس هیات(، وزیر امور اقتصادی 
و دارایــی )دبیر هیات(، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور، وزیر کشور، وزیر راه و شهرسازی، 
یک نفر نماینده از طرف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی و یک نفــر نماینده از طرف رئیس قوه 
قضائیه. این هیات می تواند تعداد زیادی از اموال 
دولت را بنا بر تشــخیص خود در نحوه انتخاب و 

واگذاری، به فروش برسانند.
از همان ابتدای رسانه ای شدن این جزئیات، موج 
انتقادات علیه طرح ســران ســه قوه سرازیر شد. 
بسیاری این طرح را به منزله دور زدن قانون اساسی 
و از دور خارج کردن مجلس از روند قانون گذاری 
معرفــی کردند. برخی هم با حمایت از این طرح، 
خواســتار قانونی شدن آن شدند. برخی رسانه ها 
هم پروژه مولدسازی را محصول یک دست شدن 
ساختار قدرت در ایران ارزیابی کردند. برخی دیگر 
نیز همانند روزنامه شــرق، واکنشی طنزگونه به 
ماجرا داشــتند و خواستار فروش دانشگاه تهران 

توسط دولت شدند.
واکنــش مجلســی ها؛ از بی خبری مطلق تا  ��

کاپیتولاسیون داخلی
تصویــب و اجرای مصوبه مولدســازی، بیش از 
هــر نهادی دیگری، نگاه ها را به ســوی واکنش 
نماینــدگان قــوه مقننه جلب کــرد. در یکی از 
نخســتین واکنش ها، احمد علیرضا بیگی نماینده 
تبریز با اظهار بی اطلاعی از مصوبه شورای عالی 
اقتصادی سران قوا گفت: »من در جریان لایحه 
بودجه متوجه شدم چنین اتفاقی رخ داده است.«

علیرضــا ســلیمی عضو هیــات رییس مجلس 
نیــز در گفتگــو با جماران، گفت کــه ماجرا را از 
طریق رســانه ها شنیده است. اگر چنین اختیارات 
فراقانونی همراه با مصونیت قضایی صحت داشته 
باشد، قابل پذیرش نخواهد بود چراکه با شفافیت 

مغایرت دارد.
اما جدی ترین و انتقادی ترین واکنش نمایندگان 
بهارستان را نماینده مردم شازند نشان داد. محمود 
احمدی بیغش در نطق میان دستور خود در جلسه 
علنــی دهــم بهمن، ضمن انتقاد از آن چه انفعال 
مجلس در برابر طرح مولدسازی خواند، بیان کرد: 
»مطلبی که بنده را متعجب از این تصمیم مساله 
دار کرده سکوت شدید نمایندگان مجلس است.«

وی با زیر سؤال بردن جایگاه قانونی شورای عالی 
هماهنگی بیان کرد: »این شــورا با نادیده گرفتن 
ارکان رسمی قانون گذاری کشور از جمله مجلس 
به ظاهر قانون گذار وارد چنین تصمیم گیری های 
بدون پشتوانه قانونی می شود«. احمدی بیغش این 
اقدام را »کاپیتولاسیون داخلی« و بدعت گذاری 
غلــط توصیف و گفت: »انتظار دارم مجلس قبل 
از اینکه بیشــتر به کُمــای تصمیمات فراقانونی 
فرو برود حداقل یک بار بعد از ســه ســال عمر 
خود در این دوره ورود مســئولانه و شــجاعانه به 
اینگونــه موضوعات و محــدود کردن اختیارات 

رئیس مجلس داشــته باشد و مجلس همانگونه 
که تاکید امام و رهبری است، مجلسی بر اساس 

قانون اساسی باشد.«
واکنش ناظران سیاسی؛ از تره خرد نکردن  ��

برای مجلس تا تشــبیه به معتادی که اموالش 
را برای تأمین مواد می فروشد

ناظران و چهره های شــناخته شده سیاسی نیز با 
جدیــت به ماجــرا ورود کردند. صادق زیباکلام، 
اســتاد سابق دانشــگاه تهران و تحلیلگر مسائل 
سیاســی، با بیان این که رکن دموکراسی در همه 
نظام هــای مردم ســالار، مجلس اســت، گفت: 
»متاســفانه در جمهوری اسلامی به جای اینکه 
مجلــس در جایــگاه قدرتمند خــود قرار گیرد و 
نهادهای دیگر موظف به پاســخگویی و تبعیت 
از قوانین و مقررات مجلس باشــند، آنقدر جایگاه 
قدرت، نفوذ و اعتبار مجلس در جمهوری اسلامی 
ایران کاهش پیدا کرده که عملًا کســی برای آن 

تره هم خرد نمی کند.«
احمــد توکلی عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام و رئیس هیأت مدیره دیده بان شــفافیت و 
عدالت در نامه ای به سران قوا به شدت از مصوبه 
»مولدّسازی دارایی های دولت« انتقاد کرده است. 
او این مصوبه را »فروش بیت المال« دانســته و 
آن را رفتار معتادی تشــبیه کرده که برای تأمین 
هزینــه موادش امــوال و اثاثیه خانه را به فروش 
می رساند. او همچنین برخورد با مجلس در جریان 
این مصوبه را یادآور »رفتار مســتبدانه سال های 

اول مشروطه« دانسته است.
عبــاس عبدی، تحلیل گر سیاســی نیز در همین 
ارتباط نوشت: »هیات مولدسازی، موضوع بسیار 
عجیبی است و به کلی فاقد اعتبار حقوقی است، 
هر چند آیین نامه آن منتشر شده است، ولی اصل 
چنیــن مصوبه ای هنوز در روزنامه رســمی دیده 
نمی شــود و چیزی که در این روزنامه نیاید، فاقد 
وجاهت قانونی است، اگر هم بیاید، باید مستندات 
قانونی آن روشــن باشــد. تقریباً 1۰ اصل قانون 

اساسی را نقض می کند.«
محسن هاشمی رئیس پیشین شورای شهر تهران 
نیز نوشت: »می دانیم لغت استعمار به معنای طلب 
آبادانی است، ولی می بینیم که در میان مردم دچار 
چه مفهومی است؟! باید مواظب بود خدایی نکرده 
مولدســازی نیز چنین مفهوم و معنایی در جامعه 

ایرانی پیدا نکند.«
واکنش اقتصاددانان: از نشــانه شکســت  ��

دولت تا حراج اموال برای جبران کسری بودجه
طرح مولدســازی اموال دولــت، از دریچه نگاه 
اقتصاددانان نیز با انتقاداتی جدی مواجه شد. محمد 
طبیبیان، اقتصاددان ایرانی در کانال تلگرامی خود 
با انتقاد از این مصوبه نوشــته اســت: »یک گروه 
امــوال دولت را تعیین، انتخاب و قیمت گذاری و 
بــه هر فرد یا نهادی صلاح دیدند واگذار کنند، از 
هر نوع تعقیب حقوقی هم مصون باشــند. اســم 
این شیوه نو چیست؟ بخش خصوصی واقعی که 

از منابع تهی است یا دستش را تو رفته است.«
حســین راغفر، اقتصــاددان و عضو هیئت علمی 
دانشگاه الزهرا نیز در ارتباط با همین طرح تاکید 
کرد: »طرح مولدســازی دارایی های دولت نشانه 
شکست های متعدد است. این طرح کاملًا متمایز 
از روش های خصوصی سازی است که در دفعات 
قبــل صورت گرفته و مبتنی بر قانون بوده و یک 

رویه متفاوتی را عرضه می کند که نشــان دهنده 
شکســت روش های قبلی اســت و حاکی از آن 
اســت که مســئولان ناتوان از انجام مأموریت 
خصوصی ســازی بودند. نتایج این طرح را مردم 
دیــر یا زود خواهند دید، مــن معتقدم تداوم این 
طرح نشان دهنده آن است که ظرفیت های کسب 
درآمد به طور ســنتی در کشور خشک شده است. 
این طرح در بهترین شــکل یک مرهم موقتی تا 

یک سال و نیم آینده خواهد بود.«
محمد خوش چهره اقتصاددان و اســتاد دانشگاه 
نیز در خصوص »طرح مولدسازی اموال دولتی« 
گفت: »این طرحی که دولت به نام مولد ســازی 
اموال داده است جای بحث زیادی دارد. این دولت 
می خواهد شبیه آن دولتی که روی اصل ۴۴ فشار 
آورد و منویــات رهبــری را برآورده نکرد، این بار 
به نام مولدســازی مابقی اموال را در اختیار خود 
بگیرد. در دولت نهم علی رغم آن درآمد افسانه ای 
۷۰۰ میلیارد دلاری تحت عناوینی مانند عدالت، 
فقرزدایی و ... به سراغ اصل ۴۴ رفتند تا از اموال 
برجســته دولت و انفال اســتفاده کنند. آن زمان 
دولت توانســت ۳۰ تا ۳۵ درصد این منابع را در 
اختیار بگیرد که دقت ها و تعدیلات رهبری باعث 
شــد اموال بیشتری به دستشان نرسد... حالا نیز 
می خواهند اموال متراکم شــده دولتی را به خاطر 

کسری بودجه بفروشند.«
واکنش حقوق دان ها؛ از اختیارات فرا قانونی  ��

هیــات واگذاری تا تضــاد آن با اصول قانون 
اساسی

ابعــاد حقوقی طرح مولدســازی اموال دولتی، از 
ســوی برخی حقوق دانان نیز مورد بررســی قرار 
گرفــت. کامبیز نوروزی، در باب این طرح گفت: 
»هیات مولدســازی هیچ گونه محدودیتی ندارد 
و هــرکاری بخواهــد می تواند انجــام دهد. به 
عنــوان مثال این هیات اجازه داره خودش درباره 
قیمت گــذاری و نحوه واگذاری تصمیم بگیرد. در 
حالی که ما درباره اموال عمومی و دارایی های ملی 
صحبت می کنیم. چطور امکان پذیر است که چند 
نفر با اختیارات مطلق تصمیم گیری کنند؟! یعنی 
حتــی می توانند یک ملک 1۰۰۰ میلیاردی را به 
قیمت 1۰۰ میلیارد اقســاط بفروشند و اقساطش 

را هم 1۰۰ ساله ببندند.«
نعمــت احمدی، حقوق دان نیز در رابطه با همین 
طرح تاکید کرد: »مولدسازی یک کاپیتولاسیون 
داخلی است که برای نخستین بار در کشور شکل 

گرفته است.«
محســن برهانی، حقوقدان و اســتاد دانشگاه در 
توئیتر نوشت: »فرمایش کردند: "فروش املاک 
به خارجی ها در مصوبه #مولدســازی بلااشکال 
است"؟! عجب! پس بند ۳ ماده ۹۶1 قانون مدنی 
و قانــون راجع به تملک امــوال غیرمنقول اتباع 
خارجی مصوب 1۳1۰ نســخ شــده بود و ما خبر 

نداشتیم.«
دولت و شــورای نگهبــان؛ همه چیز خوب  ��

است؛ خیالتان راحت!
در ســوی مقابل منتقــدان حوزه های مختلف، 
دولت و شــورای نگهبان با اطمینان خاطر، طی 
بیش از یک هفته گذشــته از طرح مولدســازی 
دفــاع کرده اند. در همان روزهای ابتدایی مطرح 
شدن چنین مصوبه ای، سید ابراهیم رئیسی گفت: 
»هدف مولدسازی دارایی های دولت این است که 

در اجرای قانون، از ثروت های بلااستفاده و متوقف 
مانده در دســتگاه ها برای رونق تولید و تســریع 

پیشرفت کشور استفاده بهینه شود.«
عباســعلی کدخدایــی عضو حقوقدان شــورای 
نگهبان روز دهم بهمن در توئیتر نوشت: »مصوبه 
موصوف به مولدســازی مســتند به اصول متعدد 
قانون اساســی، از جهت مبنای قانونی فاقد ایراد 
اســت کــه در صورت اجرای صحیــح، می تواند 
مشــکلات و معضلات زیادی را از کشــور حل 
نماید. لزوم نظارت بر عملکرد مســئولین مربوط، 
امری است بدیهی که حسب شنیده ها مورد تأکید 

رهبری نیز واقع شده است.«
احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد، در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در چهارشــنبه )1۲ بهمن( در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: »مســئله مولدسازی جزو 
نیازهای جدی و درخواست هایی است که بسیاری 
از کشورهای دنیا آن را اجرایی می کنند و به تحول 
اقتصادی کمک می کند. هرجا ســرمایه راکدی 
وجود دارد که از آن اســتفاده ای نمی شــود باید 
بیاید و به پروژه ها و طرح های عمرانی زنده بدل 
شــود... اگر ایرادات فنی و تخصصی وجود داشته 
باشد خود شورای عالی هماهنگی سران سه قوه 
آن ها را در مصوبات جدیدش به عنوان اصلاحیه 
لحاظ خواهد کرد و در شــفاف ترین حالت ممکن 
اطلاع رسانی بدون نگرانی از عدم شفافیت به همه 

هموطنان گرامی انجام خواهد شد.«
محمــد مخبر، معــاون اول رئیس جمهور نیز در 
خصــوص همین مصوبه گفت: »این اشــتباهی 
اســت که از این موضوع برداشت شده، مصونیت 
در مقابل تصمیم اســت نه تخلف، بی تردید هیچ 
تخلفی هیچ مصونیتی ندارد و با هر تسلطی در هر 

سطح و جایگاهی برخورد خواهد شد.«
احمدی وحیدی، وزیر کشور، روز شنبه )1۵ بهمن( 
با بیان اینکه نظارت بر اجرای طرح مولدســازی 
اموال دولتی، خواسته درستی است، گفت: »جای 
هیچ نگرانی نیســت. ســازوکارها خیلی جدی 
پیش بینی شــده اســت. دغدغه نظارت بر طرح 
مولدسازی در کمیته ای ناظر بر مولدسازی وجود 
دارد تا آنچه انجام می شود، صرف سرمایه گذاری 

جدید شود.«
در اظهاراتی دیگر، ســید محمدحســینی معاون 
پارلمانــی رئیس جمهور 1۶ بهمن، گفت: »از قوه 
قضائیه و مجلس در هیات مولدسازی حضور دارند 
تمام جزئیات کار بیان می شــود، مردم در جریان 

قرار می گیرند و جای هیچ نگرانی نیست.«
محمــد باقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی نیز مصوبه سران قوا درباره مولدسازی 
امــوال دولت را کاری بجا و دقیق توصیف کرد و 
به نمایندگان گفت که در جلسه علنی روز دوشنبه 
هفدهــم بهمن مجلس در این زمینه توضیحاتی 

ارائه خواهد کرد.
با وجود تمامی اظهارات و اطمینان بخشــی های 
مقام های دولتی، همچنان نگرانی ها نســبت به 
ابعاد طرح مولدســازی امــوال دولتی ادامه دارد. 
حــالا همه در انتظار هســتند کــه رونمایی از فاز 
اول سایت مولدسازی که مقرر شده در ۲۲ بهمن 
باشد، را ببینند. انتظار ناظران و افکار عمومی این 
است که در روند واگذاری و مولدسازی )در معنای 
حقیقی آن و نه فروش اموال( شــفافیت و اطلاع 

رسانی کامل وجود داشته باشد.

فروزان آصف نخعی
روزنامه نگار

در سال ۲۰۲۳ چه چیزی 
در انتظارمان است؟

سه قاعده 
برای آماده شدن

نگاهروز

سرمقاله

سامان سفالگر
روزنامه نگار

جان ماریو ورونا
تحلیلگر بین الملل
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چهارشنبه
19 بهمن 1401 

سال هفتم
شماره 300

 اگر وزیر 
ارتباطات تا 
۲4 بهمن ماه 
رضایت مجلس 
را در زمینه 
پیشرفت شبکه 
ملی اطلاعات و 
کیفیت اینترنت 
جلب نکند، 
این موضوع 
مجدداً به 
صحن مجلس 
ارجاع شده و 
به گفته یک 
نماینده مجلس 
»عیسی زارع 
پور در این 
زمینه تذکر 
و کارت زرد 
می گیرد، 
که عملاً وی 
را به مرحله 
استیضاح 
نزدیک خواهد 
کرد

یک کارشــناس اقتصادی با اشاره به پیش بینی های صورت 
گرفته برای افزایش میزان حقوق در مجلس شورای اسلامی 
گفت: این اتفاق ممکن اســت رخ بدهد اما در هر حال باید از 
ابتدا اعداد و ارقام دقیق پیش بینی می شد تا بعداً بهانه از بین 

رفتن توازن بودجه مطرح نشود.
وی با اشــاره به نرخ تورم در اقتصاد ایران گفت: به طور قطع 
و یقین میزان افزایش دســتمزد در نظر گرفته شــده در بودجه 
1۴۰۲ نمی تواند منجر به تقویت ســبد معیشــت و بنیه مالی 

کارمندان شود.
بخشی از کارگران و کارمندان زیر خط فقر هستند ��

حق شناس اظهار کرد: پاسخ به این مساله بسیار ساده است 
اما اســتدلال های مختلفی می توان برای این قضیه مطرح 
کــرد؛ میانگیــن افزایش حقوق در نظر گرفته شــده برابر با 
۲۰ درصــد خواهــد بود اما در عین حال در شــرایط فعلی با 
تــورم ۴۵ درصدی مواجه هســتیم و بــه احتمال زیاد در دو 
ماه باقی مانده از ســال 1۴۰1 این روند ادامه خواهد یافت و 
باید توجه داشــت در دی ماه امســال هم تورم نقطه به نقطه، 
هم تورم ماهانه و نیز میانگین تورم به ۴۶.۳ درصد رســیده 
 اســت و طبیعی اســت که تا پایان سال روند فعلی تورم ادامه 

یابد.
وی ادامه داد: تورم بیانگر افزایش سطح عمومی قیمت کالا 
و خدمات طی یک ســال بوده و اکنون تورم حدود ۴۵ درصد 
اســت؛ پس چگونه افزایش حقوق ها را به طور میانگین ۲۰ 
درصد در نظر گرفته اند؟ مفهوم این اقدام را می توان این گونه 
دانست که حداقل به میزان ۲۵ درصد حقوق کارکنان دولت 
باید افزایش یابد تا وضعیت سال آینده شبیه سال جاری شود؛ 
در حالی که در سال جاری هم وضعیت کارکنان دولت مطلوب 
نبوده و بخشی از ۳۰ درصد از جمعیت که اکنون زیر خط فقر 
 هســتند را کارکنان دولت، کارگران و بازنشســتگان تشکیل

 می دهند.
اســتاندار پیشین استان گلســتان تصریح کرد: نکته مهم تر 
ایــن اســت که تورم مواد خوراکــی از خردادماه یعنی از زمان 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی تا دی ماه بــه طور میانگین بیش 
از ۶۰ درصد بوده و مواد خوراکی و اجاره مســکن دو ســوم 
هزینه های سبد مصرفی خانوارها را تشکیل می دهد؛ هنگامی 
که خوراکی ها و هزینه اجاره مسکن بیش از ۶۰ درصد افزایش 
می یابد آن گاه میانگین افزایش حقوق ها را ۲۰ درصد در نظر 
می گیرند یعنی کاملًا واضح خواهد بود که کارکنان دولت و نیز 
کارگران دچار مشکل خواهند شد و این شرایط زنگ خطری 
اســت برای ریزش بیشــتر طبقه متوسط به طبقه فقیرجامعه 
و میانگیــن افزایــش ۲۰ درصد نیاز به اثبات پیچیده ندارد که 
به هیچ وجه پاســخگوی نیاز و جبران قدرت خرید کارمندان 

و کارگران باشد.
حق شناس گفت: این میزان افزایش حقوق نه تنها نمی تواند 
جبران کننده هزینه ها باشد بلکه در واقع بخش قابل توجهی 

از قدرت خرید کارکنان دولت را از بین می برد.
هزینه های زندگی چند برابر شد ��

این نماینده اسبق مجلس درباره موضوع عدالت اقتصادی و 
اجتماعی به عنوان یکی از محور برنامه ها و تبلیغات انتخاباتی 
رییس دولت ســیزدهم و اینکه با وجود ســپری شدن بیش از 
1.۵ ســال از این دولت آیا این عدالت محقق شــده یا خیر؛ 
توضیح داد: آقای رییســی این موضوع که دســتمزدها باید 
متناســب بــا نرخ تورم افزایش یابــد را نیز مطرح کردند و در 
قانون خدمات مدیریت کشوری و نیز در قوانین برنامه توسعه 
هم به صراحت ذکر شــده که دســتمزدها باید متناسب با نرخ 
تورم جبران شــود اما هنگامی که موضوعی به این واضحی 
و شــفاف اجرا نمی شــود؛ صحبت کردن راجع به بقیه اجزای 

عدالت به نظر کاری منطقی نیست.
ایــن کارشــناس اقتصــادی بیان کرد: دولــت گام اول را به 
درســتی برنداشــته بنابراین اینکه گفته شــود در 1.۵ سال 
گذشــته عدالــت اقتصادی بوده، صحیح نیســت زیرا کافی 
اســت ســری به بنگاه های املاک بزنیم و مشاهده کنیم چه 
میزان بر نرخ اجاره بها افزوده شــده و آیا خانوارها قادرند در 
 محله ای که قبلًا و یا تاکنون سکونت داشته اند؛ دوباره ساکن

 باشند!
حق شــناس گفت: نکته مهم تر ســبد مصرفی خانوارهاست؛ 
اکنون میزان ســرانه مصرف گوشــت به شدت کاهش یافته 
و باید پرســید این مســاله بیانگر چه نکته ای اســت؟ اکنون 
مردم در بیمارستان ها و برای خرید دارو با مشکلات فراوانی 
مواجه هســتند در حالی که اکنون زندگی عادی مردم شــامل 
اجاره مســکن، خورد و خوراک و نیز هزینه های بهداشــت 
و درمان نســبت به ســال 1۴۰۰ به راحتی چند برابر شــده 
 و نشــان می دهد ســقوط در تأمین معیشــت مردم رخ داده

 است.
وی ادامــه داد: هنگامــی که خط فقــر به طور میانگین حدود 
۷.۵ میلیــون تومــان و برای برخی مناطق تهران دو برابر این 
رقم در نظر گرفته شــده؛ در مقابل میزان دریافتی کارگران و 
کارمندان و حداقل حقوق بازنشستگان اصلًا کفاف هزینه ها 
را نمی دهــد امــا بــا حقوق ۶.۳ تا ۷ میلیــون تومان در کدام 
 کلانشهر می توان حداقل هزینه ها و نیازهای زندگی را تأمین

 کرد؟ 

افزایش حقوق در بودجه سال آینده
 کافی است؟

خطر در کمین طبقه متوسط و ضعیف

افزایش ۲۰ درصدی 
عوارض خروج از کشور در ۱۴۰۲

ایسنا: سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۲ با بیان این که عوارض 
خروج از کشــور در ســال آینده ۲۰ درصد افزایش پیدا می کند گفت که 1۵ 
درصد معافیت مالیاتی برای والدین دارای سه فرزند بیشتر در نظر گرفته شده 
و همچنین کمیسیون تصویب کرد که خودروسازان باید تمام خودروهای 
خود را در بورس کالا عرضه کنند.رحیم زارع در حاشیه جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی در جمع خبرنگاران در توضیح آخرین مصوبات کمیسیون 
تلفیق 1۴۰۲ گفت: کمیسیون تلفیق تصویب کرد که کلیه واحدهای آموزشی 

مــدارس دولتی وزارت آموزش و پرورش در صورت رعایت الگوی مصرف 
از پرداخت هزینه های برق، گاز و آب معاف هســتند همچنین وزارت راه و 
شهرسازی مجاز شد در راستای نگهداری راه های کشور و تجهیزات توسعه 
رادارخانه ها جهت مقابله و پیشــگیری از بلایای طبیعی نســبت به واردات 
ماشــین آلات و تجهیزات مورد نیاز ســازمان راهداری با عمری کمتر از پنج 
ســال با اســتفاده از معافیت عوارض و حقوق گمرکی و بازرگانی اقدام کند.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۲ در خصوص مصوبه دیگر 
این کمیســیون اظهار کرد: یک درصد از منابع حاصل از وصول عوارض 
کالا و خدمات ســازمان های مناطق آزاد صرف اشــتغال در کمیته امداد به 
میزان ۶۰ درصد و سازمان بهزیستی به میزان ۴۰ درصد می شود؛ در سال 
آینــده نــرخ چهار درصد حقوق گمرکی واردات کالاهای اساســی و دارو از 

چهــار درصــد به یک درصد تقلیل پیدا می کند.زارع اظهار کرد که معافیت 
والدین برای فرزند سوم به بالا به میزان 1۵ درصد تعیین شد؛ علاوه بر این 
کلیه طرح های زودبازده و عامل منفعه که توسط نیروهای بسیجی در بسیج 
ســازندگی و گروه های جهادی در مناطق محروم و کم برخوردار روســتایی 
و شهری و شهرستان ها اجرا می شود از پرداخت هرگونه مالیات و عوارض 
معاف شدند.وی ادامه داد: طبق مصوبه دیگر کمیسیون، کلیه رده های بسیج 
مستضعفین )پایگاه ها و حوزه های بسیج(، پاسگاه ها، کلانتری ها و موزه های 
دفاع مقدس از پرداخت حق انشعاب برق، گاز، آب و فاضلاب، تلفن، عوارض 
شهرداری و شمارش گرها و کلیه خدمات دولتی و عوارض معاف شدند؛ هزینه 
دادرســی شــورای حل اختلاف در دعاوی مالی به معادل ۸۰ درصد هزینه 

دادرسی رسیدگی به این دعاوی در محاکم دادرسی افزایش پیدا می کند.

وزیر 
ارتباطات
 یک قدم 
تا  استیضاح

»۲4 بهمن ماه« مهلت سه ماهه 
بهبود کیفیت  اینترنت
 به پایان می رسد

گروه اقتصاد: اگر وزیر ارتباطات تا ۲۴ بهمن ماه رضایت 
مجلس را در زمینه پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات و 
کیفیــت اینترنــت جلب نکند، ایــن موضوع مجدداً به 
صحن مجلس ارجاع شده و به گفته یک نماینده مجلس 
»عیسی زارع پور در این زمینه تذکر و کارت زرد می گیرد، 
که عملًا وی را به مرحله استیضاح نزدیک خواهد کرد.«
حدود سه ماه قبل یعنی ۲۴ آبان ماه بود که عیسی زارع 
پور برای پاســخ به ســؤالات برخی نمایندگان مجلس 
در مجلس شــورای اســلامی حاضر شــد. او در جریان 
بررســی سؤال تعدادی از نمایندگان در خصوص اقدام 
وزارت ارتباطات برای توســعه شــبکه ملی اطلاعات 
گفت: همانطور که در جلسه رأی اعتماد به مجلس قول 
دادم تحقق شــبکه ملی اطلاعات در صدر برنامه های 
وزارت ارتباطــات قرار داشــته و برای این که این مهم 
محقق شود تمام منابع وزارتخانه را بسیج کردم. اولویت 
اول وزارت ارتباطــات تحقق شــبکه ملی اطلاعات در 
لایه های مختلف است؛ شورای راهبردی توسعه شبکه 
ملی اطلاعات با مسئولیت بنده شکل گرفته و هر هفته 
جلسه برگزار می کند.طبق گفته وی، در این طرح وظایف 
دستگاه های مختلف برای تحقق شبکه ملی اطلاعات 
تعریف شــده اســت که از ۵۳ بند ۳۷ بند آن مستقیماً به 
وزارت ارتباطات باز می گردد. ۲۰۰ زیر پروژه برای تحقق 
اهداف تعریف شــده اســت و در این جلسات قرارگاهی 
میزان پیشــرفت این پروژه ها بررســی می شود؛ در این 
دو ماه به دلیل حساســیت های پیش آمده جلســات به 
صورت روزانه برگزار شده است.به اعتقاد وزیر ارتباطات 
یکی از مشکلاتی که وجود داشت این بود که شاخصی 
برای پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات وجود نداشت. 
وزیر قبلی مدعی بود که این شبکه ۷۰ درصد پیشرفت 
داشــته اما مرکز ملی فضای مجازی پیشرفت آن را ۳۰ 

درصــد اعلام می کرد ما در وهله اول ســعی کردیم به 
یک ادبیات مشــترک برســیم و بیش از 1۰۰ شاخص 
تعریف کردیم تا میزان پیشرفت شبکه ملی اطلاعات را 
به شکل کمی اعلام کنیم. براساس آخرین سنجش ها 
در ابتدای دولت ســیزدهم با وجود این که قریب به 1۰ 
سال از هدف گذاری برای تحقق شبکه ملی اطلاعات 
می گشــت میزان پیشــرفت آن تنها ۳۰ درصد بود. اما با 
تلاش شبانه روزی این وزارت خانه میزان تحقق شبکه 
ملی اطلاعات )درآن زمان( بیش از ۵۹ درصد پیشرفت 
داشته. در 1۰ سال تنها ۳۰ درصد پیشرفت داشته اما ظرف 
یک سال و اندی به پیشرفت ۵۹ رسیده است و با برنامه 
ریزی صورت گرفته ظرف یک سال و نیم آینده یعنی تا 
1۴۰۳ شبکه ملی اطلاعات محقق خواهد شد.همچنین 
موضوعاتی مانند فیبر نوری، اقدامات صورت گرفته برای 
حمایت از پلتفرم های داخلی و کسب و کارهایی که در آن 
فعالیت می کنند از دیگر موضوعاتی بود که در این جلسه 
توسط وزیر ارتباطات به آن پرداخته شد و پس از استماع 
پاســخ ها و اظهارات عیسی زارع پور در صحن مجلس، 
مجتبی رضاخواه - نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشــهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی- به 
صورت مشــروط از این پاســخ ها قانع شد و گفت: »به 
شــرط آن که آقای وزیر ظرف ۳ ماه مشــکلات کسب 
و کارها را رفع کند و درواقع شــرایطی را فراهم کند که 
ضمن تقویت شبکه ملی اطلاعات امکان فعالیت کسب و 
کارهای داخلی در شبکه های اجتماعی و پیام رسان های 

داخلی تسهیل شود، قانع می شوم.«
مهلت سه ماهه به وزیر ارتباطات رو به پایان است ��

در همین راستا مجتبی رضاخواه اخیراً با اشاره به مهلت 
سه ماهه خود به وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
زمینه توســعه شبکه ملی اطلاعات در پی طرح سوالی 

در مجلس، تصریح کرده است »حدود ۲ ماه و نیم پیش 
بنده سوالی را از وزیر ارتباطات در زمینه نحوه پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات و کیفیت اینترنت مطرح کردم که 
وزیر ارتباطات پیرو این سؤال توضیحاتی را ارائه کرد و 
بنده با این توضیحات به صورت مشروط نهایتاً موافقت 
کردم که ســؤال در آن جلســه صحن به رأی گذاشته 
نشود و مفهوم آن این است، وزیر کارت زردی از مجلس 
دریافت نکرد.«وی با بیان اینکه مهلت سه ماهه ای که 
به وزیر ارتباطات داده شد، ۲۴ بهمن به اتمام می رسد، 
ادامــه داد: »انتظــار داریم که طی مدت زمان ســپری 
شــده کیفیت اینترنت افزایش و شــبکه ملی اطلاعات 
توسعه پیدا کند.«نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، بیان 
کــرد: »اگر تغییــرات در این بخش ها پیرو مهلت داده 
شده رخ ندهد قطعاً مجلس مجدداً به این موضوع ورود 
کرده و پیگیری ها را ادامه خواهد داد؛ بنابراین اگر وزیر 
ارتباطــات به تعهدات خــود در این بخش عمل نکند 
قطعــاً در صحن مجلس کارت زرد خواهد گرفت.«وی 
کــه بــا خانه ملت گفت وگو کرده، با بیان اینکه در ۲ الی 
۳ ماه گذشته اتفاقاتی در جریان امور رخ داده که به آن 
معترض هستیم، تشریح کرد: »به عنوان مثال اینترنت 
برخی از مردم در نواحی که کنکور برگزار شد، قطع شد 
لذا ما نسبت به موضوع اینترنت بسیار حساس هستیم 
و وزیــر ارتباطــات نباید اجازه دهد که هر ارگانی در این 
موضوع دخالت کند. اگر وزیر ارتباطات تا ۲۴ بهمن ماه 
رضایــت مجلــس را در زمینه امور روی زمین مانده به 
ویــژه افزایش کیفیت اینترنت جلب نکند، این موضوع 
مجدداً به صحن مجلس ارجاع شده و وزیر ارتباطات در 
ایــن زمینه تذکر می گیرد.«طبق اظهارات این نماینده 
مجلــس، اگر وزیر ارتباطات کارت زرد دوم را کســب 

کند، عملًا وی به مرحله استیضاح نزدیک خواهد شد، 
رضاخــواه همچنین اظهار کرده اســت »ما از عملکرد 
وزارت ارتباطات در مدت زمان اخیر به ویژه در موضوع 
اینترنت راضی نیستیم و دلیل این مسئله هم این است که 
عموم مردم نسبت به این موضوع گلایه مند هستند. وزیر 
ارتباطات تعهد دادند که موضوع ارتقاء کیفیت اینترنت 
را حل و فصل کنند و اگر این موضوع حل نشود طبیعتاً 
استیضاح وی می تواند در مجلس مطرح شود.«رضاخواه 
با بیان اینکه برای ما در حوزه اینترنت دو موضوع کلان 
حائز اهمیت اســت، گفت: »نخست اینکه استفاده ای 
کــه عموم مردم از اینترنت دارند باید به کیفیت بالایی 
برسد و این موضوع از جمله موضوعاتی است که وزیر 
ارتباطات درباره آن تا ۲۴ بهمن تعهد داده اند و دوم توجه 
به کسب و کارهای اینترنتی است لذا کسب و کارها در 
این مدت با مشکلات و محدودیت هایی مواجه شده اند 
و اگر این محدودیت برداشته نشود و یا اینکه گزینه های 
جایگزین ارائه نشود، حتماً مجلس به این موضوع ورود 
خواهــد کرد.«در همین رابطه وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به تازگی در پاسخ به سؤال ایسنا، درباره پایان 
مهلت سه ماهه مجلس در زمینه موضوع اینترنت اظهار 
کرد: آقای رضاخواه - نماینده مجلس سوالی را مطرح 
کردند و ما پاسخ سؤال را دادیم. ایشان درخواست داشتند 
که ظرف ســه ماه شــرایط برای فعالیت کسب و کارها 
در پلت فرم های داخلی تســهیل شــود و اصل خواسته 
ایشان این بود و ما امروز اعلام می کنیم که شرایط برای 
فعالیت کسب و کارهای داخلی در سکوهایی که ما از آنها 
حمایت می کنیم، فراهم است و با آیین نامه ای که دولت 
در آبان ماه مصوب کرد، حمایت های خوبی پیش بینی 
شده و امیدوارم با اجرای آن حمایت حداکثری از کسب 

و کارها را داشته باشیم.

یادداشت

تا چشــم بهم بزنیم امسال هم بدون هیچ دستاوردی 
به پایان خواهد رسید و هیچ گشایشی در زندگی مردم 
صورت نگرفته اما دولتمردان وعده برنامه پنج ســاله 
برای بهبود اوضاع کشور و تدوین بودجه عملیاتی و مولد 

سازی دارایی های راکد دولت را می دهند.
در حالیکه قادر نیستند تعداد کمی از جمعیت خوی که 
پس از زلزله در این شهر باقی مانده اند را از حداقل امکانات برخوردار سازند و با وجود 
اینکه دولت و هلال احمر ناکارامدی خود را نشــان داده اند اجازه جمع اوری کمک 

به چهره های قابل قبول جامعه نمی دهند؟
در نشست اخیر اساتید اقتصاد در دانشگاه تهران سعید لیلاز که خیلی وی را به عنوان 
اقتصاددان قبول ندارند ولی معمولًا به مانند دکتر رنانی پیش بینی هاش از آینده اقتصاد 
و کشور نزدیک به واقعیت است با اشاره به فروپاشی شوروی دلیل آن را ناکارامدی 
حکومت وقت روســیه دانســته و هشــدار می دهد که دولت آقای رییسی چون فاقد 
پشتوانه مردمی است کشور را به همین سرنوشت گرفتار کند، وی مدعی است که 
این دولت قادر نیست بحرانها را در کشور حل کند و امروز مشکل گاز، فردا بنزین، 
پس فردا مشــکل برق خواهیم داشــت همزمان هم مشکلات آب و هوا را داریم، به 
قول دکتر نیلی برای بحران آب، محیط زیست و صندوق های بازنشستگی به سرمایه 
گذاری کلانی نیاز داریم ولی متاسفانه تاثیری بر رشد اقتصادی کشور نخواهد داشت، 
البتــه ابَـَـر بحران هایی نظیر بودجه دولت، نظام بانکی و بیکاری را می توان با ایجاد 
»ثبات اقتصاد کلان«، »فعال شــدن ظرفیت های خالی«، »نهایی شــدن برجام« و 

استفاده از فرصت »تحولات اقتصاد جهانی« کاهش داد.
اغلب اقتصاد دانان علت توسعه نیافتگی کشور را خلل در “عقل جمعی” می دانند، اغلب 
ما با هوشیم اما کنار هم جامعه عاقلی را تشکیل نداده ایم، ما نتوانسته ایم نظام های 

باهوش، سیســتم های عقلانی وســازوکارهای خردمندانه تولید کنیم، سال هاست 
که بخش مردمی اقتصاد در برنامه ریزی متمرکز بروکرات های دولتی تقریباً هیچ 
جایگاهی ندارد.سال هاســت که برنامه ریزی می کنیم و به جای تعیین ســه تا پنج 
مساله مشخص و طراحی حداکثر ده اقدام معین برای آن ۵ مساله مشخص. لیستی 
از آرزوها می نویســیم.الان مجلس و دولت درحال تدوین برنامه هفتم توســعه بر 
همین سیاق هستند و ادعای رشد ۸ درصد در سال را دارند در حالیکه متوسط رشد 
ده سال اخیر کشور نیم درصد بوده! چه اتفاقی در کشور افتاده که انتظار داریم این 
هدف محقق گردد؟ آیا در روابط “دولت با مردم” و”رابطه دولت با ســایر کشــورها” 
تحولی رخ داده است؟ مدیران حرفه ای تر شده اند؟ سرمایه اجتماعی دولت ارتقا یافته؟ 
نقش بخش خصوصی در اقتصاد کشور افزایش یافته و دولت از سیاست های غلط 
اقتصادی نظیر اقتصاد دستوری، قیمت گذاری و تصدی گری دست برداشته است؟ 
مگر رهبری در دیدار با فعالان اقتصادی به اشتباه مهم اول انقلاب اشاره نفرمودند:
“اشتباه مهمی که در سال های اول انقلاب اتفاق افتاد، این بود که بخش خصوصی 
را کنار زدند و همه کارها را، حتی فروش مثلًا اجناس خرد را به مســئولین، دولت و 
دستگاه های دولتی سپردند. خطای بزرگی بود که انجام دادیم ما.کشور بدون فعالیت 

بنگاه های خصوصی اداره نخواهد شد”.
این ســخنان رهبری در رابطه با اهمیت بخش خصوصی را باید بخش خصوصی 
به عنوان مطالبه جدی خود از قوای سه گانه قرار دهد و در انتخابات اتاق بازرگانی 
که در دهم اســفند برگزار می گردد حضور جدی داشــته باشــد و نمایندگان واقعی و 
مطالبه گر خود را به اتاق بازرگانی بفرستد تا وقتی که در اصلاح قانون اتاق پیشنهاد 
می شــود که یکی از مأموریت های اصلی اناق بازرگانی ارتقا جایگاه و نقش بخش 
خصوصی در اقتصاد کشور باشد، مخالفت نکنند.متاسفانه سرنوشت اتاق بازرگانی 
شباهت زیادی به سرنوشت توسعه در کشور دارد، تعدادی از افراد باهوش و موفق 

اقتصادی کشور در این نهاد به عنوان هیات نمایندگان حضور دارند ولی نتوانسته اند 
نهــادی کارا و اثــر بخــش را ایجاد کنند و عقلانیت جمعی و خرد بر این نهاد حاکم 
نبوده و عملکرد این اتاق نه تنها باعث تقویت بخش خصوصی نشده بلکه جایگاه 
اتاق و بخش خصوصی تنزل یافته و بسیاری از افراد موفق و کارافرینان بزرگ کشور 
علاقه ای به حضور در این نهاد ندارند، فعلًا هم فضای انتخاباتی ســرد و بی رمق 
می باشد.در این شرایط خبر مصوبه مولد سازی دارایی های راکد دولت با موج منفی 
کارشناسان مواجه شد و اغلب حقوقدانان، اقتصاددانان، فعالان سیاسی و اصحاب 
رسانه این مصوبه را غیر قانونی، تداوم اقتصاد ناکارامد دولتی، توزیع رانت و هزینه 
کرد آن در بودجه های جاری دانسته و پاسخگویی دولت و حمایت من هم از کلیات 
آن در کلاب هــوس بــی فایده بود.بعضی ها از منظر قانون اساســی و اینکه قانون 
گذاری فقط باید توســط مجلس صورت گیرد مخالفند، اصحاب رســانه وسیاسیون 
نگران توزیع رانت واســتفاده جناحی از منافع این طرح می باشــند و به طرح از منظر 
تهدیــد نــگاه می کنند، من از منظــر فرصتی که منابع این طرح در تکمیل ۶۶ هزار 
پروزه ناتمام خصوصاً ۶۰۰۰ پروژه ملی با ۶۰ درصد پیشــرفت می تواند داشــته باشد 
نگریســته و مولد شــدن دارایی های راکد دولت را به صورت ضربتی و فراقانونی را 
دراین شــرایط قابل قبول دانســته و از کلیات آن حمایت کردم، اما ارجح اســت که 
به جای مولد ســازی دارایی های راکد دولت به فکر مولد ســازی دارایی های جاری 
ملت باشــیم.امروزه متاسفانه مردم دارایی های جاری )نقدی( خود را با سراسیمگی 
تبدیل به ارز، طلا، مسکن و زمین کرده و یا به خرید کالاهای با دوام مانند اتومبیل 
و نظایر آن روی می آورند که هیچکدام را نمی توان در شرایط کنونی اقتصاد ایران 
سرمایه گذاری مولد دانست. به سخن دیگر، دارایی ها و پس انداز های پولی مردم 
که ابعادی به مراتب گسترده تر از دارایی های راکد دولت دارد، عملًا از چرخه تولید 

ارزش افزوده خارج می شود و اقتصاد ایران را به قهقرا می برد.

نگارش لیستی از ایده آل های توسعه ای!

سید حمید حسینی
فعال اقتصادی

یاسمین نسبتی
روزنامه نگار

ایمان ربیعی
روزنامه نگار

گزارش
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چهارشنبه
19 بهمن 1401 
سال هفتم
شماره 300
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گروه اجتماعی: هرچند که طی ماه های اخیر درباره مهاجرت پزشکان 
بارها هشدار داده شده، اما آنچه که به اندازه مهاجرت پزشکان مهم 
اســت و شــاید کمتر مورد توجه قرار می گیرد، مهاجرت گروه های 

پیراپزشکی خصوصاً پرستاری است.
مهاجـرت نیـروی انسـانی در بخـش سـلامت کـه بـه آن فـرار 
مغزهـای پزشـکی گفته می شود، بحـران جهانـی نیـروی کار در 
بخـش بهداشـت و درمـان شـناخته می شـود. بر اسـاس گزارش 
ســـازمان بهداشـت جهانی، ۳.۲ میلیون نفر از پرسـتاران شـاغل 
در ۸۶ کشـور دنیا، مهاجر هستند. سـهم نیروی انسـانی متخصص 
خارجی در نظام ســـلامت انگلیـــس، 1۲ درصـد، در آمریـکا 1۷ 
درصـد و در مجمـوع کشـورهای عضـو اتحادیـه اروپـا 11 درصـد 
گـزارش شـده است.در ایران آمار مهاجرت پرستاران دقیق و شفاف 
نیست، اما محمد شریفی مقدم، دبیرکل خانه پرستار،  براساس آنچه 
که آمار درخواست گواهی goodstanding )گواهی گود استندینگ، 
سندی برای اثبات عدم سوءپیشینه یک پرستار، پزشک یا کارکنان 
پیراپزشکی دیگر برای کشور مقصد است( می داند، می گوید: »فقط 
براساس این آمار دست کم سالانه ۲۵۰۰ تا ۳۰۰۰ پرستار از کشور 
مهاجرت می کنند، درواقع ماهانه حدود ۲۰۰ پرستار کشور را ترک 
می کنند،  البته این آمار هم دقیق نیســت، چون برخی شــخصی و یا 

راه های دیگری برای مهاجرت اقدام می کنند.«
از مهاجرت ما نگویید ��

دبیرکل خانه پرســتار هرچند که آمار مهاجرت پرســتاران را اعلام 
می کند اما تاکید می کند که همکاران پرستارش، از اعلام این آمار 
دل خوشی ندارند، او می گوید: »همکارانم می گویند آمار از مهاجرت 
پرستاران را اعلام نکنید، چون بجای اینکه مشکلات را حل کنند، 
ســنگ اندازی می کنند برای مؤسسات کاریابی و راه های مهاجرت 

تا پرستاران برای خروج از کشور دچار مشکل شوند.«
رصدخانه مهاجرت ایران در سالنامه مهاجرتی سال 1۴۰1 بر اساس 
نتایج یک مطالعه در سـال ۲۰1۶ بـا عنـوان »مهاجرت پرسـتاران: 
علل و مشـکلات« اعلام می کند کـه برخـی از روش هایـی که در 
برخی کشـورها بـرای جلوگیری از مهاجـرت نیروهـای حرفـه ای 
پرسـتاری و پزشـکی به کار مـی رود، جلوگیری از فرآیند اسـتخدام 
و اخذ ویزا اســـت. در مقابـــل، برخـی از تحقیقات به ایـن واقعیت 
اشـــاره کرده اند کـه محدودکـردن مهاجـرت و ممانعـت از ایـن 
رونـد صرفاً وضعیـت را بدتـر می کند. بـا این حـال، اجرای یـک 
برنامه مهاجرتـــی ســـازمان یافته و از پیـش برنامه ریـزی شـده 

می توانـد بـه حفـظ نیروهـای تحصیـل کـرده کمـک کند.
نکته مهم در همین جمله پایانی این گزارش است، یعنی نبود یک 
برنامه ســازمان یافته و درســت برای حفظ نیروهای کار در کشور، 
درحالی که فعلًا برنامه ها با محدویت هایی نظیر ســنگ اندازی در 
دادن مــدرک فارغ التحصیلــی، حذف برخی از آزمون های زبان و ... 

متمرکز شده است.
پرستاران به کجا می روند؟ ��

بـه منظـور بررسـی میـزان مهاجـرت و عوامـل مؤثر بر فعالیـت 
نیـــروی انســـانی حـوزه سـلامت، یـــک مطالعه پیمایشـی در 
تابســـتان 1۴۰1 از سوی رصدخانه مهاجرت انجـام شـد. در ایـن 
مطالعه، بـا اسـتفاده از شـبکه های اجتماعـی، لینـک پرسشـنامه 
در بیـن گروه هـای دانشـجویی، اعضـای هیـات علمـی، کارکنـان 
و شـاغلین حـوزه بهداشـت و درمان کشـور توزیع شد.براین اساس 
بیش از ۵۰ درصد از شرکت کنندگان درباره عوامل مهاجرت در حوزه 
سلامت،  معتقد بودند بی ثباتی اقتصادی و اجتماعی در ایران، وجود 
فســاد نهادینه شده در کشــور و شیوه حکمرانی مهم ترین عوامل 
تاثیرگذار بر مهاجرت اســت. حدود ۵۰ درصد از شــرکت کنندگان 
دانشــجو و شــاغل در بخش های سلامت این تحقیق هم معتقدند 
که خارج از ایران کیفیت زندگی بهتری در انتظار آنهاســت و فقط 
دو درصد برای پیوستن به خانواده و آشنایان قصد خروج از کشور را 
دارند.به گفته دبیرکل خانه پرستار کشورهای مقصد مهاجرت برای 
پرســتاران آلمان، آمریکا، اســترالیا و کانادا هستند.براساس اعلام 
رصدخانه مهاجرت تا ســال ۲۰1۸، چهار هزار پرســتار ایرانی و ۸ 
هزار پزشک و جراح ایرانی در کشور آمریکا مشغول به کار بوده اند 
که قطعاً این آمار در حال حاضر افزایش یافته است.همچنین طبق 
سرشـــماری سـال ۲۰1۸ آمریـــکا، ۲۹ هـزار ایرانـی در بخـش 
بهداشـت و درمـان آمریـکا فعـال بوده اند کـه ۲۴ هـزار نفـر آنها 
در مشـاغل تخصصـی و پنـج هـزار نفـر آنهـا در مشـاغل مراقبتـی 
مشـغول بـه فعالیـت بوده انـد. در میـان آنهـا، هشـت هـزار نفـر 
پزشـک و جـراح بوده انـد کـه ۲۶ درصـد فعالان ایرانـی در بخـش 
سـلامت آمریـکا را تشـکیل می دهنـد. ایرانیـان از نظـر فعـالان 
در بخـــش ســـلامت آمریـکا در جایـگاه بیسـت و یکم در میـان 
مهاجران ایـن بخش قرار دارنـد.همچنین از نظر نسـبت پزشـکان 
در فعالان بخش ســـلامت بـــا ۲۶ درصد در جایـگاه پنجم پس از 

کشـورهای پاکسـتان، هنـد، مصـر و تایـوان قـرار دارند.
دلایل مهاجرت ��

دلایـل مهاجـرت از کشـوری بـه کشـور دیگـر متفـاوت اسـت. 
امـا در این میـان دلایل مشـترکی هم وجـود دارد؛ عواملـی ماننـد 
فقدان خدمـــات اولیه، بیکاری بالا، مسـکن نامناسـب، دسـتمزد 
پاییـن، آینـده شـغلی نامطمئـن، خشـونت در محـل کار، بی ثباتی 
سیاسـی و جنگ عواملی هسـتند کـه در مهاجـرت متخصصـان 
حـوزه بهداشـت تأثیر می گذارنـد. همچنین، ارائـه خدمات مناسـب، 
نرخ بیـــکاری پایین، دسـتمزد بهتر، آینده شـغلی، شـرایط کاری 
بهتر و رضایت شـغلی بیشـتر، مهم ترین مشـوق در مقابل کمبود 
امکانات در کشـور مبدأ هسـتند. این عوامل نیز در گزارش رصدخانه 

مهاجرت قید شده است.

مهاجرت ماهانه ۲۰۰ پرستار از کشور

ابعاد یک 
زلزله تنها به 
میزان جابجایی 
گسل ها 
بستگی ندارد و 
بحث مساحت 
صفحه گسلی 
نیز مطرح 
است. هرچقدر 
این وسعت 
بیشتر باشد، 
زلزله بزرگتر 
خواهد بود. 
یک زلزله هفت 
ریشتری، 
منطقه گسلی 
به مساحت 
حدود 1000 
کیلومتر مربع 
یا حدود ۵0 
کیلومتر طول 
و ۲0 کیلومتر 
عرض را دربر 
می گیرد
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هشدار درباره بافت های فرسوده در صورت وقوع زلزله در تهران
ایسنا: رییس شورای اسلامی شهر تهران در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به زلزله ای که در کشورهای 
ترکیه، سوریه و لبنان رخ داده است و آنچه که باید 
در کشــور در مقابله با زلزله انجام شود، گفت: این 
موضوع یک حرکت جمعی و عمومی را می طلبد. 
در کشورمان روستاهایی که زلزله به وقوع پیوسته 
پس از بازسازی که توسط بنیاد مسکن و یا توسط 
خود مردم براساس یک طرح مقاوم سازی صحیح 
انجام شــده قطعاً در زلزله های بعدی خرابی های 

آنها بســیار کمتر خواهد بود چرا که بازســازی و 
نوسازی صحیح انجام شده بود.

مهدی چمران ادامه داد: در خوی و روستاهای آن 
آســیب هایی وارد شــده و به نظر می آید در مقاوم 
ســازی و محکم سازی اولیه در شهرها و روستاها 
باید بازنگری جدی داشــته باشیم. در روستاهایی 
که زلزله رخ می دهد و شاهد خرابی کمتری هستیم 
چنین برنامه ریزی ها انجام شــده است. متاسفانه 
ایده های ســوداگرانه هنــوز هم در برخی مصالح 

که باید داشــته باشــیم می چربد و موجب شده در 
مقاوم ســازی به ویژه در بافت های فرسوده عقب 

باشیم.
بــه گفتــه وی، اگــر در شــهری مثــل تهران 
زلزلــه ای به وقوع بپیوندد در بافت های فرســوده 
خرابی هــای فراوانــی خواهیم داشــت و در این 
خصوص هشــدارهای مرتب و پشت سرهم داده 
می شــود هشدارهایی به مردم و مسئولین که این 

مقاوم سازی ها انجام شود.

 مخالفت پرستاران با طرح آمار مهاجرتشان

گزارش

بامـد اد
 وحشت  

زلزله مرگبار7/8 ریشتری 
بخش هایی از  ترکیه و سوریه  
را ویران کرد

زمین لرزه ای به بزرگی ۷.۸ ریشــتر بامداد روز دوشــنبه 
بخش هایی از ترکیه و ســوریه را لرزاند و تاکنون بیش از 
۲۰۰۰ نفر کشــته و هزاران مصدوم برجای گذاشته است. 
این زمین لرزه در ساعت ۴ و 1۷ دقیقه بامداد در مرز ترکیه 
و ســوریه رخ داده و کانون آن استان "قهرمان ماراش" در 
ترکیه بوده است. مرکز این زمین لرزه در شهر "پازارجیک" 
در استان قهرمان ماراش و در عمق ۲۴.1 زمین بوده است.

 وقوع زلزله سهمگین و مرگبار ۷.۸ ریشتری در ترکیه، ما را 
برآن داشت تا به بررسی و مقایسه شدت زلزله ها بپردازیم 
تا متوجه شــویم که این زلزله تا چه میزان مرگبار و شــدید 
بوده اســت. مقیاس ریشــتر، به منظور ارزیابی بزرگی یک 
زلزله و حجم انرژی آزاد شده در هنگام وقوع یک زلزله به 

کار می رود و هیچ ارتباطی به میزان آسیب های آن ندارد.
مقیاس زلزله از صفر تا ده ریشتر تعیین شده و متغیر است. 
زلزله هایی با مقیاس کمتر باعث لغزش چند سانتی متری 
گسل ها می شوند و مثلًا یک زلزله ۹ ریشتری، گسل ها را 

چندین متر جابجا می کند.
شاخص های مؤثر در ابعاد و ویرانگری زلزله ��

ابعاد یک زلزله تنها به میزان جابجایی گسل ها بستگی ندارد 
و بحث مساحت صفحه گسلی نیز مطرح است. هرچقدر این 
وسعت بیشتر باشد، زلزله بزرگتر خواهد بود. یک زلزله هفت 
ریشتری، منطقه گسلی به مساحت حدود 1۰۰۰ کیلومتر 
مربع یا حدود ۵۰ کیلومتر طول و ۲۰ کیلومتر عرض را دربر 
می گیرد.میزان ویرانگری و آسیب های زلزله به فاکتورهای 
متعددی بســتگی دارد؛ از محل وقوع زلزله گرفته تا مرکز 
آن و عمق وقوع زلزله. در عین حال میزان سکونت پذیری 
مرکز وقوع زلزله نیز فاکتوری تعیین کننده است.در صورتی 
که زلزله در منطقه ای پرجمعیت رخ دهد، میزان ویرانی و 
قربانیان آن به شدت بالا خواهد بود ولی زلزله ای با همین 
شــدت در منطقه ای دور افتاده و خالی از ســکنه، قربانی و 
ویرانی زیادی نخواهد داشــت. زلزله هایی با شدت بالا، در 
اعماق اقیانوس ها ممکن است حتی توسط انسان ها حس 
هم نشوند.فاکتور مهم دیگر، عمق کانون زلزله است. هرچه 
عمق کانون زمین لرزه بیشتر باشد، قدرت آن بیشتر است و 
در عین حال احتمال رسیدن آن به سطح زمین کمتر خواهد 
شد. به همین خاطر هم هست که زلزله های سطحی، رایج تر 
و خطرناک تر هستند. چون هر چه عمق کانون زلزله کمتر 

باشد، آسیب های بیشتری به سطح می زند.
زلزله چند ریشتری خطرناک خواهد بود؟ ��

خوشــبختانه اکثر زلزله ها واقعاً کوچک بوده و زیر ســه در 
مقیاس ریشتر هستند که میکرو زلزله نامیده می شوند و حتی 
شــاید به چشــم نیایند. اما زلزله های بالاتر از ۴.۵ ریشتر به 
راحتی حس می شوند و بخش معدودی از زلزله ها )1۵ زلزله 
در 1.۴ میلیون زلزله ثبت شده بالای ۲ ریشتر(، ۷ ریشتری 
یا بیشتر هستند و خطرناک قلمداد می شوند. یک زلزله ۸ 

ریشتری یا بالاتر از آن، یک زلزله بزرگ است.
بزرگی یک زلزله به چه معناست ��

به گفته لوسی جونز، زلزله شناس، بزرگی زلزله در واقع عددی 
است که نشان دهنده انرژی رها شده در نتیجه آن زلزله است. 
انرژی آزاد شــده با میزان حرکت ســنگ ها و فاصله ای که 
حرکت می کنند محاسبه می شود. در اینجاست که متوجه 
می شویم که یک زلزله هشت ریشتری چقدر ترسناک تر 
از یک زلزله ۶ ریشــتری خواهد بود.هر یک ریشــتری که 
زلزله بزرگتر باشد، انرژی آزاد شده، حدود ۳۲ برابر افزایش 
می یابد. یعنی یک زلزله ۷ ریشتری، گرچه ده برابر بزرگتر از 
یک زلزله شش ریشتری است ولی ۳۲ برابر انرژی بیشتری 
نسبت به زلزله شش ریشتری آزاد خواهد کرد و این زلزله 
۳۲ برابر قوی تر از زلزله شش ریشتری خواهد بودیعنی در 
یک زلزله هشت ریشتری 1۰۰۰ برابر انرژی بیشتر از زلزله 
شش ریشتری آزاد خواهد شد و این انرژی در منطقه بزرگتر و 
برای زمان طولانی تری آزاد می شود.در ابتدا، تعریف بزرگی 
زلزله به دستگاه های لرزه نگار برمی گشت که در آن ماشینی 

با بهره گیری از جوهر، حرکات سریع را روی یک کاغذ به 
تصویر می کشید و لرزش زلزله این گونه اندازه گیری می شد 
و بزرگی یک زلزله این گونه بود که امواج در یک لرزه نگاری 
در فاصله خاصی از کانون زلزله چقدر بزرگ هستند و در آن 
زمان، بزرگی یک زلزله هشت ریشتری، ده برابر بیشتر از 
یک زلزله هفت ریشتری در نظرگرفته می شد.ولی مشخص 
شد که مقیاس بزرگی زلزله را باید به نحو دیگری در نظر 
گرفت و در حال حاضر برای به دست آوردن مقیاس بزرگی 
زلزله به محاسبه حرکات سنگ ها برروی گسل پرداخته و 

زلزله های بزرگتر به صورت دقیق تری محاسبه می شود.
کدام زلزله ها نگران کننده هستند؟ ��

عموماً زلزله های بالای ۶ ریشــتر و آنهایی که در مناطق 
پرجمعیت رخ می دهند، به مراتب نگران کننده تر هستند و 

آسیب های بیشتری وارد می کنند.
در ادامه، ریشــتر به ریشــتر به بررســی میزان آسیب ها 
و خطرنــاک بــودن زلزله ها می پردازیــم اما به طور کلی 
زلزله هایی به بزرگی ۶ ریشتر، آسیب های قابل توجهی به 
سازه های آسیب پذیر مثل ساختمان های مقاوم سازی نشده 
و ساختمان های آجری می زنند ولی زلزله های ۷ ریشتر به 
بالا، علاوه بر واژگون کردن اثاثیه سنگین، به ساختمانهای 
معمولی و خوش ساخت هم خسارات فراوانی خواهند زد.

 یک ریشــتر )ناچیز(: تقریباً در شــرایط عادی توسط افراد 
انگشــت شــماری حس می شود. احتمال وقوع آن در دنیا 

در هردقیقه است.
 دو ریشتر )ضعیف(: توسط افراد معدودی که آن هم در حال 

استراحت هستند حس می شود، به ویژه در طبقات بالاتر.
 سه ریشتر )ضعیف(: توسط برخی افراد که در خانه هستند 
احســاس می شــود، به ویژه در طبقات بالاتر. خیلی از افراد 
حتی متوجه این زلزله نمی شوند. لرزه هایی شبیه به لحظه 

عبور کامیون از کوچه دارد.
 ۴ ریشتر )سبک(: توسط افرادی که در خانه هستند حس 
می شود ولی افرادی که در فضای باز هستند ممکن است 
آن را حس نکنند. اگر شب هنگام اتفاق بیفتد، برخی افراد را 
بیدار می کند. ظروف، پنجره ها و درها بهم می خورند دیوارها 
ممکن اســت ترک بخورند، صدایی مثل برخورد کامیون 

سنگین به ساختمان به گوش می رسد.
 ۵ ریشــتر )متوســط(: تقریباً توسط همه حس می شود و 
بســیاری را از خــواب بیدار می کند. ظــروف و پنجره ها 

می شکنند و وسایل و اجسام ناپایدار جابجا می شوند.
 ۶ ریشتر )قوی(: توسط همگان حس می شود و وحشتناک 
اســت. برخی اثاثیه سنگین حرکت می کنند و آسیب های 

زیادی وارد می شود.
 ۷ ریشــتر )خیلی قوی(: آســیب جزئی به ساختمان هایی 
با طراحی و ســاخت خوب وارد می شــود؛ آســیب وارده به 
ســازه های معمولی و خوش ســاخت کم تا متوسط است و 
ســازه هایی با ســاختارهای ضعیف یا طراحی نامناسب به 
شدت آسیب می بینند. از بین رفتن بسیاری از دودکش ها 

و ساختمان ها
 ۸ ریشتر )شدید(: آسیب به سازه هایی با طراحی مناسب؛ 
آسیب شدید به ساختمان های معمولی و ریزش بخشی از 
آنها. آسیب های جدی به سازه هایی با ساختارهای ضعیف. 
افتادن دودکش ها و ســتون ها، بناهای تاریخی و ریزش 

دیوارها. واژگون شدن اثاثیه سنگین در منازل
 ۹ ریشتر )خشن(: آسیب های فراوان به تمامی سازه ها و حتی 
سازه های خوش ساخت و با طراحی مناسب. خسارات فراوان 
در ســاختمان های بزرگ و اصلی و ریزش آنها. بسیاری از 

ساختمانها از فونداسیون هایشان جدا می شوند.
 ده ریشــتری )بسیار شــدید(: اکثر سازه ها و ساختمان ها 

تخریب شده و ریل ها خم می شوند.
sms-tsunami-warning و latimes :منابع  

ویرانه های زلزله ترکیه و سوریه ��
تکان های شدید زمین، ساختمان های بسیاری را نیز ویران 

کرده و کشــته و زخمی بســیاری در هر دو کشــور برجای 
گذاشته است.جستجو برای یافتن بازماندگان این حادثه و 
نجات آنها از زیر آوار ساختمان های بتنی همچنان ادامه دارد.

در سوریه نیز خبرها حاکی از آن است که جمعیت بسیاری در 
این مناطق زخمی شده اند و بیمارستان های منطقه با وجود 
کمبود امکانات بهداشتی و درمانی، مملو از زخمی ها است.

براساس گفته مقامات دو کشور مجموع آمار قربانیان زلزله 
هــر دو کشــور تا لحظه تنظیم این گــزارش از ۲۰۰۰ نفر 
گذشته است و پیش بینی می شود با توجه به شدت بالای 
پس لرزه ها و حجم تخریب و ویرانی ها این آمارها افزایش 
یابد.11 دقیقه بعد از این زلزله، پس لرزه های قوی در مرکز 
ترکیه حس شده و از جمله زلزله دیگری به بزرگی ۶.۷ این 

منطقه را لرزانده است.
شهروندان مناطق هم مرز با ترکیه از جمله عراق، لبنان و 
سوریه نیز این زلزله را حس کرده اند. گزارش ها همچنین 
حاکیست در بیروت عده ای از مردم به دلیل نگرانی از زلزله 
به خیابان ها آمده اند.به گزارش اسکای نیوز، ساختمان های 
بسیاری ویران شده اند و عده زیادی زیر آوار مانده اند.وزیر 
کشور ترکیه گفته است دست کم 1۰ شهر از جمله عثمانیه، 
آدانا و دیاربکر بر اثر زلزله آسیب دیده اند.ترکیه روی یکی 
از مناطق زلزله خیز جهان واقع شده است.به گزارش شبکه 
خبری بی بی سی، در سال 1۹۹۹ بیش از 1۷ هزار نفر در 
پی زلزله ای شدید در شمال غرب ترکیه کشته شدند.منابع 
رسانه ای از مرگ خواهر نخست وزیر سوریه به همراه 11 تن 
از فرزندان و نوادگانش در پی زلزله در شهر »حماة« سوریه 
خبر دادند.سایت شبکه روسیا الیوم اعلام کرد که »نسوم 
عرنوس«، خواهر حسین عرنوس، نخست وزیر سوریه در 
پی ریزش خانه اش در شهر حماه به دلیل زلزله بامداد  دیروز 
جانش را از دســت داده اســت.طبق این گزارش، 11 تن از 
فرزندان و نوادگانش نیز در این حادثه دلخراش جانشان را 
از دســت داده اند.این خبر تا بدین لحظه توسط رسانه های 
رسمی سوریه تأیید نشده است.وزارت حمل و نقل سوریه 
اعلام کرد که در پی وقوع زلزله ۷.۸ ریشــتری، ارتباطات 
ریلی در سراســر این کشور برای بررسی وضعیت خطوط 
راه آهن به حالت تعلیق درآمده اســت.زلزله ۷.۸ ریشتری 
که دیروز در ترکیه رخ داد، در "دمشق" و "لاذقیهٔ سوریه 
نیز احساس شده و خسارات چشمگیر برجا گذاشته است.

به گزارش اسپوتنیک، این وزارتخانه در بیانیه ای اعلام کرد: 
حرکــت قطارهــا در کل طول راه آهن به عنوان یک اقدام 
پیشگیرانه متوقف شده است. همچنین تیم های فنی در حال 
بررسی وضعیت ریل های راه آهن، جاده ها و پل ها هستند.

بسیج تمام نهادهای سوریه برای مقابله با اثرات زلزله ��
حسین مخلوف، وزیر ادارات محلی و محیط زیست سوریه با 
اشاره به خسارات شدید ناشی از زلزله دیروز در مرز ترکیه و 
سوریه تأیید کرد که کشورش تمام توان خود را برای مقابله 
با اثرات زلزله ویرانگر بسیج خواهد کرد.وی افزود: اتکای ما 
در مقابله با اثرات زلزله بر تجربه نهادهای سوریه، سازماندهی 
کار و تدویــن برنامه و هماهنگی کامل بین وزارتخانه ها و 

نهادهای دولتی است.
بیمارستان های سوریه مملو از مصدومان زلزله شده  ��

است
همچنین جامعه پزشــکی سوریه-آمریکا اعلام کرده که 
شــمار بالای مصدومان این زلزله شدید منجر به پرشدن 
بیمارستان های سوریه شده است.گزارش ها حاکیست که 
شمار بالای مصدومان زلزله منجر شده تا بسیاری از زخمی ها 
در راهروهای بیمارســتان ها بستری شوند. همچنین یک 
زایشگاه نیز مجبور شده تا همه نوزادان را به منظور مداوای 

مصدومان به یک بیمارستان مجاور منتقل کند.
هلند تیم جستجو و نجات به مناطق زلزله زده ترکیه  ��

اعزام می کند
وزیر امور خارجه هلند نیز دیروز اعلام کرد: هلند یک تیم 
جستجو و نجات را برای کمک در پاسخ به زلزله ای که صدها 

کشته بر جای گذاشت به ترکیه اعزام می کند.
ارسال ایستگاه های سیار آنتن دهی موبایل به مناطق  ��

زلزله زده در ترکیه
معــاون رئیس جمهور ترکیه نیــز در واکنش به این زلزله 
ویرانگر در ســخنانی اعلام کرد که مدارس، خوابگاه ها و 
مراکز اقامتی آسیبی ندیده اند.به گزارش آناتولی، "اوکتای" 
همچنین تاکید کرد که تاکنون 1۰۲ ایستگاه سیار آنتن دهی 
تلفن همراه به منطقه ارســال شده است.به گزارش شبکه 
خبری سیان ان، همچنین معاون رئیس جمهوری ترکیه 
گفته است که بیش از 1۷۰۰ ساختمان در 1۰ شهر ترکیه 

آسیب دیده است.
جلسه فوق العاده بشار اسد برای پیامدهای زمین لرزه ��

منابع رسانه ای همچنین از برگزاری جلسه فوق العاده هیئت 
وزیران سوریه به ریاست رئیس جمهوری این کشور برای 
بررسی پیامدهای زمین لرزه بامداد دیروز و آماده باش ارتش 
این کشــور در مناطق زلزله زده خبر دادند.خبرگزاری سانا 
اعلام کرد که بشار اسد، رئیس جمهوری سوریه صبح دیروز 
جلســه فوق العاده کابینه را به منظور بررسی عواقب زمین 
لرزه ۷.۸ ریشتری که بامداد دیروز سوریه را لرزاند و صدها 
قربانی و تعداد زیادی مجروح برجای گذاشــت و منجر به 
ریزش و تخریب ده ها ساختمان مسکونی شد، برگزار کرد.
در این جلســه تصمیماتی برای رســیدگی به زلزله زدگان 
اتخاذ شــد و بشــار اسد از وزرای مربوطه خواست تا خود به 
شکل مستقیم بر روند عملیات امداد و نجات در استان های 
مختلف نظارت کنند.در همین حال، وزارت دفاع سوریه نیز 
اعلام کرد که تمامی یگان ها، تشکیلات و نهادهای ارتش 
در تمامی استان ها برای امدادرسانی زلزله زدگان، جستجوی 
افــراد گرفتار در زیر آوار به حالت آماده باش درآمده اند.رائد 
احمد، مدیرکل مرکز ملی پایش زلزله سوریه نیز با اشاره به 
اینکه مناطق نزدیک به مرکز زمین لرزه در ادلب، لاذقیه 
و مناطق مختلف سوریه تحت تأثیر زمین لرزه های شمال 
اسکندرون قرار گرفته اند، گفت: حلب بیشترین آسیب را دیده 
است.احمد گفت که زمین لرزه اصلی در شمال اسکندرون 
و در منطقه خشکی رخ داده و در دریا نبوده است و بنابراین 
بر خلاف عقیده برخی طرف ها نشانه ای از وقوع سونامی 
وجود ندارد.در همین حال وزارت بهداشت سوریه از افزایش 
شمار قربانیان زلزله در این کشور خبر داد.طبق این بیانیه، 
بیشترین تلفات و مجروحین مربوط به استان های لاذقیه، 

حلب، حماه و طرطوس است.
درخواست کمک ترکیه از جامعه بین المللی ��

براساس گزارش سیان ان، همچنین آژانس بلایای طبیعی 
ترکیه برای انجام عملیات جستجو و نجات از جامعه بین 

المللی درخواست کمک کرده است.
اردوغــان: امیدواریم با کمترین تلفات با این فاجعه  ��

مقابله کنیم
"رجــب طیب اردوغــان"، رئیس جمهوری ترکیه پس از 
وقوع زلزله شدید در این کشور که مناطق وسیعی از ترکیه 
و سوریه را تحت تأثیر قرار داد، بیانیه ای صادر کرد.رئیس 
جمهوری ترکیه در پیامی توئیتری نوشت: تیم های جستجو 
و نجات ما بلافاصله به مناطق زلزله زده اعزام شدند. وزارت 
بهداشت و همه نهادهای دیگر نیز به سرعت دست به کار 
شدند. ما در حال هماهنگ کردن فعالیت هایی هستیم که 
بعد از وقوع زلزله شــروع شــده است. وی همچنین در پیام 
خود گفت: ما امیدواریم که با هم هر چه زودتر و با کمترین 
تلفــات با این فاجعه مقابله کنیم.اردوغان گفت: زلزله ۷.۸ 
ریشتری که دیروز در ترکیه رخ داد، قوی ترین زمین لرزه از 
سال 1۹۳۹ تاکنون بوده است.اردوغان که از دفتر هماهنگی 
کار بــرای از بیــن بردن پیامدهای زلزله صحبت می کرد، 
گفت: امشب... ما قوی ترین فاجعه ای را که در قرن گذشته 
تجربه کرده ایم پس از زلزله ارزینجان در سال 1۹۳۹ تجربه 
کردیم.اردوغان همچنین تأیید کرد: تاکنون ۴۵ کشور به ما 

پیشنهاد کمک داده اند.

غزال زیاری 
روزنامه نگار

مستوره برادران نصیری
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 300

 مطالعه جدیدی نشــان می دهد مردانی با مشــاغل سخت که 
دائماً اجسام سنگینی را در محل کار بلند می کنند، کیفیت اسپرم 
و ســطح تستوســترون بالاتری دارند. لیدیا مینگز-آلارکون 
)Lidia Mínguez-Alarcón(، اپیدمیولوژیست و نویسنده 
ایــن مطالعــه، می گوید: »همه ما از مزایــای فعالیت بدنی یا 
ورزش برای سلامتی انسان، به ویژه در امر باروری، آگاهیم؛ 
اما مطالعات کمی به این موضوع پرداخته اند که عوامل شغلی 

چگونه می توانند در بهبود این موضوع مؤثر باشند.«

در این مطالعه، اطلاعات بیش از 1۵۰۰ مرد و زن مورد بررسی 
قرار گرفت و نتایج نشــان داد فعالیت بدنی در حین انجام کار 

روزمره، بهبود پتانسیل باروری در مردان را به همراه دارد.

محققان طی این پژوهش دریافتند مردانی که اغلب در محل 
کار و روند شغلی خود، اجسام سنگینی را بلند یا جابه جا می کنند، 
۴۶ درصد غلظت اسپرم بیشتری دارند و تعداد اسپرم آنها ۴۴ 
درصد بیشتر از مردانی است که در مشاغل خود فعالیت فیزیکی 
کمتری دارند. این مردان همچنین سطوح بالاتری از هورمون 

جنسی مردانه تستوسترون را دارا هستند.
حــدود ۴۰ درصد مــوارد ناباروری را می توان با عوامل مردانه 
مرتبط دانست؛ این موارد شامل کمیت )تعداد( اسپرم، کیفیت 
مایع منی و عملکرد جنسی است. تصور می شود که تعداد اسپرم 
و کیفیــت مایــع منی از عوامل اصلی افزایش نرخ ناباروری در 

بین مردان باشند.
فعالیت بدنی و بلند کردن اجســام سنگین، راهی برای درمان 

ناباروری در مردان!
به گفته محققان، شواهد فزاینده ای وجود دارد که نشان می دهد 
ناباروری مردان با بیماری های مزمن رایج مانند بیماری های 
قلبی عروقی و بیماری های خودایمنی مرتبط است، که همین 
مسئله اهمیت سلامت باروری در مردان را برجسته تر می کند.
ســلامت باروری به خودی خود امری حائز اهمیت اســت، اما 
شــواهد نشان می دهد که ناباروری در مردان می تواند بینشی 
گسترده تر در رابطه با مسائل بهداشت عمومی، از جمله ارتباط 
این مسئله با شایع ترین بیماری های مزمن را به ما ارائه کند. 
کشــف راه هایی برای درمان و بهبــود باروری جزو اقداماتی 
اســت که علاوه بر کمک به زوج های نابارور، دارای یک نفع 

عمومی است و برای همه ما اهمیت دارد.
upi، healthday :منابع  

ویروس جدید ماربورگ در اروپا؛ 
احتمال شیوع در اسپانیا

ایرنا: پس از اعلام خبر شیوع ویروس ماربورگ در چند کشور 
آفریقایی توســط سازمان بهداشت جهانی، مقامات بهداشتی 
اسپانیا اعلام کردند که هنوز هیچ فردی در این کشور به این 
ویروس مبتلا نشــده اســت ولی تدابیر بهداشتی آغاز شده و 

احتمال قرنطینه وجود دارد.
به نقل از رویترز، وزارت بهداشت اسپانیا اعلام کرد که آزمایش 
یک فرد مشــکوک به بیماری ماربورگ در این کشــور منفی 
تشــخیص داده شــد و هنوز کسی به این ویروس مبتلا نشده 

است.
مقامات بهداشــتی در والنســیا پیشــتر اعلام کردند که اولین 
مورد مشــکوک این بیماری عفونی در این کشور را شناسایی 
کرده اند که منجر به قرنطینه بیش از ۲۰۰ نفر در گینه استوایی 

شده است.
به گفته مقامات، این فرد ۳۴ ســاله که اخیراً در گینه اســتوایی 
بــوده، یک آزمایش تشــخیصی انجام داده و قرار اســت در 

هفته های آینده دوباره آزمایش تکرار شود.
طبق گفته سازمان بهداشت جهانی، ویروس ماربورگ می تواند 
تا ۸۸ درصد مرگ و میر داشــته باشــد. هیچ واکسن یا درمان 

ضد ویروسی برای درمان آن تأیید نشده است.
به گفته نمایندگان ســازمان بهداشــت جهانی )WHO( در 
کشــورهای آفریقایی مواردی از بروز ویروس جدیدی به نام 
ماربرگ در کشورهای کامرون و گینه استوایی مشاهده شده 

که گفته می شود شبیه ویروس ابولاست.
مقامات بهداشــتی کشــور گینه استوایی به طور رسمی اولین 

شیوع ویروس ماربورگ را اعلام کردند.
سازمان بهداشت جهانی روز سه شنبه اعلام کرده بود که موارد 
هشــدار خود را در کشــور گینه افزایش داده است. به گفته این 
سازمان در گینه تاکنون ۹ مورد مرگ و 1۶ مورد مشکوک به 
بیماری ویروس ماربورگ با علائمی از جمله تب، خســتگی، 

استفراغ خونی و اسهال گزارش شده است.

فعالیت بدنی و بلند کردن اجسام سنگین، راهی 
برای درمان ناباروری در مردان!

برخی تحقیقات 
نشان می دهد 
که جینسینگ 
می تواند برای 
ترک اعتیاد به 

نیکوتین درمان 
مناسبی باشد 

زیرا ممکن 
است اثر 

دوپامین، یک 
انتقال دهنده 
عصبی در مغز 

را که با لذت 
همراه است و 

هنگام کشیدن 
دخانیات آزاد 

می شود، 
تضعیف کند. 

دریچه

الهه جعفرزاده 
روزنامه نگار

اگر می خواهید سیگار را ترک کنید این مطلب را بخوانید
با ترک کردن سیگار می توانید گام بلندی به سمت 
سلامت خود و دور کردن عزیزانتان از دود سیگار 

و افزایش عمر بردارید.
ســیگار حاوی تنباکوســت و تنباکو برای بدن به 
شــدت مضر است. سیگارکشیدن مضرات زیادی 
برای ســلامتی دارد و ســبب ابتلا به بیماری های 
ریــوی و قلبی و عروقی خواهد شــد. تحقیقی که 
در مورد تأثیر اســتعمال دخانیات بر روی سلامت 
انســان انجام گرفته، نشان داده افرادی که سیگار 
می کشــند به طور میانگین ده ســال کمتر از افراد 

غیرسیگاری عمر می کنند.
با ترک کردن سیگار می توانید گام بلندی به سمت 
سلامت خود و دور کردن عزیزانتان از دود سیگار و 
افزایش عمر بردارید اما هوس و یا اصرار به استعمال 

دخانیات می تواند بسیار قدرتمند باشد.
شیر

شــیر می تواند طعم وحشــتناکی به سیگار بدهد. 
مطالعات نشان می دهد که مصرف یک لیوان شیر 
درســت قبل از کشیدن سیگار می تواند باعث شود 

فکر کنید سیگار طعم تلخی دارد.
در حالی که هنوز مشخص نیست کدام ماده موجود 
در شیر چنین اثری را ایجاد می کند، گمان می رود که 
طعم تلخ نتیجه واکنش شیمیایی بین لاکتوز شیر 
و دود تنباکو اســت بنابراین، هر بار که می خواهید 

سیگار بکشید، یک لیوان شیر بنوشید.
آجیل

یکی دیگر از جایگزین های غذایی مفید که شــما 
را از سیگار کشیدن باز می دارد، آجیل است به این 
دلیل که گرســنگی می توانــد باعث ایجاد هوس 
نیکوتین در ما شــود و با خوردن آجیل های سرشار 
از فیبر محلول می توانید میل به سیگار کشیدن را 

کاهش دهید زیرا هضم را کند می کند.
مصــرف آجیل در هر زمان که احســاس می کنید 
نیاز به روشــن کردن ســیگار دارید به دلیل داشتن 
مواد مغذی، پروتئین و انرژی می تواند در ترک این 

عادت بد بسیار مؤثر باشد.
میوه های غنی از ویتامین ث

سیگار کشیدن باعث کاهش سطح ویتامین ث بدن 
می شود که می توانید با مصرف میوه های سرشار از 
ویتامین ث به راحتی آن را جبران کنید. می توانید 
مرکبات مانند پرتقال و لیمو که دارای ویتامین ث 
بالا هســتند را امتحان کنید یا حتی انار را در رژیم 

غذایی خود قرار دهید.
بــا گنجاندن این میوه ها در رژیم غذایی می توانید 
نیاز خود به کشیدن سیگار را به میزان قابل توجهی 
کاهش دهید، زیرا این میوه ها هنگام کشیدن سیگار 
محرک مشــابهی را ایجاد می کنند علاوه بر این، 
طعم تلخ مشــابهی را در دهان باقی می گذارند که 
هنگام سیگار کشیدن بعد از نوشیدن شیر مصرف 

می کنید.
سبزیجات

علاوه بر شــیر و مرکبات، برخی ســبزیجات نیز 
طعم وحشــتناکی به سیگار می دهند. سبزیجاتی 

کــه باید در رژیم غذایی خود بگنجانید عبارتند از: 
کرفس، هویج، کدو ســبز، خیار و بادمجان. ثابت 
شــده اســت که آنها در کاهش میل به نیکوتین 
بســیار مؤثر هستند. مثلًا هویج حاوی ترکیبی به 
نام کاروتنوئیدها هســتند که نه تنها طعم تلخی به 
ســیگار می دهد، بلکه می تواند وابستگی شما را به 

نیکوتین نیز کاهش دهد.
دلیل دیگر اینکه چرا باید این سبزیجات را بخورید 
این است که آنها راهی ساده برای فریب مغز هستند 
و فکر می کنند شبیه سیگار هستند )به دلیل شکل 
آنها( و می توانند در زمان مصرف توهم یک سیگار 

واقعی را به شما القا کنند.
پاپ کورن

هنگام ترک سیگار، ممکن است تمایل به مصرف 
میان وعده را دائماً احساس کنید، عمدتاً به این دلیل 
که دیگر نمی توانید دســت و دهان خود را مشغول 
سیگار نگه دارید. اگر اشتهای شما زیاد شده است 
یا احساس می کنید نمی توانید غذا خوردن را متوقف 

کنید، پاپ کورن بخورید.
این کار نه تنها شما را مشغول می کند، بلکه می تواند 
به شما در احساس سیری کمک کرده و میل شما 
به ســیگار را کاهش دهد. پنج فنجان ذرت بوداده 
حــاوی 1۵۰ کالری اســت اما خــوردن آنها کمی 

طول می کشد.
انگور

ممکن اســت بعد از ترک ســیگار هوس خوردن 
شــیرینی کنید و میل به این هوس ها چیز خوبی 

است زیرا می تواند شما را از دستیابی به سیگار باز 
دارد البته، این بدان معنا نیســت که مرتباً کوکی و 

شیرینی مصرف کنید.
توصیه می شود به جای خوردن دسرهای فرآوری 
شــده، انگور بخورید زیرا شــیرینی آنها به کاهش 

میل شکر کمک می کند.
لوبیا

ترک سیگار اغلب با افزایش وزن همراه است و شما 
واقعاً باید مراقب رژیم غذایی خود باشید. دلیل این 
امر این است که سیگار را با غذا جایگزین می کنید 
و دست و دهان خود را مشغول نگه می دارید علاوه 
بر این، ممکن است به تأثیرات نیکوتین در کاهش 

اشتها و افزایش متابولیسم عادت کرده باشید.
این دو عامل باعث می شود که افراد هنگام سیگار 
کشیدن در مقایسه با زمان ترک سیگار وزن کمی 

کمتر داشته باشند.
بنابراین، لوبیا که حاوی فیبر فراوانی است را به رژیم 
خود اضافه کنید تا همان چیزی باشــد که به حفظ 
وزن ســالم بعد از کشــیدن سیگار نیاز دارید. سایر 
غذاهای سرشــار از فیبر عبارتند از کنگر فرنگی، 

کلم بروکلی، تمشک و جو دوسر.
ماهی سالمون

مصرف ماهی برای افرادی که می خواهند سیگار را 
ترک کنند، مفید خواهد بود به ویژه ماهی سالمون 
صورتی زیرا یک محصول پروتئینی کم چرب است 
که احساس سیری را ایجاد می کند و حاوی مقدار 

زیادی عناصر غنی است.

پرتقال و زنجبیل
پرتقال دودی به ترک ســیگار کمک می کند، زیرا 
این میوه ویتامین ث از دســت رفته بدن را که به 
دلیل سیگار کشیدن از بین می رود جبران می کند 
و زنجبیل علاوه بر مزایای بســیار خوبی که برای 
ســلامتی دارد، میل به ســوء مصرف نیکوتین را 

کاهش می دهد.
چای جینسینگ

برخی تحقیقات نشــان می دهد که جینســینگ 
می توانــد بــرای ترک اعتیاد بــه نیکوتین درمان 
مناســبی باشد زیرا ممکن است اثر دوپامین، یک 
انتقال دهنده عصبی در مغز را که با لذت همراه است 
و هنگام کشــیدن دخانیات آزاد می شود، تضعیف 
کند. نوشــیدن چای جینسینگ می تواند جذابیت 

سیگار را کاهش داده و لذت آن را کمتر کند.
آدامس بدون قند و نعناع

وقتی تمایل به ســیگار کشــیدن دارید، جویدن 
آدامس و نعناع می تواند دهان را مشــغول کند به 
عــلاوه، جویدن آدامس و نعناع معمولًا بیشــتر از 
کشیدن سیگار زمان می برد. همچنین اینکه بدانید 
در هنــگام ترک ســیگار از چه خوراکی هایی باید 
اجتناب کنید نیز به ترک بهتر کمک خواهد کرد.

غذاها و نوشــیدنی هایی که طعم سیگار را افزایش 
می دهد و میل به کشــیدن سیگار را بیشتر می کند 
شــامل کافئین، گوشــت و غذاهای شیرین یا تند 

است.
منبع: صدآنلاین  

رویداد ستاره محبوب سینما راز زیبایی خود را فاش کرد

بیش از ۳۰ ســال اســت که جولیا رابرتز به عنوان یک فرد 
مشهور فعالیت می کند.

همه چیز زمانی جالب تر می شــود که متوجه می شــویم او 
۵۴ سال سن دارد؛ به خاطر همین خیلی از ما به دنبال این 

هستیم که می خواهیم بدانیم راز زیبایی و پوست بی عیب و نقص او چیست.
اهمیت استفاده از ضدآفتاب

جولیا رابرتز یکی از مشهورترین افراد هالیوودی است که همیشه از محصولات مقرون به صرفه اما 
با کیفیت استفاده می کند. ضدآفتاب مهم ترین بخش روتین پوستی او محسوب می شود و همیشه در 
بیرون از منزل با هر نوع آب و هوایی از ضد افتاب استفاده می کند. ضد آفتابی که spf ۳۰ به بالا دارد.

اســتفاده از این محصول مهم ترین بخش روتین پوســتی او می باشــد، زیرا عقیده دارد که اســتفاده 
از ضدآفتاب خطر آفتاب ســوختگی، ســرطان پوســت یا لکه های پوســتی و چروک را تا حد زیادی 

کاهش می دهد.
پاک کردن آرایش قبل خواب

دومین اولویتی که او هر روز آن را رعایت می کند، این اســت که هر شــب قبل از خواب، هر طور که 
شــده، باید آرایش را از روی صورتش پاک کند. او عقیده دارد که پاک نکردن آرایش عاملی برای 
آسیب به پوست خواهد بود؛ پس هر طور که شده، هر چقدر هم که خسته باشد، باید آرایش خود را 

قبل از خواب پاک کند و با پوست سبک و بدون آرایش بخوابد.
توجه به نوع لبخند

چیزی که در جذابیت بازیگران هالیوود اهمیت بسیار زیادی دارد، نوع لبخند آن ها است. رابرتز به این 
قضیه توجه زیادی می کند و همیشــه دندان هایش را با جوش شــیرین مســواک می زند و عقیده دارد 
که باید به دندان ها رسیدگی کرد تا در زیبایی و جوانی اش مؤثر باشد؛ به خاطر همین همیشه از نخ 
دندان و دهان شویه هم کمک می گیرد و اجازه نمی دهد که دندان هایش جرم یا لک داشته باشند.

تقویت بدن
جولیا رابرتز عقیده دارد که می تواند هوشــمندانه و آگاهانه نوع غذایش را انتخاب کند تا پوســت 
سالمی داشته باشد و به بدنش پروتئین و سبزیجات برساند. او عقیده دارد که باید بدنش را از داخل 
تقویت کند. مواد غذایی مانند برنج قهوه ای، آووکادو و ســالمون جزء غذاهایی اســت که اســتفاده 
می کند. او به مصرف میوه و ســبزیجات خیلی اهمیت می دهد تا بدن ســالمش روی ظاهر زیبایِ او 

نیز تأثیر مثبت داشته باشد.
سرم و مرطوب کننده

او عقیده دارد که باید مراقبت از پوست خود را چند لایه کنید و رطوبت کافی را به هم به آن برسانید؛ 
به خاطر همین به شــدت باور دارد که باید ســرم و مرطوب کننده هم اســتفاده کرد و اجازه نداد که 

پوست دچار خشکی شود.

دلایلی که خانم ها را 
زودتر از آقایان پیر می کند!

خانم ها عمر طولانی تری نسبت به مردان دارند 
و ایــن خبر خوبی برای آن ها اســت اما جالب 
اســت بدانید که همه چیــز طبق انتظار آن ها 
پیش نمی رود. درســت است که خانم ها بیشتر 
از آقایــان عمــر می کنند اما از طرفی زودتر از 

مردان پیر می شوند. دلایل زیادی برای این اتفاق وجود دارد، از جمله بارداری تا یائسگی 
و... که لیســت این دلایل تمام نشدنی است.

خانم ها بیشــتر از مردان از اســترس رنج می برند
خانم ها درگیر مشــکلات اســترس می شــوند؛ مخصوصاً اگر مشکلات آن ها مربوط به کار 
باشد. مشکلات هورمونی هم این قضیه را سخت تر می کند. نوسانات هورمونی با افسردگی 
مرتبط هســتند. اختلال فصلی معمولًا خانم ها را بیشــتر از آقایان درگیر می کند. در نهایت 

هم اســترس مداوم هم می تواند عاملی برای پیری زودرس در خانم ها باشــد.
زایمان باعث پیری زودرس در خانم ها می شــود

مطالعات نشــان می دهد که بارداری باعث می شــود، زنان 11 ســال بزرگتر به نظر برسند. 
در نتیجه خانم هایی که زایمان داشــته اند، نســبت به خانم هایی که زایمان نداشــتند، پیرتر 
نشــان می دهند. اســترس دوران بارداری هم در این قضیه بی تأثیر نیســت که همه این ها 

در کنار هم روند پیری را ســرعت می بخشد.
پوســت مردان ضخیم تر است

پوســت مردان حدود ۲۵ درصد ضخیم تر از پوســت خانم ها اســت. به همین دلیل چین و 
چروک کم تر روی صورت آن ها ایجاد می شــود و همین باعث می شــود که خانم ها پیرتر 

به نظر برسند.
دلایلــی که خانم ها را زودتر از آقایان پیر می کند!

ســطوح تستوسترون متفاوت است
اســتروژن مســئول جوان نگه داشــتن صورت زنان اســت و همین مسئولیت در مردان بر 
عهده تستوســترون اســت. سطح بالای تستوسترون با بالا رفتن سن کاهش پیدا می کند. 
اســتروژن یک هورمون ضد پیری اســت و تولید آن ســریع تر از تولید تستوسترون کاهش 

می یابد. به همین دلیل خانم ها زودتر با چین و چروک مواجه می شــوند.
یائســگی نقش مهمی دارد

از دست دادن هورمون در دوران یائسگی روند پیری را سرعت می بخشد. وقتی که خانم ها 
یائسه می شوند، بدن آن ها دیگر به اندازه قبل کلاژن تولید نمی کند و همین عامل از بین 

رفتن ســطح ارتجاعی پوستشــان خواهد شد و آن ها را پیرتر نشان می دهد.
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حدود ۵ ماه از محدودیت های اینترنت می گذرد، اما به نظر می رسد که 
دولت پاسخگوی وضعیت اینترنت و پیگیری برای بهبود شرایط آن 
نیست. به طوری که وزیر ارتباطات به تازگی گفته است که ما کندی 

اینترنت نداریم و بارها گفته ام که مشکل فیلترشکن است!
ایــن روزهــا وضعیت اینترنت را هیچکس برعهــده نمی گیرد. وزیر 
ارتباطات هم که به صورت رســمی وظیفه رســیدگی به آن را دارد، 
همواره علت کندی اینترنت را استفاده از فیلترشکن ها و وی پی ان ها 
اعلام کرده، اما از سوی دیگر وجود اینترنت طبقاتی را هم تأیید می کند.
از زمانی که اینترنت با محدودیت های گسترده روبه رو شد، بسیاری از 
فعالان و کاربران درخواست رفع فیلتر را داشته اند، اما هر بار که در این 
باره از مسئولان دولتی به ویژه وزیر ارتباطات سؤال پرسیده می شد، 

او مسئول رفع فیلترینگ را وزارت ارتباطات نمی داند.
رسیدگی به وضعیت اینترنت در دولت ��

در حالی که بسیاری از کاربران و کسب وکارها درباره سطوح دسترسی 
متفاوت ابراز نگرانی کرده اند، وزیر ارتباطات در تازه ترین صحبت های 
خود گفت: »ارائه اینترنت با سطوح دسترسی متفاوت، موضوع جدیدی 
نیست و پیش از این نیز وجود داشته است. زارع پور معتقد است برخی 
اقشــار به یک دسترســی های خاص نیاز دارند که نمی توان اسم آن را 

اینترنت طبقاتی گذاشت.«
از سوی دیگر وضعیت کیفیت اینترنت و ایجاد محدودیت های گسترده 
خسارت های بسیار هنگفتی به کسب وکارها و کاربران وارد کرده، اما 
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات درباره وضعیت اینترنت همواره ابراز 
بی اطلاعی می کند و می گوید: »ما کندی اینترنت نداریم و بارها گفته ام 

که مشکل فیلترشکن است.«
فیلترینگ دو شبکه اجتماعی اینستاگرام و واتساپ هم از ۵ ماه گذشته 
خسارت هایی را برای کسب وکارهای کوچک و خانگی به بار آورد. دولت 
هم همواره شرط رفع فیلترینگ آن ها را قبول قوانین ایران از سوی این 
دو پلتفرم اعلام کرده است. اما حالا عیسی زارع پور در مصاحبه اعلام 
کرد وظیفه نامه نگاری با مالک شــبکه های فضای مجازی با وزارت 
ارتباطات نیست و از همین رو او باز هم اطلاعی درباره پاسخ دادن یا 

ندادن »متا« به نامه مرکز ملی فضای مجازی ندارد.
وزارت ارتباطــات دولت ســیزدهم از ابتــدای آغاز به کار خود، تمامی 
برنامه ها و فعالیت های خود را در مسیر راه اندازی و تکمیل پروژه شبکه 
ملی اطلاعات یا همان اینترنت داخلی پیش برده اســت. حالا نیز به 
عقیده او اینترنت دچار کندی نیست، اما این اینترنت داخلی است که 

به خوبی کار می کند.
همچنین، چندی پیش رئیس جمهور در گفتگوی تلویزیونی رئیسی 
درباره اینکه چرا به وعده های انتخاباتی خود در رابطه با اینترنت عمل 
نکرده است، اینگونه توضیح داد: »پلتفرم های داخلی جایگزین شدند، 

بنابراین وعده من به قوت خودش باقی است.«
رئیسی در آخرین اظهارات خود نیز دسترسی آسان مردم به اینترنت را 
امری ضروری دانسته است، اما بر تکمیل پروژه شبکه ملی اطلاعات 

تاکید داشته است.
با وجود این، به لحاظ قانونی تمام اختیارات فضای مجازی کشور در 
دســت این وزارتخانه نیســت، اما این وزارتخانه باید در راستای بهبود 
وضعیــت به ویــژه کندی اینترنت تلاش کند، نه برخلاف آن.به نظر 
می رسد که مسئولیت وضعیت اینترنت را که این روزها صدای همه را از 
مسئولان گرفته تا کاربران عادی را در آورده است، کسی در دولت قرار 
نیست که رسیدگی به وضعیت آن را بر عهده بگیرد. مشخص نیست 
که این روال تا چه زمانی ادامه خواهد داشت و چه کسی پاسخگوی 

شرایط اینترنت است!
یگیری فیلترینگ در مجلس متفاوت است! ��

درحالی که مســئولان دولتی از پاســخگویی و رسیدگی به وضعیت 
اینترنت سرباز می زنند؛ اما برخی از نمایندگان در تلاش اند که اینترنت 

به روزهای قبل از ۵ ماه گذشته بازگردد.
به نظر می رسد که ادامه روند وضعیت کنونی اینترنت صدای تعدادی 
از نمایندگان مجلس را نیز درآورده است، به طوری که چند هفته پیش 
رئیس کمیسیون اقتصاد دیجیتال هم در نامه ای به رئیس جمهوری 
فیلترینگ بلند مدت را به ضرر کســب وکارها و کاربران دانســت و آن 

را با مغایر با اصل ۷۹ قانون اساسی دانست.
در این نامه به این نکته اشاره شده که براساس اصل هفتادونهم قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، محدودیت بر اینترنت می تواند حداکثر 
۳۰ روز ادامه یابد و ادامه این محدودیت ها بدون طی ســازوکارهای 
مردم سالارانه تعبیه شده در قانون اساسی از جمله صلاحیت انحصاری 
مجلس شورای اسلامی در تصویب اعمال محدودیت های ضروری، 
آن هم به صورت موقت )اصل ۷۹ قانون اساســی( و همچنین بدون 
اقناع صحیح و جلب همراهی و همدلی مردم و بدون کســب تکلیف 
از مجلس شــورای اسلامی عمل و اقدامی غیرقانونی است. رشیدی 
کوچی، نماینده مجلس نیز پس از آن خواســتار رفع محدودیت های 
اینترنت شد و گفته بود: »در شورای عالی امنیت ملی تصمیم گرفته 
شــد که تا آرام شــدن فضای جامعه دو پلتفرم مسدود شود؛ از نظر من 
اکنون زمان آن رســیده اســت که رفع مسدودیت شود چرا که فضای 
جامعه آرام است.« به عقیده او فیلترینگ به شیوه کنونی، همان باتوم 
در فضای مجازی است. اگر شبکه های اجتماعی خارجی فیلتر باشند 
و کاربران به استفاده از پلتفرم های داخلی روی نیاورند، در پلتفرم های 
داخلــی برای چه کســی می خواهیم تبییــن انجام دهیم؟ با این حال 
اما نمایندگانی هســتند که موافق ادامه فیلترینگ هســتند. چراکه به 
عقیــده آن ها فیلترینگ زیان هــای فرهنگی فراوانی برای جامعه به 
بار می آورد.می توان گفت که جامعه به این موضوع واقف اســت که 
فیلترینگ، عدم دسترســی و محدودیت اســتفاده از ابزارهای فضای 
مجازی محدود مربوط به کشــور ایران نیســت. اما چالش بزرگ این 
اســت که در تصمیم گیری های این چنینی کمتر نظر افکار عمومی 

کمتر مورد تأمل قرار می گیرد.

دولت پاسخگوی وضعیت اینترنت نیست

آفت فیلترینگ بر اقتصاد کشور

ما با نوسانات 
اونس جهانی 
طلا مواجه 
هستیم که 
وقتی افزایشی 
یا کاهشی 
می شود، تمام 
بازارهای دنیا 
تحت تاثیر این 
نوسان قرار 
می گیرند. اما 
در بازار داخلی 
ایران غیر از 
اونس جهانی 
طلا، نوسانات 
بازار ارز نیز اثر 
می گذارد. در 
حال حاضر 
ما نوسان 
آن چنانی در 
بازار ارز نداریم 
و در شرایطی 
که کاهش 
۸۵ دلاری 
اونس طلا 
اتفاق افتاده، 
کاهشی هم 
که در بازار طلا 
و سکه در بازار 
ایران انتظار 
داشتیم، اتفاق 
نیفتاد. 
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حباب سکه به طور عجیبی از ابتدای امسال بالا رفته، به 
طوری که در حال حاضر ســکه امامی در بازار بیش از ۴ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، نیم ســکه در حدود ۴ میلیون 
و ۳۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
و سکه گرمی نزدیک به ۳ میلیون تومان حباب دارد. این 
اعــداد به باور رییس اتحادیه طلا و ســکه »هیچ توجیه 
منطقی ندارد و بر همین اساس، مردم در هنگام ورود به 
بازار ســکه باید به این حباب قیمتی توجه داشــته باشد.« 
نادر بذرافشان می گوید: »باید پاسخ داده شود که از ابتدای 
امسال تاکنون چگونه حباب سکه از ۳۰۰ هزار تومان به 
۴ میلیون تومان افزایش یافته است.« وی عنوان می کند: 
»حباب سکه به عرضه ها ربط دارد و به همین دلیل سؤال 
این جاســت که چرا عرضه ها بیشتر نمی شود!؟« آنچه در 
ادامه می خوانید، مشروح گفت وگو با نادر بذرافشان، رییس 

اتحادیه طلا و سکه  با خبرآنلاین است.

شرایط بازار سکه را چطور ارزیابی می کنید؟
ببینیــد، با توجه به تغییر مدیریــت بانک مرکزی، تغییر 
رویکرد در حوزه طلا و ســکه را شــاهد بودیم، به طوری 
که عرضه ســکه در بورس و در عین حال، تشــکیل بازار 

متشکل طلا، نقش خیلی خوبی روی بازار داشت.
به اعتقاد من، اعلام خبرهای مثبت خیلی روی بازارهای 
داخلی اثر دارد؛ آن هم در شــرایطی که به طور میانگین 
۸۵ دلار از پایان هفته گذشته تا اواسط هفته جاری اونس 
جهانی طلا کاهش یافته، اما در بازارهای داخلی کاهشی 
که نسبت به اونس انتظار داشتیم، اتفاق نیفتاده است. این 
به نوسانات بازار ارز برمی گردد. با این حال، سیاست ها و 
رویکرد بانک مرکزی در رابطه با سامانه متشکل ارزی و 
طلا بوده و عرضه دوباره سکه در بورس، خبرهای خوبی 
بود که باعث شد یک مقداری بازار متحول شود و التهاب 

و جو روانی بازار به حداقل برسد.

حباب سکه در حال حاضر به بیش از ۴ میلیون 
تومــان رســیده اســت و ایــن تقریبــاً یــک رکــورد 
اســت. دلیــل افزایــش حبــاب ســکه تــا ایــن حد 

چیست؟
زمانی که ربع سکه در بازار عرضه شد، حباب سکه در حدود 
۸۰۰ تا یک میلیون تومان کاهش پیدا کرد، اما متاسفانه 
یک مشکلی که وجود داشت، این بود که عرضه در زمان 
خود انجام نشد. مشکل دیگر این بود که بین عرضه سکه 
در بورس وقفه افتاد و در عین حال، قیمت های اعلامی با 
بازار در روزهای اول فاصله کمی داشت که می طلبید که 
در بــازار بــرای این که کنترل و نظارت صورت گیرد تا در 
کاهش قیمت و حباب ســکه اثر بگذارد، مدیریت قیمت 

صورت گیرد. ما بارها این موضوع را گفتیم.

شــما در رابطه با اثر بورس کالا روی بازار ســکه 
می گویید، اما بررسی ها نشان می دهد از زمانی 
که این سیاست اجرایی شده، اثر آن چنانی روی 
قیمت هــا و حتــی کاهــش حبــاب ســکه نداشــته 

است؟
چرا اثرگذاری نداشــته است؟ اگر دقت کنید، در روزهای 

اول تقاضــا خیلــی کم بود و تا آن جایی که من آمار دارم، 
حدود 1۳۰، 1۴۰ هزار ســکه برای خرید اســتقبال شده 
اســت. این نشــان می دهد که در بازار تقاضای آن چنانی 
وجود ندارد، ولی نوســانات خبرها و جو روانی باعث شده 

که یک مقداری افزایش قیمت ها اتفاق بیفتد.
با اعلام این که ســکه عرضه می شــود، آن اســتقبال و 
شرایطی که بازار را تحت تاثیر بگذارد و تقاضا زیاد شود، 

متاسفانه وجود نداشت.
ما با نوسانات اونس جهانی طلا مواجه هستیم که وقتی 
افزایشی یا کاهشی می شود، تمام بازارهای دنیا تحت تاثیر 
این نوســان قرار می گیرند. اما در بازار داخلی ایران غیر 
از اونس جهانی طلا، نوســانات بازار ارز نیز اثر می گذارد. 
در حال حاضر ما نوسان آن چنانی در بازار ارز نداریم و در 
شــرایطی که کاهش ۸۵ دلاری اونس طلا اتفاق افتاده، 
کاهشــی هم که در بازار طلا و ســکه در بازار ایران انتظار 
داشــتیم، اتفــاق نیفتاد. این در حالی اســت که در بازار 

تقاضا وجود ندارد.
همان طور که گفتم، بانک مرکزی باید ادامه رویکرد خود 
در رابطه با عرضه سکه را داشته باشد. اخیراً اعلام کرده اند 
که عرضه سکه در بورس کالا تمام شد. دولت اگر می تواند 
عرضه داشــته باشد، با توجه به این که به روزهای پایانی 
سال نزدیک می شویم و امکان دارد طبق سنوات گذشته 
یک مقداری تقاضا در بازار تحریک شود، بانک مرکزی 
باید در این حوزه وارد شــود و مدیریت را تشــدید کند و 

ادامه دهد و بین عرضه ها فاصله نیاندازد.
بارها من گفتم و الان هم اعلام می کنم که بانک مرکزی 
باید بتواند در این حوزه مدیریت داشــته باشــد و در عین 
حال، عرضه ســکه تمام و نیم ســکه را هم در دستور کار 
قرار دهد؛ آن هم در شرایطی که به روزهای پایانی سال 
نزدیک می شــویم تا بتوانیم مدیریت همراه با آرامش و 

بدون اضطراب و التهاب داشته باشیم.
برخــی از کارشناســان اقتصادی معتقدنــد که این نرخ 
ربع ســکه ای که در بازار وجود دارد، با توجه به حبابی که 
دارد، با نرخ دلار بالا در بازار عرضه می شــود و به همین 

دلیل، مردم نباید ربع سکه بخرند.
این حباب زیاد اســت. ببینید، حباب سکه در ابتدای سال 
۳۰۰ هــزار تومــان بود و تا ســه روز قبل ۳ میلیون و نیم 
بــود و امــروز به بالای ۴ میلیون تومــان افزایش یافته 
اســت. چرا باید این اتفاق بیفتد؟ وقتی ربع ســکه یا سکه 
تمام و یا نیم ســکه، هر کدام نهایت 1۰۰ هزار تومان در 
بالاترین شرایط هزینه ضربش است، چرا باید این حباب 

را داشته باشد؟

ایــن ســکه براســاس چــه نــرخ دلاری محاســبه 
می شود؟

اصلًا ربطی به نرخ دلار ندارد، حباب است. ببینید ارزش 
طلای آن در حدود ۵ میلیون تومان اســت و در حدود ۴ 
میلیون تومان حباب دارد. این حباب ربطی به دلار ندارد. 
به عرضه ها ربط دارد و سؤال این جاست که چرا عرضه ها 
بیشــتر نمی شــود!؟ به نظر من وقتی بازار اشباع شود و به 
بازار سکه ورود شود و انواع سکه به مقدار نیاز در بازار از 
طریق بانک مرکزی عرضه شــود، این حباب و قیمت ها 

دیگر وجود ندارد.

 دلیل محدودیت عرضه سکه را چه می دانید؟
این سوالاتی است که باید از طریق بانک مرکزی به آن ها 
پاسخ داد. اتحادیه ها که در این مسائل نقشی ندارند. ضرب 
سکه از طریق بانک مرکزی انجام می شود و عرضه آن نیز 
از طریق بانک مرکزی انجام می شود. ما فقط نوسانات و 
شرایط بازار را می توانیم رصد کنیم و روی آن نظر بدهیم. 
این ســوالی اســت که باید بانک مرکزی پاسخ دهد، ولی 
بخش خصوصی و اتحادیه در جلســاتی که داشته است، 
اعــلام آمادگــی کرده که می تواند نقش محوری در کنار 
بانک مرکزی داشته باشید و به عنوان مکمل در کنار بانک 
مرکزی می تواند برای ضرب ســکه از واحدهای تولیدی 
اســتفاده کند. حتی سرمایه گذار در بخش خصوصی نیز 
آمادگی دارد که در جهت عرضه ســکه و ضرب ســکه در 
کنار بانک مرکزی نقش آفرینی کند تا بتوانیم به ســمت 
ایجاد ثبات نسبی و کاهش قیمت و حباب قیمت برویم.
ایــن را هــم بگویم که مردم دقت کننــد که این حباب 
سکه واقعاً توجیه اقتصادی ندارد. ربع سکه ای که حدود ۴ 
میلیون تومان حباب دارد، به نظر من مردم نباید به سمت 
آن برونــد و باید به این ســمت رفت که مصنوعات طلا 
خرید. شما دو گرم طلا بخرید، نهایت با بالاترین اجرت 
یــک میلیون هزینه می دهید. مردم با توجه به حبابی که 

سکه دارد، باید مصنوعات طلا بخرند.

یــک زمانــی در حــوزه بــورس گفتــه می شــود کــه 
وضعیتــی کــه وجــود دارد، حبــاب اســت و ایــن 
حبــاب یــک زمانــی خواهد ترکید. این اتفاق هم 
افتاد و بعد از مدتی شاهد ریزش بورس بودیم. 
بــه نظــر شــما احتمــال تکــرار ایــن اتفــاق در بازار 

سکه وجود دارد و این که حباب سکه بترکد؟
ببینیــد، مــا الان در بهمن ماه قرار داریم. حباب ســکه 
اردیبهشــت ماه در حدود ۳۰۰ هزار تومان بوده و الان در 
حدود ۴ میلیون تومان شــده است. این یعنی حباب سکه 
در حدود 1۴ برابر شده است. چرا این اتفاق افتاده است؟ 
این که شما می گویید چرا این حباب ایجاد شده، علت آن 
را بایــد وزیــر اقتصاد یا بانک مرکزی که در حوزه ضرب 
سکه و عرضه سکه نقش داشته، جواب دهد و علت را از 

این بخش باید جویا شد.

چرا باید این اتفاق بیفتد؟ یعنی در عرض ۱۰ ماه 
از سال، حباب سکه ۱۴ برابر شود. در ربع سکه 
بــه جــرات می تــوان گفــت حبــاب ربع ســکه ۵۰ 
برابر شــده اســت. ۴ میلیون تومان حباب روی 
یــک ســکه می دانیــد یعنــی چــه؟ اصــاً توجیــه 
اقتصــادی نــدارد. این هــا ســوالاتی اســت کــه از 

بانک مرکزی داریم.
با این شرایط، احتمال شکست قیمت ها وجود دارد؟

شکست قیمت ها برمی گردد به این که تقاضا در بازار کمتر 
باشد و عرضه انجام شود. یک زمانی تشدید تقاضا به دلیل 
التهاب ها و نوســانات و تورم هایی اســت که در بازارهای 
داخلــی وجود دارد. یک زمانی هم خبرهای سیاســی و 
اقتصــادی در ســطح دنیا روی ایــن موضوع اثر دارد و یا 

نوسان اونس جهانی طلا. اما در کشور ما نوسان بازار ارز 
روی بازار طلا و ســکه هم نقش آفرینی می کند. در کنار 
این ها، عرضه و تقاضا نیز روی بازار اثر دارد. یک زمانی 
تقاضا وجود داشته، عرضه نبوده و یک زمانی عرضه وجود 
دارد، اما تقاضا نیست. در چند روز گذشته ربع سکه در بازار 
بورس عرضه می شد، اما تقاضایی که همه فکر می کردند 
وجود داشــته باشد، وجود نداشت. این نشان می دهد که 

تقاضا کاذب بوده است.
یــک نکتــه محوری و کلیدی که وجود دارد برای این که 
حباب ســکه شکسته شــود، این است که بانک مرکزی 
در کنار عرضه ربع ســکه، در بخش نیم سکه و سکه تمام 
ورود کند و عرضه نیم سکه و سکه تمام از طریق بورس 
صورت گیرد. این موضوع می تواند نقش خیلی مهمی در 
کاهش حباب نیم سکه و سکه تمام داشته باشد. ما بارها 
این موضوع را عنوان کردیم، اما متاسفانه تاکنون اقدامی 
صورت نگرفته است.ببینید، اگر الان یک خبر اعلام شود 
که قرار است از هفته آینده عرضه نیم سکه و سکه تمام در 
ادامه سیاســت های بانک مرکزی در بورس عرضه شود، 
همیــن خبــر هم باعث ثبات قیمت و هم کاهش قیمت و 
هم کاهش حباب سکه می شود. حالا ممکن است تقاضا 
کم و زیاد باشد، ولی در جو روانی بازار نقش تاثیرگذاری 
دارد. ربع سکه یک زمانی تا 1۰ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 
افزایش قیمت داشــت، ولی با خبرهایی که منتشــر شد، 
قیمت آن تا حدود ۸ میلیون تومان پایین آمد. اما پس از 
آن به دلیل این که در عرضه ها فاصله افتاد و قیمت های 
اعلامی با بازار فاصله زیادی نداشت، باز مجدد قیمت ها 
بالا رفت و به ۹ میلیون تومان رسید. رویکردها و مدیریت 
بانــک مرکزی می تواند نقــش خیلی مهمی در جو بازار 

داخلی داشته باشد.

بــه نظــر شــما ســکه در همیــن ســطح قیمتــی 
می ماند یا کاهش می یاید؟

ما با دو مســاله روبه رو هســتیم. یکی این که به روزهای 
پایانی ســال نزدیک می شویم و طبق سنوات سال های 
گذشته در روزهای پایانی سال تشدید تقاضا در رابطه با 
هدایا اتفاق می افتد. البته سکه خیلی گران شده و تقاضایی 
که طبق ســنوات سال های گذشته وجود داشته، به یک 
چهارم رسیده است. یک زمانی ربع سکه ۲ میلیون تومان 
بــود و مــردم هدیه می دادند، اما الان به ۹ میلیون تومان 
افزایش یافته است. به هرحال قدرت خرید کاهش یافته 
است. ولی با توجه به سال های گذشته و امکان افزایش 
حدود 1۰ تا ۲۰ درصدی افزایش تقاضا در روزهای پایانی 

سال داریم.
به نظر من اگر اونس جهانی همین روند کاهشی را داشته 
باشــد، خبر خوبی برای بازار طلا و ســکه است. از سوی 
دیگر، اگر بازار متشــکل ارز و طلا به درســتی عمل کند، 
بازار ثبات را خواهد داشت. اما بخش مهم تر این است که 
عرضه انواع سکه توسط بانک مرکزی به طور زیاد انجام 

شود و بین عرضه ها وقفه وجود نداشته باشد.
در شرایط کنونی من اعتقاد دارم در روزهای پایانی سال 
به همین روالی که از ابتدای بهمن تاکنون شاهد بودیم، 
ثبــات قیمتی ادامه دار خواهــد بود و بازار التهاب خاصی 

نخواهد داشت.

مریم فکری
روزنامه نگار

چرایی
 رشد 
حباب 
سکه

درگفت وگو با رییس اتحادیه طلا و سکه   
مطرح شد

گزارش

فاطمه قمری
روزنامه نگار

روند عملیات بازار باز در کشور مسیر صعودی طی می کند
رکورد شکنی تزریق پول

بانک مرکزی در هفته منتهی به 1۷ بهمن ماه سطح تزریق پول در بازار 
باز را به بالاترین سطح خود در سال های اخیر رسانده است. این در حالی 
اســت که طبق معاملات هفته قبل 1۰۵ همت نقدینگی را از بازار جمع 
آوری کرده اســت.روند عملیات بازار باز در کشــور مسیر صعودی خود را 
تداوم بخشــیده اســت. در این بازار که بانک مرکزی نقدینگی بانکی را 
سرو سامان می دهد در ماه های اخیر رکوردهای بی سابقه ای را رقم زده 
اســت. این معاملات اکنون به مرحله چهل و هشــتم در میانه بهمن ماه 

رسیده و نشان از سطح بالای تزریق پول در این معاملات داشته است.
در هفته منتهی به 1۷ بهمن ماه در بانک مرکزی 1۳۰ همت اوراق تحت 
توافــق ریپــو از بانک ها خریــداری کرد. به طور کلی در این بازار بانک ها 
نیازهــای نقدینگــی خود را با وثیقه اوراق و اســتقراض از بانک مرکزی 
برطرف می کنند.در هفتهٔ اخیر حجم اوراق خریداری شده از سوی بانک 
مرکــزی همــان تزریق پول در این معاملات بوده که برابر با 1۳۰ همت 
به ثبت رسیده است.دادو ستد اوراقی بانک ها و بانک مرکزی دارای نرخ 
سود و تاریخ سررسیدی است که به صورت هفتگی بانک مرکزی آن را 
تعیین می کند. این تاریخ سررســید در هفته های متوالی هفت روزه بوده 
نرخ سود آن برابر با ۲1 درصد ثابت مانده است.با توجه به قواعد معاملات 
در ایــن بــازار، بانک مرکزی براثــر معاملات هفته قبل خود 1۰۵ همت 
نقدینگی جذب کرده و به نوعی از نظام بانکی همین میزان را جمع آوری 

کرده است.در کنار بازار باز، تزریق پول در بازار شبانه نیز در سطح بالایی 
رقم خورده است

سطح 8 همتی تزریق پول در بازار شبانه ��
در بازار شبانه تاریخ سررسید معاملات میان بانک ها با یکدیگر کوتاه مدت 
تر بوده و در نرخ سود در دامنه ای معین قرار دارد. دامنه ای که بانک مرکزی 
آن را تعیین می کند و از 1۴ تا ۲۲ درصد است. بانک مرکزی تزریق خود 
در این بازار را تحت عنوان اعتبارات قاعده مند انجام داده که نرخ ســود 
آن در ســقف خود قرار دارد. معاملات ثبت شــده از ســوی بانک مرکزی 
درهفته منتهی به 1۷ بهمن ماه نشــان می دهد ســطح معاملات و تزریق 
پول بانک مرگزی در عملیات بازار شــبانه برابر با ۹ هزار و ۸۶۰ میلیارد 
تومان به ثبت رسیده است. با این که این رقم از هفته پیش کمتر بوده اما 

همچنان سطح بالایی در تزریق نقدینگی در این بازار به شمار می آید.

مصطفی ترنجی
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 300

یکی از 
مهمترین 
الزامات 
کنونی، اجرای 
خصوصی سازی 
واقعی به جای 
مولدسازی 
است. باید 
خصولتی ها و 
نهادهایی که 
واسطه بین 
دولت و بخش 
خصوصی 
هستند و 
فعالیت های 
اقتصادی 
گسترده دارند، 
سهام خودشان 
را دریک پروسه 
به مردم یا 
همان بخش 
خصوصی 
واقعی عرضه 
کنند. سپس 
اصلاح نظام 
مالیاتی و 
خروج کامل 
دستگاه ها و 
نهادهای خاص 
از فعالیت 
اقتصادی 
ضرورت دارد. 

طرح کالابرگ الکترونیکی در روزهای گذشته در سه استان قزوین،  
گیلان و مرکزی به طور آزمایشــی اجرا شــد. پیش تر این طرح در 

هرمزگان به عنوان اولین استان منتخب به اجرا درآمده بود.
بر اساس اعلام مجری طرح کالابرگ الکترونیکی، امکان خرید از 
تمام فروشگاه های موجود در این سه استان برای مردم فراهم شده و 
تمام فروشگاه ها می توانند در صورت تمایل برای عضویت اپلیکیشن 
»شما« )شبکه ملی اعتبار( را از سایت shoma.sfara.ir دانلود کنند.
طبق آخرین اخبار، اجرای طرح کالابرگ الکترونیک در قزوین در دو 
مرحله به اجرا درمی آید که مرحله نخست اجرای آن با اتصال برخی 
فروشگاه ها به سامانه کالا برگ الکترونیک آغاز شده و برابر آمارها تا 
روز شنبه حدود 1۰۰ فروشگاه غیر از فروشگاه های زنجیره ای به این 
سامانه درخواست داده اند.آنطور که علی رحمانی- سرپرست معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری قزوین درباره روند اجرای طرح 
در این اســتان گفته پس از اتمام مرحله اتصال فروشــگاه ها با تأیید 
استاندار نسبت به آمادگی برای اجرا طرح، مرحله بعد آغاز می شود 
که در مرحله بعد مشمولین یارانه بگیر می توانند به این فروشگاه ها 
مراجعه و خرید کنند.به گفته وی در این طرح بحث مالیات اصناف 
مطرح نیســت و این طرح به هیچ عنوان به ســامانه های مالیاتی 

متصل نیست.
رحمانی اعلام کرده که امکان خرید به شکل مجازی در حال حاضر 
وجود ندارد و انتظار می رود در آینده فروشــگاه هایی که به شــکل 
مجازی این کالاها را می فروشند، به طرح متصل شوند تا از مزایای 
اجرای طرح به صورت مجازی هم بتوان بهره مند شــد.در اســتان 
گیلان نیز مقدمات اولیه شروع شده و روند اطلاع رسانی ها به افراد 
و فروشگاه ها در حال انجام است. در استان مرکزی نیز اقدامات اولیه 
برای اجرای طرح آغاز شده و ستادهای استانی و شهرستانی تشکیل 
شده است. همچنین اطلاع رسانی به فروشگاه ها و مغازه داران جهت 
ثبت نام و مشارکت در این طرح در دستور کار است.جمشید امیدی 
- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان مرکزی با بیان اینکه 
طی دو روز گذشته استقبال خوبی از این طرح صورت گرفته است،  
می گوید: پیوستن به این طرح اصلًا اجباری نبوده و اختیاری است. 
طرح برای فروشندگان مزایایی دارد و صاحبان مغازه و فروشگاه ها 
برای مشــارکت در این طرح متحمل هیچ هزینه ای نمی شــوند.به 
گفتــه وی، بــا اجرای این طرح کوچکترین و جزئی ترین واحدهای 
فروشــگاهی در هر منطقه ای با دســتگاه کارتخوان خود می توانند 
به شــبکه شــما متصل شوند و شرکت در این طرح تعداد مشتریان 
فروشــگاه را افزایش می دهد.آنطور که مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اســتان مرکزی گفته این طرح روشــی مؤثر برای کنترل 
گرانی و تورم اســت و نگاه دولت این اســت که طرح بیشــتر وارد 
روســتاها شــود.پیش تر و مطابق گزارش های انتشار یافته بیش از 
۴۰۰۰ تراکنش در هرمزگان انجام گرفته و از حدود ۹۰۰ فروشگاه 

خرید شده است.
به گفته مجتبی معین وزیری - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
هرمزگان بیش از 1۳۲۶ فروشگاه در هرمزگان به درگاه کالابرگ 
الکترونیکی متصل شــده اند و ۳۵۰ فروشگاه دیگر در هرمزگان در 
انتظار اتصال به سامانه کالابرگ الکترونیک هستند.حمید فرداد - 
مجری طرح کالابرگ الکترونیکی ابراز امیدواری کرده با پیوستن 
۳۵۰ فروشــگاه دیگر، پوشــش و فراگیری صد درصدی طرح در 
هرمزگان محقق شود.طرح کالا برگ الکترونیکی به منظور تقویت 
ســلامت غذایی و حمایت از معیشــت خانوار به اجرا درآمده و دولت 
این امکان را برای خانوارها به وجود آورده تا کالاهای اساسی را به 
نــرخ ثابــت و اعتبار یارانه یک ماه زودتر خریداری کنند. این کالاها 
1۰ قلم کالای اساســی به ارزش ۵۳۰ هزار تومان اســت که شامل 
ماســت، شــیر، پنیر، قند و شکر، ماکارونی، روغن مایع، برنج، مرغ و 

تخم مرغ می شود.
بــه اعتقاد کارشناســان مهمترین مزایای اجــرای طرح کالابرگ 
الکترونیکــی، حفــظ قدرت خرید مردم در طول دوره اســت. قیمت 
کالاها بر اساس نرخ شهریور سال 1۴۰۰ عرضه می شود و دولت طبق 
سبد کالای مشخص شده مابه التفاوت قیمت کالا را در طول دوره 
پرداخت می کند.مزیت دیگر این طرح احترام به سلایق خانوارهاست 
به نحوی که مردم می توانند کالای مصرفی و مورد نیاز خود را از لیست 
اقلام اعلام شده بر اساس سلیقه و با هر نام و نشان تجاری خریداری 
کنند و امکان پرداخت مابه التفاوت قیمت کالاهای انتخابی با کالای 
مرجع فراهم شده است.پیش از این وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با اشــاره به موفقیت اجرای طرح در اســتان هرمزگان ابراز امیدواری 
کرده بود که این طرح تا پایان سال در کل کشور اجرایی شود که با 
توجه به اجرای طرح در سه استان قزوین، مرکزی و گیلان، احتمال 
پیوستن یک استان دیگر به طرح تا پایان سال دور از انتظار نیست.به 
گفته وی طبق هماهنگی های انجام شده با فروشگاه های زنجیره ای 
در آینده نزدیک طرح کالابرگ الکترونیکی به شکل سراسری اجرا 
می شود و دولت هیچ بنایی ندارد که یارانه نقدی را حذف کند.آنطور 
که مرتضوی گفته اجرای طرح کالابرگ الکترونیک تکلیف قانونی 
است و مردم می توانند کالابرگ الکترونیک یا یارانه نقدی را انتخاب 
کنند. قیمت ها بر اساس شهریور سال 1۴۰۰ است و برای کالاهای 
اساســی از ارز نیمایی اســتفاده کند.به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی سرپرســتان خانوار با کد دستوری # ۲۸*۷۸۸* می توانند 
میزان اعتبار خود را مشاهده و به هر مقداری که ضرورت دانستند خرید 
کنند.افراد درصورت تمایل نداشــتن به خرید کالا برگ الکترونیکی 
می توانند همچنان یارانه خود را در پایان هر ماه به طور نقدی دریافت 
کنند. فروشندگان صنوف خواربار، لبنیات، پروتئین و فروشگاه های 
زنجیــره ای و تعاونی های مصــرف، می توانند با مراجعه به نرم افزار 
shoma.sfara. بازار« و »مایکت« یا از طریق درگاه الکترونیکی«

ir نسبت به نصب برنامه کاربردی »شما« به این طرح بپیوندند.

طرح کالا برگ الکترونیکی در سه استان دیگر اجرا شد

جزئیات طرح کالابرگ

گزارش

فاطمه دیانی
روزنامه نگار

روند عملیات بازار باز در کشور مسیر صعودی طی می کند
رکورد شکنی تزریق پول

بانک مرکزی در هفته منتهی به 1۷ بهمن ماه سطح تزریق پول در بازار 
باز را به بالاترین سطح خود در سال های اخیر رسانده است. این در حالی 
اســت که طبق معاملات هفته قبل 1۰۵ همت نقدینگی را از بازار جمع 
آوری کرده اســت.روند عملیات بازار باز در کشــور مسیر صعودی خود را 
تداوم بخشــیده اســت. در این بازار که بانک مرکزی نقدینگی بانکی را 
سرو سامان می دهد در ماه های اخیر رکوردهای بی سابقه ای را رقم زده 
اســت. این معاملات اکنون به مرحله چهل و هشــتم در میانه بهمن ماه 

رسیده و نشان از سطح بالای تزریق پول در این معاملات داشته است.
در هفته منتهی به 1۷ بهمن ماه در بانک مرکزی 1۳۰ همت اوراق تحت 
توافــق ریپــو از بانک ها خریــداری کرد. به طور کلی در این بازار بانک ها 
نیازهــای نقدینگــی خود را با وثیقه اوراق و اســتقراض از بانک مرکزی 
برطرف می کنند.در هفتهٔ اخیر حجم اوراق خریداری شده از سوی بانک 
مرکــزی همــان تزریق پول در این معاملات بوده که برابر با 1۳۰ همت 
به ثبت رسیده است.دادو ستد اوراقی بانک ها و بانک مرکزی دارای نرخ 
سود و تاریخ سررسیدی است که به صورت هفتگی بانک مرکزی آن را 
تعیین می کند. این تاریخ سررســید در هفته های متوالی هفت روزه بوده 
نرخ سود آن برابر با ۲1 درصد ثابت مانده است.با توجه به قواعد معاملات 
در ایــن بــازار، بانک مرکزی براثــر معاملات هفته قبل خود 1۰۵ همت 
نقدینگی جذب کرده و به نوعی از نظام بانکی همین میزان را جمع آوری 

کرده است.در کنار بازار باز، تزریق پول در بازار شبانه نیز در سطح بالایی 
رقم خورده است

سطح 8 همتی تزریق پول در بازار شبانه ��
در بازار شبانه تاریخ سررسید معاملات میان بانک ها با یکدیگر کوتاه مدت 
تر بوده و در نرخ سود در دامنه ای معین قرار دارد. دامنه ای که بانک مرکزی 
آن را تعیین می کند و از 1۴ تا ۲۲ درصد است. بانک مرکزی تزریق خود 
در این بازار را تحت عنوان اعتبارات قاعده مند انجام داده که نرخ ســود 
آن در ســقف خود قرار دارد. معاملات ثبت شــده از ســوی بانک مرکزی 
درهفته منتهی به 1۷ بهمن ماه نشــان می دهد ســطح معاملات و تزریق 
پول بانک مرگزی در عملیات بازار شــبانه برابر با ۹ هزار و ۸۶۰ میلیارد 
تومان به ثبت رسیده است. با این که این رقم از هفته پیش کمتر بوده اما 

همچنان سطح بالایی در تزریق نقدینگی در این بازار به شمار می آید.

مصطفی ترنجی
روزنامه نگار

اعلام 
ورشکستگی 
مالی 
عمومی!؟

در گفت وگو با حسین راغفر طرح 
مولدسازی اموال دولتی  مطرح  شد

گــروه اقتصادی: طرح مولدســازی امــوال دولتی با 
بندهای عجیب و غریب آن این روزها سر و صدای 
زیادی به پا کرده اســت؛ مولدسازی اموال دولتی به 
این معنا است که دولت اموال بلا استفاده ای که دارد 
یا اموالی که ارزش افزوده و بهره وری پایین دارد و 
سال ها رها شده اند و استفاده مطلوبی از این اموال 
صورت نمی گیرد را شناسایی کند تا این اموال بهینه 
ســازی شود. تشکیل هیاتی هفت نفره با اختیارات 
ویــژه و مصونیت قضایــی در خصوص واگذاری و 
مولدسازی دارایی های دولت، ویژگی شک برانگیز 
این طرح اســت، طرحی که به گفته رئیس سازمان 
خصوصی سازی، در شصت و هفتمین جلسه شورای 
هماهنگی سران قوا تهیه و تصویب و سپس به تأیید 

رهبر معظم انقلاب رسیده است.
حسین راغفر بر این باور است که طرح مولدسازی 
دارایی های دولت نشانه شکست های متعدد است؛ 
این اســتاد اقتصاد و عضو هیئت علمی دانشــگاه 
الزهــرا در گفــت و گو با خبرآنلاین و در پاســخ به 
این پرســش که این طرح چقدر عملیاتی و علمی 
اســت و چه تبعاتــی دارد، گفت: »این طرح کاملًا 
متمایز از روش های خصوصی ســازی است که در 
دفعــات قبل صــورت گرفته و مبتنی بر قانون بوده 
و یــک رویه متفاوتی را عرضه می کند که نشــان 
دهنده شکســت روش های قبلی اســت و حاکی از 
آن اســت که مســئولان ناتوان از انجام مأموریت 

خصوصی سازی بودند.«
راغفــر در ادامــه افزود: »در گذشــته خیلی ها به 
طرح های خصوصی ســازی نقد و اعتراض داشتند 
اما گوش شنوایی نبود و امروز نیز طرح مولدسازی 
اموال مطرح شده که البته خیلی فراتر از روش های 

خصوصی ســازی قبلی است و اعلام ورشکستگی 
مالــی عمومی اســت؛ از ابتدا تصــور می رفت که 
اقتصادی کــه ظرفیت های تولید ثروت ملی ندارد 
و دلالی و ســفته بازی و ســوداگری، سکه رایج آن 
شده است، دیر یا زود به زمین بخورد و در حال حاضر 
طرح مولدســازی اموال دولتی اعلام ورشکستگی 

این اقتصاد است.«
این اســتاد اقتصاد در ادامه با اشــاره به معادله فساد 
در علــم اقتصاد گفــت: »در علم اقتصاد معادله ای 
با عنوان فســاد داریم. بر اســاس این معادله فساد 
برابر اســت با انحصار، صلاح دید گروهی خاص و 
نبود الزام برای پاسخگویی. خروجی وجود این سه 
مؤلفه، فساد است و متاسفانه در طرح ذکر شده برای 
مولدســازی اموال دولتی، تمام اجزای این معادله 
یکجا فراهم شده اســت. مکانیزم کار این است که 
در ابتدا گروهی باید تشخیص دهند که دارایی های 
مازاد دولت کدام است و بعد قیمت این دارایی ها با 
صلاح دید آنان مشخص می شود و به هرکسی که 
خواســتند می توانند این دارایی ها را ارائه کنند و به 

هیچکس نیز پاسخگو نیستند.«
ظرفیت های کســب درآمد ســنتی در کشور  ��

خشک شده است
راغفــر در ادامه با اشــاره بــه اینکه گویا عده ای در 
کشور نشسته اند و برای اموال عمومی برنامه ریزی 
می کنند؛ گفت: »نتایج این طرح را مردم دیر یا زود 
خواهند دید، من معتقدم تداوم این طرح نشان دهنده 
آن است که ظرفیت های کسب درآمد به طور سنتی 
در کشور خشک شده است و روش هایی مانند فروش 
نفت دیگر پاســخگو نیســت. از این رو دولتمردان 
نمی خواهند برای کسب درآمد از مسیرهای متعارفی 

که در جهان تجربه شده است عبور کنند و مسیرهای 
غیرمتعارفی را انتخاب کرده اند.«

ایــن اقتصــاددان در ادامه با اشــاره به اینکه روش 
متعارف کســب درآمد در جهان اخذ مالیات اســت؛ 
گفت: »انگار قرار نیست نظام مالیات ستانی در ایران 
مستقر شود و نظام فشل ناکارآمد کنونی جای خود 
را بــه یک نظام کارآمد دهد؟ بهترین فرصت برای 
این کار فشارها و محدودیت های موجودی است که 
بر اقتصاد کشــور تحمیل شده اســت و اگر در چنین 
شــرایطی حاکمیت نتواند یک تصمیم قاطع برای 
تغییر این مسیر ناکارآمد بگیرد، فرصت های پیش رو 

نیز از میان خواهد رفت.«
تشت رسوایی این برنامه از بام فرخواهد افتاد! ��

راغفــر در ادامه گفــت: »یکی از مهمترین الزامات 
کنونــی، اجرای خصوصی ســازی واقعی به جای 
مولدســازی است. باید خصولتی ها و نهادهایی که 
واســطه بین دولت و بخش خصوصی هســتند و 
فعالیت های اقتصادی گسترده دارند، سهام خودشان 
را دریک پروسه به مردم یا همان بخش خصوصی 
واقعی عرضه کنند. ســپس اصلاح نظام مالیاتی و 
خروج کامل دستگاه ها و نهادهای خاص از فعالیت 
اقتصــادی ضرورت دارد. در غیر این صورت تداوم 
روش کنونی و دست زدن به مولدسازی برای کسب 
درآمد نتایج به مراتب ناگوارتری از خصوصی سازی 
ناقص در کشور دارد.«به گفته وی مهمترین اقدام 
در شــرایط کنونی اصلاح ساختار بانکی، مالیاتی و 
حل معضلات برنامه خصوصی ســازی با اصلاحات 
ساختاری و جدی است تا اقتصاد سامان گیرد و راه 

بر هر فسادی بسته شود.
راغفر تاکید کرد: »این در حالی اســت که طرحی 

کنونی با ســاختار پیش بینی شده می تواند زمینه را 
برای افزایش فســاد مهیا کند و در این موارد نباید 
روی خلقیات شــخصی تکیه کرد بلکه لازم اســت 

مبنای اصلی قانون باشد.«
دارایی هــای دولت به ثمن بخس به نهادهای  ��

قدرت واگذار خواهد شد
حسین راغفر در خصوص آنچه که اتفاق خواهد افتاد، 
گفــت: »بیم آن می رود این منابع به ثمن بخس به 
نهادهای قدرت واگذار شــود و بخش خصوصی باز 

هم نفعی از اجرای این طرح نبود.«
او در توضیــح ایــن مطلب ادامــه داد: »از آنجا که 
خــود نهادهــای قدرت نیز منابع کافــی در اختیار 
ندارند، برای تملک این دارایی ها ممکن اســت از 
بانک ها وام بگیرند. بانک ها نیز در شــرایط کنونی 
با محدودیت های جدی ســرمایه رو به رو هستند و 
در نتیجــه بــرای تأمین این منابع مالی باید از بانک 
مرکزی اســتقراض کنند. نتیجه افزایش نقدینگی 
و چــاپ پول اســت. در عمل اجــرای این طرح به 
دلیــل همین اتفاقات قابل پیش بینی نه تنها ارزش 
افزوده ای برای کشور ندارد بلکه به افزایش نرخ تورم 
منجر خواهد شــد.«این اقتصاددان در ادامه با شاره 
به اینکه این طرح بسیار پر مسئله و ابهام آمیز گفت: 
»گذشته از نبود امکان مالی برای بخش خصوصی 
جهت خرید این اموال، بخش خصوصی در شرایط 
سیاســی و اجتماعی کنونی حاضر نخواهد شــد که 
وارد این طرح شود و در نتیجه هدف حاکمیت برای 

جذب سرمایه مردم را محقق نمی کند.«
حسین راغفر در پایان تاکید کرد این طرح در بهترین 
شــکل یک مرهم موقتی تا یک ســال و نیم آینده 

خواهد بود.

نگارعلی
روزنامه نگار

یکی از نگرانی ها درباره مولدسازی این 
اســت که با فروش اموال، هزینه های 
جاری پوشــش داده شــود که بســیار 
خطرناک است و باید خط قرمز مسئولان 
باشد. زیرا قرار نیست اموال فروخته شود 
و دســتمزد و حقوق داده شــود. این کار 
مثل این اســت که بخواهیم فرش زیر 
پای خود را بفروشــیم که بتوانیم شــب 
برویم رســتوران غــذا بخوریم. باید در 
نظر داشت وقتی دست به فروش اموال 
دولتــی می زنیم بایــد آورده ای برای ما 
داشته باشــد. اینکه این اموال فروخته 
شــود و بعد هم با آن هزینه های جاری 
کشور را بپردازند، به این معنی است که 

عملًا دارایی از بین رفته و به هیچ عنوان 
تبدیل به احسن نشده است.

قطعــاً هیچ فــردی با اصــل موضوع 
مولدســازی مشــکلی ندارد و اختلاف 
نظــری در ایــن باره وجود نــدارد. زیرا 
موضوع تازه و عجیبی نیست و در تمام 
دنیا در هر کشوری، سازمانی وجود دارد 
که مســئولیت مولدسازی دارایی های 
دولتی بر عهده آن اســت. ضمن اینکه 
اقدام صحیح این اســت که دولت ها به 
گونه ای برنامه ریزی کند که بهره وری 
ایــن قبیل اموال نیز افزایش پیدا کند و 
به عبارت ساده سودآوری داشته باشند تا 
هم نسل فعلی و هم نسل آینده بتوانند از 
آن بهره مند شوند؛ بنابراین اصل موضوع 
مولدسازی کار صحیح و عقلانی است. 
اما در این باره چند نگرانی جدی درباره 

نحوه مولدسازی وجود دارد.
اولًا در خصوص مولدسازی داریی ها ما 
نباید این اقدام را صرفاً محدود به فروش 

کنیم. یکی از اشــتباهاتی که معمولًا در 
ایــن زمینه رخ می دهد، این اســت که 
مســئولان فکر می کنند مولدســازی 
اموال یعنی فروش دارایی های عمومی. 
به عنوان مثال فرض کنید در میان این 
اموال یک زمین بلااستفاده وجود دارد. 
لزومــی ندارد این زمین فروخته شــود. 
می تــوان با همکاری بخش خصوصی 
یک فضای ســبز در قالب پارک در آن 
ساخت که هم امکان تفریح و ورزش در 
آن وجود دارد و موجب افزایش ســطح 
سلامت جســمی و روحی افراد جامعه 
می شــود و هم می تواند فضای مناسبی 
برای اشــتغال زایی باشد. این اقدام هم 
نوعی مولدســازی اســت؛ بنابراین به 
مولدسازی دارایی های دولت نباید صرفاً 

با رویکرد درآمدی و پولی نگاه شود.
نگرانی بعدی این اســت که با فروش 
اموال، هزینه های جاری پوشش داده 
شــود که بسیار خطرناک است و باید 

خط قرمز مســئولان باشــد. زیرا قرار 
نیســت اموال فروخته شود و دستمزد 
و حقوق داده شــود. این کار مثل این 
است که بخواهیم فرش زیر پای خود 
را بفروشــیم که بتوانیم شــب برویم 
رســتوران غذا بخوریــم. باید در نظر 
داشت وقتی دســت به فروش اموال 
دولتــی می زنیم باید آورده ای برای ما 
داشــته باشد. اینکه این اموال فروخته 
شود و بعد هم با آن هزینه های جاری 
کشــور را بپردازند، به این معنی است 
کــه عملًا درایی از بین رفته و به هیچ 
عنوان تبدیل به احســن نشده است.
نگرانی ســوم این است که برای این 
کار نیازمند یک ســاختار نهاد هستیم 
تا از افــراط و تفریط جلوگیری کنیم. 
امــا صرفاً یــک هیات برای آن تعیین 
شده است. افراط این است که ما دست 
یک گروهــی را بدون محدودیت باز 
بگذاریم تا هر کاری می خواهند انجام 

دهند و هیچ گونه پاسخگویی و نظارتی 
روی آن ها نباشــد. تفریط هم اینگونه 
اســت که آنقدر محدودشان کنیم که 
نتوانند اقدامات لازم را انجام دهند و در 
نهایت به هدف نهایی دست پیدا نکنند. 
متاســفانه ما تجربه ایــن را در هیات 
واگذاری داشتیم. در آن دوره هم آنقدر 
محدودیــت و ترس بعد از اقدام ایجاد 
شــد که در نهایت به هدف نرسیدند؛ 
بنابراین ما نیاز به یک ساختار داریم که 
در یک اتاق شیشه ای تصمیم گیری و 
اقدام کنند. منظور از اتاق شیشه ای این 
است که باید نحوه مولدسازی هرکدام 
از دارایی ها کاملًا مشخص باشد. یعنی 
باید مشخص باشد که به عنوان مثال 
زمین بلااستفاده شماره یک قرار است 
به فروش برسد یا خیر؟ اگر قرار است 
به فروش برســد به چه قیمتی؟ با چه 
شرایطی؟ بابت چه اقدامی و کجا هزینه 

خواهد شد؟

سه خطر بزرگ پیش روی مولدسازی

وحید شقاقی شهری
اقتصاددان

یادداشت
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گروه خودرو: کمیســیون صنایع مجلس در جریان بررســی لایحه 
بودجه واردات خودروهای دست دوم با ۵ سال کارکرد را تصویب 
کرده؛ این موضوع بارها مطرح شــده و تا به حال به مرحله اجرا 
نرســیده اســت و حالا باید منتظر ماند و دید که آیا دولت سیزدهم 
این موضوع را اجرایی می کند یا نه. برای بررســی بیشــتر این 
موضــوع گفت وگویی با بابک صدرایی، کارشــناس بازار خودرو 

داشــته ایم که به شرح ذیل است.
صدرایی گفت: بحث واردات خودروی دست دوم از سال ها پیش 
وجود داشــته، ولی هر بار با یک ســری دلایل که مثلًا شاید برای 
کشــور جالب نباشــد، منتفی شــده اســت. این بار به این نتیجه 
رســیده اند که با این شــرایطی که برای واردات خودروها وجود 
دارد، مانند سقف ۲۰ هزار دلاری که گذاشته اند، وضعیت تحریم 
و شــرکت هایی که به ما خودرو نمی دهند و یا باید به ســختی از 
کشورهای اطراف پیدا کنیم و 1۰۰ هزار دستگاهی نیاز بازار را رفع 
نمی کند، اگر خودروی دست دوم وارد کنند که هم تعداد بیشتری 
باشد و هم تنوع مدل داشته باشد، حساسیت تحریمی کم می شود.

وی افزود: اما مشکل در رابطه با واردات خودروی دست دوم این 
اســت که چطور می خواهیم این تعداد را از کشــورهای همسایه 
وارد کنیــم. طــرح واردات خودرو را آنقدر بی برنامه اجرا کردند که 
هر چقدر جلو می رویم، معضلات و مشــکلاتش بیشــتر می شود 
و چاره ای ندارند که بیایند و درباره واردات خودروی دســت دوم 

۵ ســال کارکرده به عنوان یک گزینه جایگزین صحبت کنند.
این کارشــناس بازار خودرو ادامه داد: به نظرم خودروی 1۵ ســال 
پیش خارجی از خودروی صفرکیلومتر ایرانی آلایندگی اش کمتر 
اســت و به فرض واردات، در نهایت خودروی تولید ۲۰1۸ وارد 
می کنیم که تکنولوژی موتوری که الان برای خودروهای ســایپا 
و ایران خودرو نصب می شــود، برای دهه ۹۰ میلادی اســت و 
۲۰ ســال از تکنولوژی خارجی ها عقب تر اســت؛ بنابراین آلاینده 
بودن خودروهای دست دوم دلیل منطقی و قانع کننده ای نیست.

صدرایــی بیــان کرد: البته خودروی دســت دوم هم چالش های 
خاص خودش را دارد؛ تأمین این تعداد خودرو، سالم بودن آنها و 
این که ارزش ورود به کشور را داشته باشند، کار ساده ای نیست و 
موضوع بعدی هم این که همزمان با ورود این ها به ایران، حجم 
ورود قطعات مصرفی به کشــور زیاد خواهد شــد، چون این ها در 
عمری هستند که نیاز به قطعه مصرفی دارند. با این وجود واردات 
خودروی خارجی مثلًا مدل های ۲۰1۸، ۲۰1۹ و ۲۰۲۰ از آوردن 
خودروی چینی بی کیفیت به نام خودروی وارداتی به کشــور، نفع 
بیشــتری برای مردم خواهد داشــت.وی تصریح کرد: در صورت 
واردات خودروی دست دوم، ناگزیر به واردات از کشورهایی چون 
ارمنستان، عمان، ترکیه، قطر، عراق، گرجستان و امارات هستیم 
و واردات خودروهای دســت دوم کره ای و ژاپنی مقرون به صرفه 
و قابل اعتمادتر اســت. اما در مورد این که از کدام کشــورها وارد 
کنیــم، بــه دلیــل تحریم ها در مضیقه هســتیم و قدرت انتخاب 
نداریــم. اگر خودروی غیرچینی بیاوریم، با هزاران دردســر وارد 
کشــور می شــود که البته نمی تواند حجم انبوهی هم داشته باشد. 
همین واردات نیم بند را هم که ببینید، ۲۰ هزار چانگان و ۲ هزار 
کیا وارد می شــود که نشــان می دهد، دستشان برای خودروهای 
چینی بازتر اســت و البته چانگان جزء خودروهای باکیفیت چینی 
است و تفاوت آنچنانی با خودروی ژاپنی و کره ای ندارد. خبرهایی 
وجــود دارد کــه مذاکراتی بــرای واردات خودروهای درجه دو و 
ســه چینی وجود دارد که این موضوع می تواند خطرناک باشــد و 
جای تأمل بیشــتری دارد.این کارشناس بازار خودرو درخصوص 
واردات خودروهای دســت دوم از ســایر کشورها گفت: این اتفاق 
در کشــورهایی کــه ارتباطات جهانی ندارنــد و یا به لحاظ مالی 
توانایی پایینی دارند، مرســوم اســت. یک زمانی در کشــورهای 
تازه اســتقلال یافته شــوروی مانند ارمنستان و گرجستان انجام 
شــد و این کشــورها از آلمان و اتحادیه اروپا خودروی دست دوم 
وارد کردند.صدرایی درباره میزان تقاضای خودروهای دست دوم 
میان مردم در صورت واردات نیز گفت: باید ببینیم که چه برند و 
مدل هایی و با چه قیمت هایی وارد می شــود. مثلًا اگر بنز ۲۰1۸ 
وارد شــود، چــون برای این خودرو خلاء وجــود دارد، قطعاً یک 
تقاضایی ایجاد خواهد شــد. ما در شــرایطی صحبت می کنیم که 
یک کشــور نرمال که دسترســی به ارتباطات جهانی داشته باشد، 
نیستیم؛ ما در مضیقه هستیم و قدرت انتخاب درخصوص چیدمان 
خودروهای وارداتی را نداریم. ضمن این که ما خودتحریمی های 
داخلی داریم که حجم موتور و سقف قیمت گذاشته ایم و به لحاظ 
جهانی هم ارتباطات برای کشور سخت است و با این شرایط باید 
بگردیم و خودروهای مدنظرمان را از منطقه پیدا کنیم.وی افزود: 
در حــال حاضــر تقاضا در دنیا برای خودرو افزایش یافته، چون به 
دلیل کمبود ریزپردازنده ها تحت تاثیر جنگ روســیه و اوکراین، 
تأمیــن خودرو به عقب افتاده و مــدت زمان تحویل خودروهای 
صفر کیلومتر طولانی شــده و همین باعث شــده بازار خودروهای 
دست دوم در کشورهایی چون امارات، کانادا و برخی کشورهای 

اروپایی گرم شود.

یک کارشناس خودرو  تشریح کرد؛
چالش های پیش روی واردات خودروهای کارکرده

گفتوگو

سال 1401 رو 
به پایان است 
و اقتصاد 
ایران مسیر 
پرنوسانی 
را در همه 
ابعاد تجربه 
کرده است. 
بازار مسکن 
در وضعیت 
بحرانی به 
سر می برد، 
قیمت دلار و 
سکه در یکی 
از سقف های 
تاریخی خود 
ایستاده و نرخ 
تورم هر ماه 
روندی افزایشی 
را ثبت کرده 
است
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قبل از انقلاب تا به امروز جامعه با مشکل مسکن مواجه بوده و هر سیاست 
مدار و تصمیم گیری که روی کار آمده، ادعا کرده که مشــکل مســکن را 
حل می کنم. ولی فقط مُســکن هایی در این زمینه تزریق شــده که آن هم 
کوتاه مدت بود. ولی واقعیت این است که نتوانستند این مشکل را بخوبی 
حل کنند. به دلیل اینکه دولت به عنوان کارفرما، کارفرمای خوبی نبوده و 
نمی تواند به تعهدات خودش به موقع عمل کند. عدم اقدام به موقع و عدم 
تحقق وعده ها در زمان مناســب باعث شــده که در یک مقطعی از زمان 
نتوانستیم مشکل مسکن را حل کنیم و همیشه به دلیل دیر اقدام کردن و 
دیر اجرایی شدن پروژه ها خاصیت خود را از دست داده است.هر ساله تقاضا 
برای ســاخت مســکن داشتیم )خصوصاً در دو یا سه دهه گذشته که رشد 
جمعیت داشتیم( ولی از طرف دیگر فرسودگی ساخت و سازهایی که انجام 
می شود و یا نوسازی که بر روی ساخت و سازهای انجام شده که آن هم به 

دلیل بحث تراکم و ایجاد ارزش افزوده همه اینها تقاضا ایجاد می کند که این 
تقاضاها باعث شده در یک مقطعی دولت ها نتوانند به وعده های خودشان 
عمل کنند. با توجه به چنین سیاستی که وجود دارد جامعه با مشکل مسکن 
همچنان مواجه اســت. با توجه به شــرایطی که در جامعه حاکم است بعید 
می دانم بتوان مشکلات منوط به مسکن را حل و فصل کرد.دولت قبل، 
بحث اقدام ملی را مطرح کرد و قبل از آن آقای احمدی نژاد مســکن مهر 
را مطرح کرد. آقای روحانی مطرح کرد که ۲ ساله ۴۰۰ هزار واحد تحویل 

می دهیم باتوجه به اینکه در پایان ســال ســوم هستیم شاید 1۰ درصد این 
عدد را هم نتوانستند تحقق بخشند. آقای رئیسی طرح اقدام ملی با طرح 
نهضت ملی مسکن را باهم ادغام کرده است. ظاهراً دولت سیزدهم اعلام 
کرده ۴ میلیون مســکن در ۴ ســال بسازیم. وقتی این ادعا مطرح می شود 
و برنامه ریزی صحیح و درســت و منســجمی در جهت تحقق این شــعار 
صورت نمی گیرد طبیعی که می بینیم ۹ ماه از دولت آقای رئیسی گذشته و 
هیچ واحدی نه تنها تحویل داده نشده که حتی یک میلیون واحد، با تعداد 
قراردادهایی که بســته شــده فاصله زیادی دارد.باید بپذیریم که اقتصاد با 
دســتور اصلاح نمی شــود از جمله مسکن که هیچ وقت اصلاح نمی شود. 
اگر با دســتور قرار بود اصلاح شــود، آقای رئیسی دستور دادند که قیمت ها 
بعد از حذف ارز ترجیحی بالا نرود ولی شــاهد افزایش چشــمگیر قیمت ها 
بودیم. اقتصاد دستور سرش نمی شود. اقتصاد برنامه و پشتوانه می خواهد. 

گروه راه و مسکن: چند روز قبل مهرداد بذرپاش، وزیر 
راه و شهرسازی اعلام کرد: سال آینده دانشگاه های 
ما پیشــتاز نهضت تولید مســکن برای اســتادان، 
کارکنان دانشگاه ها و خوابگاه های متاهلی خواهند 
شــد. اظهارات وزیر در حالی مطرح می شــود که 
ساخت چهار میلیون مسکن دولت رئیسی همچنان 

وضعیتی مبهم دارد.
سال 1۴۰1 رو به پایان است و اقتصاد ایران مسیر 
پرنوســانی را در همه ابعاد تجربه کرده است. بازار 
مســکن در وضعیت بحرانی به سر می برد، قیمت 
دلار و ســکه در یکی از ســقف های تاریخی خود 
ایســتاده و نرخ تورم هر ماه روندی افزایشــی را 

ثبت کرده است.
در همین حال بیش از یک سال از آغاز به کار دولت 
رئیسی گذشته اما تا امروز وعده ساخت یک میلیون 
مســکن در طول یک سال حتی در حد کلنگ زنی 
نیز عملی نشده است. این در حالی است که دولت 

هر روز وعده ای جدید در این باره می دهد.
چند روز قبل بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی گفته 
بود: »وزارت راه و شهرســازی در توافق با وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری دانشگاه آزاد و همچنین 
واحدهای فنی و حرفه ای در تولید مسکن و اجرای 
طــرح نهضت ملی همــکاری می کند تا به اجرای 
قانون جهش تولید مســکن ســرعت بدهد. سال 
آینده دانشگاه های ما پیشتاز نهضت تولید مسکن 
برای اســتادان، کارکنان دانشگاه ها و خوابگاه های 
متاهلی خواهند شد.«اما آیا مشکل اصلی آغاز طرح 

نهضت ملی مسکن نیروی کار است؟
مشکل کجاست؟ ��

طرح نهضت ملی مســکن از ابتدا منتقدان زیادی 
در بین کارشناسان داشت. آن ها معتقد بودند دولت 
منابع مالی کافی برای احداث این تعداد از مسکن 
را نــدارد و فراهــم کردن آن نیز با توجه به وضعیت 

اقتصادی کشور امری ناممکن به نظر می رسد.
در حال حاضر نیز نیروی کار متخصص به حد کافی 
در کشور وجود دارد و تأخیر در آغاز پروژه همزمان 
با اقدامان غیرکارشناسی در این حوزه موجب عدم 
اســتفاده از این نیروها در عرصه ساخت وساز شده 
است.بررسی نرخ بیکاری فارغ التحصیلان آموزش 
عالی در پاییز 1۴۰1 نشان می دهد، ۵/1۲ درصد از 

جمعیت فعال آموزش عالی بیکار بوده اند.
تورم مصالح ساختمانی ��

بــا توجه به تورم موجــود در جامعه قیمت مصالح 
ســاختمانی افزایش روزافزونی را تجربه می کند و 
این امر باعث عدم ثبات در قیمت ساخت واحدهای 
پروژه نهضت ملی مســکن شــده اســت.آخرین 
داده هــای مرکز آمار ایران نشــان می دهد قیمت 
نهاده های ســاختمانی از تابســتان سال گذشته تا 
تابســتان امسال افزایش حدود ۲۹ درصدی داشته 

است.
تنش آبی و تأمین زمین ��

اکنون ۳۰۰ شــهر در کشــور با تنش آبی و مشکل 
فرونشست مواجه هستند. این عامل باعث می شود 
زمین کافی برای ســاخت وجود نداشــته باشد. به 
ویژه که دولت اعلام کرده در برخی از شــهرها نیز 
قرار اســت مسکن های ویلایی نیمه آماده به مردم 

تحویل داده شود.
در نظر گرفتن زمین های خارج از شــهر نیز برای 
ســاخت این واحدها گواهی بر کمبود زمین آماده 

ساخت و ساز در کشور است.

تأمین منابع مالی ��
همان طور که گفته شد دولت برای تأمین هزینه های 
این طرح نیز با مشکل مواجه است. در سال جاری هم 
دولت کســری بودجه شــدیدی دارد که برای حل آن 
هنوز راهی پیدا نکرده است.چشــم انداز تورم در سال 
جدید نیز از نظر کارشناسان صعودی است و این عاملی 
برای بحرانی تر شدن وضعیت اقتصاد دانسته می شود.

تأمین برق ��
مشــکل بعدی را نیز می توان مســاله تأمین برق 
دانســت. طبــق گفته مصطفی رجبی مشــهدی، 
سخنگوی صنعت برق، تأمین برق برای این حجم 
از مسکن حدود 1۵ هزار میلیارد تومان برآورد شده 
که بیش از ۵۰ درصد بودجه وزرات نیرو را به خود 
اختصاص می دهدبا توجه به اینکه در حال حاضر نیز 
وزارت نیرو به بخش خصوصی بدهکار است به نظر 
می آید طرح مسکن ملی از این لحاظ نیز با مشکل 
روبه رو باشد.بر همین اساس مشخص نیست وزیر 
راه هــر بار با چه هدفی وعده های غیرقابل اجرا در 
حوزه مســکن و اشتغال متخصصان این صنعت را 

مطرح می کند؟

آرمان عایی روزبهانی
روزنامه نگار

گروه راه  و مسکن: نیمه نخست ماه به پایان رسید ولی دو نهاد آماری 
کشور یعنی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران هنوز گزارش های مربوط به 
بازار مسکن را منتشر نکرده اند. در چنین شرایطی برآوردها از معاملات 
قطعی املاک مسکونی در دی ماه نشان می دهد که طبق مدل آماری 
بانک مرکزی، رشــد متوســط قیمت املاک مســکونی در تهران طی 
ماه گذشــته بین ۸.۵ تا 1۰.۵ درصد بوده اســت. چنین چیزی به این 
معنی است که احتمالًا در ماه گذشته هم تلاطم ملکی ادامه دار بوده و 
قیمت ها صعودی. با این اوصاف انتظار می رود میانگین حسابی قیمت 
ملک مسکونی در تهران که در آذرماه با رسیدن به ۴۸ میلیون تومان 
به مرز روانی ۵۰ میلیون تومانی نزدیک شده بود، در ماه گذشته ضمن 

عبور از این مرز روانی به کانال ۵۲ میلیون تومانی وارد شده باشد.
چنین شرایطی تورم نقطه ای یک ساله بازار مسکن را به عدد ۶۰ درصد 
نزدیک می کند که قدرت خرید خانوار را به شدت کاهش داده و منجر 
به تداوم کوچ معکوس و مهاجرت مردم به مناطق ارزان تر شده است.

دست تورم ساز سیاستگذار
بررسی ها نشان می دهد که طی حداقل ۲ سال گذشته در اغلب اوقاتی 
کــه نهادهای آماری به ویــژه بانک مرکزی، گزارش ماهانه تحولات 

بازار مســکن را با تأخیر بیش از حد منتشــر کرده اند، عموماً نرخ رشــد 
مســکن هم بالا بوده و گزارش مذکور حاکی تورم بالایی بوده اســت. 
حال هنگامی که انتشار داده به تعویق می افتد در بین فعالان بازار این 
تصور ایجاد می شــود که این ماه هم بازار به شــدت متلاطم بوده پس 
قیمت ها باید همچنان صعودی باشــد. ایجاد چنین تصوری انتظارات 
تورمی را افزایشی می کند و خود بر تلاطم ملکی بیش از پیش می افزاید.

حال باید در نظر داشت که تورم بالای مسکن ارتباط پایاپایی با تلاطم 
دیگر بازارها و فضای کلی اقتصاد کشــور دارد. به عنوان مثال ارتباط 
نرخ ارز و مســکن را در نظر بگیرید که طی ۵ ســال اخیر دقیقاً به یک 
اندازه رشد کرده اند. حال هنگامی که سیاستگذار به واسطه تاخیرهای 
غیرعادی تلاطم ملکی را افزایش می دهد این انتظارات تورمی به تمام 

بازارهای دیگر هم سرایت می کند.
اما انتشــار این داده ها چرا ضروری اســت؟ شفافیت یکی از مهم ترین 
ارکان کارا بودن بازارهاســت. این اهمیت از دو جنبه به بازارها کمک 
می کند. از جهتی سیاستگذار احاطه کامل بر وضعیت بازار دارد و می تواند 
ریل گذاری صحیح تری برای بهبود بازار انجام دهد. انتشار عمومی این 
داده ها هم کمک می کند تا با بحث و اظهار نظر در محافل تخصصی و 
کارشناسی در نهایت خروجی هایی برای بهبود سیاستگذاری و کمک 

به دولت ایجاد شود.

از طرفی دیگر هم بخش خصوصی نقاط دارای خلأ را پیدا می کند و از 
طرقی سرمایه گذاری منجر به بهبود کلی بازار و ایجاد اشتغال می شود. 
به عنوان مثال کمیسیون اتحادیه اروپا سالانه گزارشی دقیق از وضعیت 
املاک در اروپا منتشر می کند. این داده ها به حدی جزئی هستند که به 
طور مثال حتی آمار دقیق درصد خانه هایی که سقفشــان نم پس داده 
است را هم بر اساس منطقه منتشر می کنند. این داده هم به سیاستگذار 
کمک می کند که در آن منطقه استانداردها برای آب بندی شدن خانه ها 
در حین ساخت را بهبود دهد و هم باعث می شود که بخش خصوصی 
متوجه خلأ در این نقطه شود و با سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال شرکت 

انجام خدمات ایزوگام تأسیس کند.
اما ما در ایران با خلأ شدید داده مواجه ایم. در بازاری مانند بازار مسکن 
که محصول مورد معامله مانند ارز، طلا یا حتی ســهام محصولی یکتا 
با قیمتی مشــخص نیســت اهمیت وجود داده به شدت بیشتر است. به 
عبارتی در این بازار هر چقدر داده های منتشــر شــده جزئی تر باشند به 
سیاســتگذار و بخش خصوصی کمک بیشتری برای شناخت و کارامد 
شــدن بازار می کند. حال در چنین شــرایطی که بازار مســکن ایران به 
شــدت با کمبود داده مواجه اســت نهادهای آماری که آمارهایی خیلی 
کلی و محدود منتشــر می کنند هم به واســطه تاخیرهای بسیار زیاد بر 

این تلاطم و افزایش انتظارات تورمی می افزایند.

شفافیت، حلقه مفقوده  ساماندهی بازارها
قیمت مسکن به کدام سمت می رود

فاطمه جوادی
روزنامه نگار

چالش های 
پیش روی 
نهضت  ملی 
مسکن

4 مانعی که پیش روی دولت
 در تولید مسکن قرار دارد

وام مسکن زلزله زدگان خوی افزایش پیدا می کند

ایلنا: معاون بنیاد مسکن اظهار داشت: پیش از این میزان وام مسکن شهری ۲۵۰ 
میلیون تومان و ۵۰ میلیون تومان وام بلاعوض بود و برای مسکن روستایی هم 
وام ۲۰۰ میلیون تومانی و ۵۰ میلیون تومان وام بلاعوض، اما احتمالًا با توجه 
به افزایش نرخ تورم و با توجه شرایط حال حاضر مبلغ تسهیلات افزایش پیدا 
خواهــد کــرد و دولت  بــه زودی در مصوبه خود رقم وام را اعلام می کند.مجید 
جودی درباره آخرین وضعیت اسکان اهالی منطقه زلزله زده خوی اظهار داشت: 
در سال جاری سه بار در ماه های مهر، دی و بهمن در این منطقه زلزله رخ داده 
اســت. برای زلزله دی ماه و ارزیابی ها از میزان خســارت هنوز مصوبه ندارد، اما 
منتظر مصوبه نماندیم و کار بازسازی و احداث دائم زلزله دی ماه را آغاز کرده ایم. 

رکورد شکنی تورم مسکن

آمارها حاکی از آن اســت که تورم مســکن تهران در دی ماه افزایش عجیبی 
داشته است. در دی ماه 1۴۰1 تورم ماهانه قیمت آپارتمان های مسکونی شهر 
تهران ۹, ۸ درصد بوده است. تورم ماهانه دی ماه در مقایسه با همین اطلاع در 
ماه قبل )۴, 1 درصد(، ۵.۷ واحد درصد افزایش داشته است. این بیشترین تورم 
ماهانه مســکن از مرداد 1۳۹۹ تاکنون بوده اســت. تورم نقطه به نقطه قیمت 
آپارتمان های مسکونی شهر تهران به عدد ۶۶, ۰ درصد رسیده که در مقایسه 
با ماه قبل )۵۲.1 درصد( 1۳.۹ واحد درصد افزایش داشته است.متوسط وزنی 
و حسابی قیمت آپارتمان های مسکونی فروش رفته در شهر تهران به ترتیب 

به ۵۴۹۲۶۳ و ۵۲۷۷۹۷ هزار ریال رسیده است.

برنامه وزارت راه برای ساخت خانه مشاغل

تسنیم:  وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد که وزارت راه برای تامین مسکن اعضای 
هیئت علمی دانشگاه ها و خوابگاه های متاهلی آمادگی لازم را دارد.مهرداد بذرپاش، 
وزیر راه و شهرسازی از آمادگی وزارت راه وشهرسازی برای تامین خانه اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها، کارکنان دانشگاه ها و همچنین خوابگاه های متاهلی خبر 
داد.وزیر راه اظهار کرد: وزارت راه و شهرسازی آمادگی دارد تا در خصوص مسکن 
هیئت علمی دانشگاه ها, کارکنان و خوابگاه های متاهلی در همکاری با دانشگاه ها 
و وزارت علــوم، تحقیقــات و فناوری گام های موثری بردارد.وی افزود: هر کدام از 
واحدهای دانشگاهی فنی و حرفه ای اراضی مازاد داشته باشند در اختیار تولید مسکن 
دهند تا در همکاری مشترک با وزارت راه و شهرسازی در تولید خانه صرف شود.

مینا علیزاده
روزنامه نگار

 مسکن دستوربردار نیست
حسن محتشم

عضو هیئت مدیره انجمن 
انبوه سازان استان تهران

گزارش

رویداد
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وحید بالی
روزنامه نگار

گروه بازار مالی: بررســی ها نشان می دهد اصرار شورای 
رقابت بر لغو عرضه خودرو در بورس با چراغ سبز وزارت صمت 
انجام شــده اســت و اگر این دعوا ادامه دار باشد کار به دیوان 
عدالت اداری خواهد رســید. در هفته های گذشــته با فرمول 
خــودرو در بــورس کالا وضعیت بازار خودرو به آرامش رفته و 
با افزایش عرضه در بورس کالا قیمت ها نیز متعادل شده بود 
که به یک باره در دو هفته اخیر شورای رقابت به قضیه خودرو 
وارد کرده و معادلات را بهم زده و باعث متلاطم شدن دوباره 
بازار خودرو شد، در نامه وزارت صمت آمده است: »با توجه به 
ضرورت تسهیل دسترسی عموم مصرف کنندگان واقعی به 
بازار خودرو، مقرر شده است ثبت نام و فروش خودروی سواری 
صرفاً از طریق سامانه یکپارچه فروش و در چارچوب مصوب 
شــورا انجام شــود. لازم به ذکر است وضعیت بازار خودرو به 
صورت مستمر توسط کارگروه خودرو پایش و حسب ضرورت 
تغییرات لازم در ساز و کار عرضه و فروش خودرو در شورای 

رقابت تصویب و اعمال خواهد شد.«
قرعه کشی خودرو ��

یکی از سیاســت های شکســت خــورده وزارت صنعت و 
خودروســازان برای عرضه خودرو در بازار، بحث قرعه کشی 
اســت که این موضوع علاوه بر ایجاد نارضایتی های زیاد در 
کف جامعه باعث نرسیدن خودرو به مصرف کننده واقعی نیز 

شده است، البته جدیداً قرعه کشی وارد مرحله دیگری شده 
و تنها افرادی می توانند ثبت نام کنند که پول را در حســاب 
وکالتی در نزد خودروســاز خوابانده باشــند، البته این موضوع 
همان تقلید اولیه خودروســاز از عرضه خودرو در بورس کالا 
است که باید 1۰۰ درصد پیش پرداخت قبل از معامله در حساب 
باشد؛ این موضوع البته با انتقاد برخی از مردم مواجه شده زیرا 
برای خودرویی که مشــخص نیست به فرد تعلق می گیرد یا 
خیر باید هزینه خودرو قبل از معامله واریز شود و این طبیعتاً 
بخشی از جامعه را که باید برای خرید خودروی جدید خودروی 
فعلی را بفروشــند از خرید خودرو محروم می کند.اما از جهت 
دیگر نمی توان اثر مثبت این موضوع را نادیده گرفت که این 
مصوبه تقاضای شــدید و در برخی از موارد ســفته بازانه برای 
کسب سود را کاهش داده و سر و سامانی به خودرو می دهد.اما 
در نهایت قرعه کشی خودرو با هر ترفندی که بخواهد انجام 
شود باز راهی غیرعادلانه برای مصرف کننده است و تجربه 

نشان داده این موضوع شکست خورده است.
عرضه خودرو در بورس آیا راهکار مناسبی است؟ ��

بررســی ها نشان می دهد عرضه خودرو در بورس کالا بسیار 
بهتر از فرمول شــورای رقابت است، فرمول احتمالی شورای 
رقابت افزایش قیمت کارخانه برای متعادل کردن بازار است 
که می تواند اثر معکوس داشــته باشــد، یعنی هم قیمت بازار 
را افزایــش دهــد و هــم تقاضا را به اندازه کافی حفظ کند، اما 
فرمول فعلی بورس کالا یعنی حفظ قیمت کارخانه به عنوان 

قیمت پایه و افزایش قیمت با سفارش های متقاضیان بهترین 
راهکار برای عرضه خودرو است، این عرضه به علت شفافیت 
می تواند در صورت اشــتباه یا تخلف به شــدت رسانه ای شده 
و با فشــار رســانه ای اصلاح شــود اما راهکار قرعه کشی به 

شفافیت بورس نیست.
علت ورود دوباره شورای رقابت چیست؟ ��

بررسی ها نشــان می دهد نارضایتی وزارت صمت از عرضه 
خودرو در بورس کالا باعث شده شورای رقابت با خیال راحت 
دست به انتشار اعلامیه های متعدد بزند.در ابتدای سال جاری 
نیز بحث بر ســر عرضه خودرو در بورس کالا داغ شــده بود 
که در تاریخ 1۷ خرداد سال جاری وزارت صمت به یک باره 
جلوی عرضه این خودروها را گرفت.منوچهر منطقی معاون 
صنایع حمل و نقل وزیر صمت طی نامه ای به سلطانی نژاد 
مدیرعامل بورس، گفته بود که »تعیین قیمت خودروها بر عهده 
وزارت صمت و با هماهنگی ستاد تنظیم بازار امکان پذیر بوده 
و حتی خودروهایی که بر مبنای تصمیمات شــورای رقابت 
خودرو، مستثنی از قیمت گذاری هستند نیز مشمول این مصوبه 
خواهند بود. به همین دلیل، عرضه خودرو در بورس کالا مغایر 
این قانون بوده و باید لغو شوند.«شــورای رقابت در آخرین 
بیانیــه خــود نکته جدیدی را مطرح نکرده و باز هم بر همان 
راه تکراری عرضه خودرو در سامانه خودروسازان تاکید کرده 
اما این عرضه به علاوه خودروهای وارداتی است که باز هم 
می تواند نابســامانی را در بازار خودرو این بار در وارداتی ها به 

بار بیاورد. یکی از مواردی که دست شورای رقابت را باز کرده 
اظهارات ضد و نقیض وزارت صمت بوده که شورای رقابت را 
برای تفسیر قانون لغو عرضه خودرو در بورس مصر کرده است.

کار به دیوان عدالت اداری می رسد؟ ��
اعضای شورای عالی بورس در اظهار نظرهای خود مبنی بر 
جلسه فوری برای حمایت از عرضه خودرو در بورس کالا سخن 
گفتند، اما محسن علیزاده عضو ناظر مجلس در شورای عالی 
بورس در این باره گفته است: »در ماده 1۸ قانون توسعه ابزارها 
و نهادهای مالی دولت مکلف شده تمام کالاهای عرضه شده 
در بورس را از نظام دستوری قیمت گذاری خارج کند لذا این 
دستورالعمل شورای رقابت مصداق قیمت گذاری دستوری و 
جلوگیری از رقابت سالم در بازار سرمایه و بازار خودرو است. 
با توجه به این دستورالعمل، به دنبال تهیه طرح استفساریه و 
رأی از مجلس هستیم مبنی بر اینکه »آیا خودروهای تولید 
داخل و مونتاژی مشمول دستور العمل و مصوبه شورای رقابت 
می شود یا خیر؟، در صورت لزوم این موضوع مجدداً در شورای 
عالی بورس مورد بحث قرار می گیرد علاوه بر این در واکنش 
به این تصمیم شورای رقابت از طرف شورای عالی بورس به 
دیوان عدالت اداری شــکایت می کنیم.«علیزاده به صراحت 
گفته است که اگر شورای رقابت دست از این اقدامات برندارد 
دیــوان عدالــت اداری کار را پیــش خواهد برد، حال باید دید 
دعوای شورای رقابت با شورای عالی بورس به کجا رسیده و 
آیا شخص رئیس جمهور به این موضوع ورود می کند یا خیر؟

کاف سردرگم خودرویی
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سال هفتم
شماره 300

بورس  دیروز توانست برخلاف روزهای گذشته و به واسطه خبرهای مثبتی 
که در زمینه عرضه خودرو در بورس کالا منتشر شد، روند صعودی پرقدرتی را 
در پیش بگیرد و نماگرهای اصلی خود را با افزایش های بیش از یک درصدی 
همراه کند. شاخص کل بورس طی معاملات دیروز کار خود را با یک افزایش 
1.۲1 درصدی به پایان رســاند و به محدوده 1.۵۵۶ میلیون واحدی رســید. 
در سمت دیگر شاخص هم وزن نیز که به واسطه خودرویی ها روز خوبی را 
پشت سر گذاشته بود، 1.۷۲ درصد بر ارتفاع خود افزود. ارزش معاملات نیز 
در بازار دیروز بار دیگر وارد فاز نزولی شــد و عدد ۴۸۷۶ میلیارد تومان را به 
ثبت رســاند. از ســمتی اما با وجود روز ســبز و خوبی که طی شد، خروج پول 
از سمت کدهای حقیقی متوقف نشد و شاهد خروج 1۹۶ میلیارد تومانی از 
چرخه معاملات سهام بودیم. این موضوع نشان می دهد که همچنان بخشی 
از فعالان بورس تهران، چه در سمت خرید و چه در سمت فروش، احتیاط 
بالایی دارند زیرا نه می توان در قیمت های کنونی و با شرایط موجود دست 
را بر ماشــه فروش فشــار داد و نه در سمت خریداران نیز همچنان اطمینان 

کاملی از اراده سیاستگذاران برای مسیر درست دیده می شود.
خبرهای ضد و نقیض و صحبت موافقان و مخالفان عرضه خودرو در بورس 
کالا طی یک ماه گذشته به قدری زیاد بوده است که هر روزه شاهد نوسانات 
مثبت و منفی بورس تهران در واکنش به آن هستیم. روز یکشنبه و با انتشار 
دستورالعمل جدید شورای رقابت، این موضوع وارد جدیدی شد که نه تنها 
بورس تهران را تمام سرخ رنگ کرد، بلکه به واکنش های تندی نیز از سمت 
و ســوهای مختلف منجر شــد. این شوک منفی ایجاد شده اما روز گذشته 
بــا برگــزاری مجمع عمومی فوق العاده ایرانخودرو و صحبت هایی که آنجا 
توسط مدیرعامل این شرکت انجام شد، بارقه هایی از امید در بورس تهران 
خودنمایی کرد که شــاید این موضوع پایان ماجرا نباشــد و ممکن است که 
این سکانس بورس تهران با صحنه ای خوش به پایان برسد. با این حال اما 
مصوبه جدید کمیسیون تلفیق نیز پس از انتشار با ابهامات بزرگی همراه بوده 

است و می تواند به چالش جدیدی برای بازار سهام تبدیل شود.
همه علیه یکی ��

از زمان انتشار نامه رئیس شورای رقابت به سازمان بورس در اوایل بهمن ماه 
و اعلام مخالفت با عرضه خودرو در بورس کالا، میزان واکنش ها و انتقادها به 
قدری از تمامی جوانب نسبت به شورای رقابت بالا بوده است که شاید بتوان 
گفت این شورا راهی به جز پس گرفتن حرف خود ندارد. این موضوع از روز 
یکشنبه به اوج خود رسید و با اعلام پیگیری حقوقی توسط خودروسازان از 
زبان گروه بهمن و ایرانخودرو، موجب بهبود معاملات در بورس تهران شد.

دیروز اما سخنان مهدی طغیانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، باعث 
شد که بورس تهران از همان ابتدا با رنج های مثبت سنگینی همراه شود و 
نقشه بازار را سراسر سبزرنگ کند به طوری که اکثر نمادهای گروه خودرویی 
در غیاب لیدرهای اصلی خود، به صف خرید نشستند و دیگر صنایع را نیز 
با خود همراه کردند. طبق گفته وی، در جلسه روز گذشته کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه 1۴۰۲ تصویب شده است که از سال آینده تمامی محصولات 
خودروسازان در بورس کالا عرضه شود و همچنین صلاحیت عرضه خودرو 
در بورس کالا از شورای رقابت اخذ و به بورس کالا واگذار شود. همین خبر 
کافی بود تا نمادهای گروه خودرو با ذوق و اشتیاق بسیاری به سمت صف 
خرید حرکت کنند. در ادامه این موضوع، احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد، نیز 
توضیحاتی را در همین راستا ارائه داد و همچنین افزود که برای نهایی شدن 

این موضوع، این امر باید در صحن علنی مجلس به تصویب برسد.
واکنش بعدی اما از سمت مجید عشقی، رئیس سازمان بورس، صورت گرفت 
و عنوان کرد: راهی که شورای رقابت در پیش گرفته، مسیری است که طی 
۷ تا ۸ ســال گذشــته رفته شــده و به دیوار خورده ایم. او افزود: در هند، ادویه 
در بورس کالا عرضه می شود و یا در بورس دالیان چین، تخم مرغ عرضه 
می شــود؛ در واقع عرضه هر کالایی در بورس در شــرایط اقتصادی همان 
کشور معنا پیدا می کند. او همچنین در انتقاد به شورای رقابت گفت: با ورود 
شورای رقابت، عرضه خودرو در بورس کالا متوقف شد و این سیگنال بسیار 

بدی برای بازار سرمایه بود که موجب ریزش کم سابقه بورس تهران شد.
به هرحال چیزی که کاملًا عیان است، جبهه مخالفان شورای رقابت در یک 
سمت و تنهایی این شورا در سمت دیگر این جدال است که باعث می شود 

احتمال لغو این دستورالعمل تا حد زیادی محتمل باشد.
ظهور شهرداری پس از شورای رقابت ��

اواسط  دیروز اما جزئیات مصوبه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1۴۰۲ منتشر 
شد و رنگ سیاهی بر امیدهای ایجاد شده در ابتدای روز پاشید. بندها مهم این 
جزئیات به این شکل است که از سال آینده همه خودروسازان داخلی موظفند 
که تمامی محصولات خود را در بورس کالا به فروش برسانند و شورای رقابت 
وظیفه دارد که تا فروردین سال آینده، قیمت پایه جدید خودروها را براساس 
آنالیز هزینه تمام شده مورد تأیید حسابرس محاسبه و در بازه های حداکثر 
ســه ماه مجدداً به روزرســانی کند. تا به اینجای کار می توان که وضعیت به 
خوبی پیش می رود اگرچه می تواند با نقدهایی نیز مواجه باشــد اما مشــکل 
اصلی در بند بعدی قرار دارد. در بخشی از این مصوبه عنوان شده است که 
شرکت بورس کالا موظف است ۸۵ درصد مابه التفاوت قیمت کشف شده در 
بورس کالا و قیمت مصوب شورای رقابت را به حساب تمرکز وجوه وزارت 
کشور و سازمان شهرداری ها و دهیاری ها واریز کند تا به منظور توسعه حمل 
و نقل عمومی درون شــهری متناســب با شاخص جمعیت و محرومیت در 
قالب پرداخت به ذی نفع نهایی با نظارت وزارت کشور در اختیار شهرداری ها 
قرار دهند!این موضوع نشان می دهد که در نهایت، خودروسازان تنها از 1۵ 
درصد مابه التفاوت قیمت کشف شده در بورس کالا و قیمت پایه خودروها 
منتفع خواهند شد! به نوعی می توان گفت که گویا تقریباً هیچ اتفاق مثبتی 
در انتظار خودروســازان نیســت و باز هم چالش جدیدی و این بار در لباس 
شهرداری ها ایجا شده است. به نظر می رسد که بازی سیاستگذاران مختلف 
با صنعت خودروســازی را پایانی نیســت و این صنعت همچنان محکوم به 

اقتصاد دستوری می نگرد.

باز هم اقتصاد دستوری

پس از فراز و 
نشیب هایی 

که در 
سیاست های 
پولی و بانکی 

در زمان 
ریاست علی 
صالح آبادی 

وجود داشت، 
اکنون فرزین 
می گوید که 

مدیریت 
انتظارات 

تورمی، کنترل 
مقدرای 

ترازنامه و 
اضافه برداشت 
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نظارت قوی 
بر چگونگی 
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جدی بانک 
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دارد

تا ثیرنرخ
 سود با نکی
 بر اقتصاد

کاهش نرخ سود بانکی تا چه اندازه  با 
انتظارات تورمی همسو است 

گــروه بــازار مالی: اخیراً پس از گمانه زنی های فراوان و در 
راســتای کنترل تورم و رشد نقدینگی کشور، در نهایت 
سقف نرخ سود بانکی و نرخ تسهیلات به ترتیب به ۲۲.۵ 
و ۲۳ درصد افزایش یافت. اما در شــرایطی که تورم به 
صورت افسارگســیخته در حال افزایش است، افزایش 

نرخ بهره می تواند از بی ثباتی قیمتها بکاهد؟
نزدیــک بــه دو ماه اســت که از انتصــاب محمدرضا 
فرزین به ریاست بانک مرکزی می گذرد. پس از فراز و 
نشیب هایی که در سیاست های پولی و بانکی در زمان 
ریاســت علی صالح آبادی وجود داشت، اکنون فرزین 
می گوید که مدیریت انتظارات تورمی، کنترل مقدرای 
ترازنامه و اضافه برداشت بانک ها به همراه نظارت قوی 
بر چگونگی مصرف اعتبارات در شبکه بانکی در دستور 

کار جدی بانک مرکزی قرار دارد.
بر همین اســاس و در راســتای اقدامات بانک مرکزی 
به منظور کنترل تورم افسارگســیخته کشــور که اخیراً 
به بالای ۵۰ درصد رســیده اســت، پس از چندین ماه 
گمانه زنی، سرانجام با افزایش نرخ سود بانکی موافقت 
شد. در جلسه ای که در تاریخ 1۰ بهمن در بانک مرکزی 
با ریاســت محمدرضا فرزین، رییس کل بانک مرکزی 
بــا حضور مدیران عامل بانک های دولتی و خصوصی 
برگزار شد، سقف نرخ سود سپرده ها ۲۲.۵ درصد و نرخ 

سود تسهیلات ۲۳ درصد اعلام شد.
چرا نرخ سود بانکی اهمیت دارد؟ ��

یکــی از دلایــل اهمیــت نرخ بهره، این اســت که بر 
هزینه های استقراض و تصمیمات مربوط به خرج کردن 

خانوارها و مشاغل تأثیر می گذارد.
به عنوان مثال، نرخ های بهره پایین تر، افراد بیشــتری 
را تشــویق می کند تا برای خرید مســکن یا خودرو وام 
بگیرند. نرخ های بهره پایین، همچنین مشــوقی است 
برای کسب و کارها که برای سرمایه گذاری در توسعه 

شغل خود اقدام کنند.
از طرفی، نرخ های بهره بالاتر، چنین استقراضی را توسط 

مصرف کنندگان و کسب و کارها محدود می کند.
برای کارآفرینان و بانکداران، نرخ بهره بر محاســبات 
مربوط به سودآوری آتی تأثیر می گذارد. به عنوان مثال، 
ورود به بازارهای سرمایه و تأمین مالی یک پروژه جدید 
در نرخ های بهره پایین آســان اســت، اما اگر سود مورد 
انتظار زیاد شود، همان پروژه ممکن است در بلندمدت 
پولساز نباشد. این موضوع به نوبه خود، بر محصولات 
و خدماتی که در اقتصاد ارائه می شــود، مشاغل موجود 

و ساختار سرمایه گذاری تأثیر می گذارد.
از آنجا که نرخ های بهره بر میزان گردش پول و وام های 
بانکی جدید در اقتصاد تأثیر می گذارند، تأثیر مستقیمی بر 
ضریب افزایش سپرده و در نتیجه تورم دارند. به همین 
دلیل است که راه حل کلاسیک فدرال رزرو برای تورم 

بالا، همواره افزایش نرخ بهره بوده است.
تفاوت نرخ بهره بالا و پایین چیست؟ ��

نرخ بهره بالاتر، وام را گران می کند. زمانی که نرخ بهره 
بالا باشد، تعداد کمی از مصرف کنندگان و کسب و کارها 

می توانند وام بگیرند.
اما این موضوع در عین حال، مردم را به پس انداز کردن 
تشویق می کند، زیرا در ازای سپرده های پس انداز خود، 
ســود بیشــتری دریافت می کنند. نرخ بهره پایین تأثیر 
معکــوس بر تقاضای اقتصاد دارد؛ به عنوان مثال، نرخ 
پایین بهره ســپرده، میزان پس انداز کاهش می یابد و با 
پایین بودن نرخ بهره وام مســکن، تقاضای خریداران 
مســکن را افزایــش می دهد. این امــر باعث افزایش 
قیمت مســکن می شود و در کل سرمایه گذاران پول را 
به دارایی هایی منتقل می کنند که بازدهی بالاتری دارند.
اساســاً نرخ های پایین در کوتاه مدت از طریق افزایش 
نقدینگی امکان پذیر می شود. در صورتی که نقدینگی 
افزایش یابد، قدرت خرید مردم نیز بالاتر می رود و از این 
رو تقاضــا هــم افزایش می یابد. با این افزایش، تقاضا از 
عرضه پیشی می گیرد و از این رو باعث بالا رفتن قیمت ها 

می شود که در نهایت، تورم را در پی دارد.

این تورم اگر کنترل نشود و به صورت افسارگسیخته بالا 
برود، اثرات مخربی را بر اقتصاد بر جای می گذارد که در 
حال حاضر نیز در ایران شاهد افزایش مداوم آن هستیم.

این موضوع بر کسی پوشیده نیست که حفظ ارزش پول 
ملی و کنترل تورم، از رسالت های اصلی تمام بانک های 

مرکزی به شمار می رود.
در حال حاضر با ادامه بحران اقتصادی در کشور، به ویژه 
افزایش تورم و نقدینگی افسار گسیخته، ارزش ریال به 
میزان قابل توجهی کاهش یافته و سرمایه گذاران سعی 
دارند با ســوداگری در بازارهایی نظیر خودرو، مسکن و 

طلا، از کاهش ارزش سرمایه خود جلوگیری کنند.
از ایــن رو محمدرضا فرزین بــر ضرورت اصلاح نرخ 
ســود سپرده ها و تسهیلات بانکی تاکید داشت. وی در 
جلسه ای که پیش از اعلام نرخ جدید سود بانکی برگزار 
شد، به این موضوع اشاره کرد که برای دستیابی به هدف 
کنترل تورم و افزایش قدرت خرید مردم، سیاست فعال 
پولی و بانکی باید اجرا و کنترل تقاضا از ناحیه نقدینگی 
و خلــق پول در کنار عوامل تاثیرگذار ســمت هزینه با 
جدیت دنبال شــود.افزایش اخیر نرخ سود بانکی به ۲۳ 
درصد، باعث می شود که وضعیت بانک ها هم در عرضه 
منابع یعنی تسهیلات دهی و هم در تقاضای منابع، یعنی 
سپرده گیری تا حدودی بهبود پیدا کند و به تعادل برسد.
همچنین همانطور که اشــاره شد تغییر نرخ های سود 
بازار پول و نرخ های ســود سپرده و تسهیلات بانکی، 
از جمله عواملی اســت که می تواند باعث تغییر سطح 
تقاضای کالاها و خدمات شود و از این طریق بر تعادل 
عرضه و تقاضا در اقتصاد، تنظیم دستمزد و قیمت های 
داخلــی و وارداتــی و در نهایت به طور کل بر اقتصاد 

تأثیر بگذارد.
افزایش نرخ بهره در ایران کارساز خواهد بود؟ ��

با وجود تمام موارد ذکر شــده، در شــرایط فعلی که تورم 
به بیش از ۵۰ درصد رســیده، افزایش نرخ ســود بانکی 
به ۲۳ درصد شــاید آن اندازه که فکر می کنیم کارســاز 

نباشد. از این رو به دلیل فاصله چشمگیری که بین نرخ 
تورم و سود بانکی وجود دارد، سیاست گذار نمی تواند از 

پایین آمدن تورم اطمینان حاصل کند.
 اگــر نرخ ســود بانکی در نزدیکــی محدوده فعلی نرخ 
تورم قرار داشــت، می توانســتیم امیدوار باشیم که این 
سیاســت بتواند بحران اقتصادی فعلی را حل کند. اما 
چنین فاصله ای چشمگیر است و نمی توان انتظار داشت 

به تنهایی نجات بخش باشد.
همچنین لازم است اشاره شود در حالی که با توجه به 
شــرایط نابســامان کنونی اقتصاد کشور که نیاز است با 
افزایش نرخ سود کوتاه مدت، بازارهای مالی به آرامش و 
ثبات برسد، تا با کنترل تورم در بلندمدت امکان کاهش 
نرخ سود فراهم شود، در شرایط فعلی عمده افزایش نرخ 

سود بر روی سپرده های بلند مدت بوده است.
از سوی دیگر، همانطور که می دانیم، افزایش نرخ بهره 
می تواند باعث کند شدن رشد اقتصادی شود. این افزایش 
در شرایط متعارف می تواند مصرف کنندگان، شرکت ها، 
ســرمایه گذاران و تقریباً هر کســی که در فعالیت های 
اقتصادی دخیل اســت را تحــت تأثیر قرار دهد، اما در 
شرایط فعلی اقتصادی ایران و نرخ بهره واقعی به شدت 
منفی این سازوکار هم چندان کار نخواهد کرد و نگرانی 

چندانی از این ناحیه احساس نمی شود.
از این رو در حالی که با رفتن صالح آبادی و آمدن فرزین، 
چشم همه به رییس کل جدید بانک مرکزی بود، شاید 
بتوان با اطمینان گفت که تصمیم افزایش نرخ ســود 
بلند مدت مرهم کارایی بر درد جان زخم خورده اقتصاد 
ایران نخواهد بود.آنچه در شرایط فعلی بیش از همه چیز 
ضروری به نظر می رســد، این است که آحاد اقتصادی 
بــاور کننــد که تیم اقتصادی دولت توان کنترل تورم را 
دارد و انتظارات تورمی کنترل شــود؛ در قدم بعدی هم 
باید کنترل ناترازی های بودجه ای و بانکی در دســتور 
کار قــرار بگیرد تا ابزارهای سیاســتگذاری هم بتوانند 

مؤثر واقع شوند.

چراغ سبز وزارت صمت بر لغو عرضه خودرو در بورس؛

سروش بهرامی
کارشناس  بازار 

سرمایه

مهسا نجاتی
روزنامه نگار

با دستورالعمل جدید شورای رقابت درخصوص بازار خودرو، بورس یکدست 
قرمز شد و حتی سایر صنایع هم با افزایش عرضه مواجه شدند.روز یکشنبه 
شورای رقابت دستورالعمل جدیدی درخصوص بازار خودرو منتشر کرد که 
انتشار این دستورالعمل، بازار سهام را با افزایش فشار فروش مواجه کرد و 
اکثر نمادها قرمز شــدند.گرچه این دســتورالعمل تنها شامل صنعت خودرو 
می شود اما تمام صنایع با فشار فروش مواجه شدند که این موضوع باعث 
ایجاد علامت ســؤال برای فعالان بازار شــده اســت.اینکه چرا انتشار یک 
دســتورالعمل درباره صنعت خودرو باعث افت تمام صنایع شده، موضوعی 
اســت که به ترســو بودن پول ارتباط دارد. طبق دستورالعمل جدید شورای 
رقابت، تمام خودروهای سواری انحصاری شناخته شده اند و قیمت گذاری و 
نحوه فروش آن ها مشمول دستورالعمل جدید می شود.به عبارتی ضمن اینکه 
قیمت گذاری دســتوری در صنعت خودرو ادامه خواهد داشت، عرضه های 

خودروســازان در بورس کالا نیز متوقف می شــود چراکه در این دستورالعل 
اشاره به بورس کالا نشده و خودروسازان مکلف هستند محصولات خود را 
در سامانه یکپارچه فروش خودرو عرضه کنند.زمانی که چنین دستورالعملی 
درخصوص یکی از مهم ترین صنایع بازار سرمایه منتشر می شود، این احتمال 
وجود دارد که سایر صنایع نیز در آینده شامل دستورالعمل های مشابه شوند 
و به همین دلیل اســت که با منفی شــدن صنعت خودرو، ســایر صنایع نیز 
منفی می شوند.روز یکشنبه با انتشار این دستورالعمل، سرانجام پازل بورس 
تکمیل شد و سناریو نزولی شدن بازار سهام نیز به تأیید رسید. خروج ۹۵۰ 
میلیارد تومان پول از بازار توسط سرمایه گذاران حقیقی، نشان می دهد این 

دسته از سرمایه گذاران با شدت زیادی در حال فروش سهام خود هستند و 
فعلًا به آینده بورس امیدی ندارند.

البته ارزش معاملات خرد در روز یکشنبه حدود ۷۰۰ میلیارد تومان بیشتر از 
ارزش معاملات چهارشنبه بود که این می تواند نشانه ای مثبت باشد، اما از 
آنجا که در روز پر از ترس بازار این افزایش ارزش معاملات رخ داده، می توان 
دلیل آن را شتاب حقیقی ها برای فروش سهام و خروج از بازار دانست.با این 
حساب می توان انتظار داشت که در روزهای آینده، مجدداً ارزش معاملات 
خرد کاهشــی شــود که اگر این اتفاق رخ ندهد و رقم معاملات روزانه روند 
صعودی بگیرد، نشانه مثبتی برای بازار محسوب می شود. با در نظر گرفتن 
شرایط معاملات در روز یکشنبه  و کاهش مجدد قدرت خریداران حقیقی و 
همچنین خروج پرشتاب پول از بورس، برای بازار امروز انتظار افت مجدد 

شاخص ها وجود دارد.

ترس به جان بازار سهام افتاد
شلیک به پیکر نحیف بورس 

یادداشت

گزارش
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مایکروسافت ۲۵ اسفند، هوش مصنوعی را به 
نرم افزارهای آفیس تزریق می کند!

مایکروسافت دعوت نامهٔ رویداد ۲۵ اسفند را برای رسانه ها ارسال 
کرده اســت. احتمالًا این کنفرانس محفل رونمایی نسخهٔ جدید 

نرم افزارهای آفیس خواهد بود.
مایکروســافت اواخر اســفند رویدادی ویژه با محوریت »آیندهٔ 
کار با هوش مصنوعی« برگزار می کند. این شــرکت در مراســم 
پیــش رو نحــوهٔ تزریق هوش مصنوعی مشــابه ChatGPT به 
اپلیکیشــن های خانــوادهٔ آفیس نظیــر ورد و اوت لوک و تیمز را 

تشریح خواهد کرد.
ســاتیا نادلا، مدیرعامل مایکروسافت و جرد اسپاتارو، رئیس تیم 
نرم افزاری مایکروســافت ۳۶۵، در مراســم جدید حضور خواهند 
یافت. کنفرانس مطبوعاتی مایکروســافت 1۶ مارس ۲۰۲۳ )۲۵ 
اســفند 1۴۰1( ســاعت 1۹: ۳۰ به وقت تهران برگزار می شــود. 
خبرگزاری ورج ماه گذشــتهٔ میلادی برنامه های مایکروســافت 
برای اســتفاده از هوش مصنوعی در نرم افزارهای آفیس را فاش 
کــرده بــود. در آن زمان، حتی به برگزاری مراســم در ماه مارس 

نیز اشاره شد.
ردموندی هــا بــا رونمایی مدل هوش مصنوعــی پرومتئوس و 
اســتفاده از آن در بینگ خبرساز شــده اند. اکنون زمانش رسیده 
است که مایکروسافت باردیگر با بهره گیری از هوش مصنوعی، 

سرویس های نرم افزاری اش را متحول کند.
اوایل ســال جاری میلادی گفته شــد مایکروســافت به صورت 
آزمایشــی از نســخه های مختلف مدل زبانی GPT شــرکت 
OpenAI برای بهبود نتایج جســت وجو و نوشــتن متن خودکار 
ایمیل در اوت لوک و بهبود نوشــتار در نرم افزار ورد استفاده کرده 

است.
مایکروسافت امروز قابلیت جدیدی به نام CoPilot را برپایهٔ هوش 
 Microsoft Dynamics مصنوعی دردسترس کاربران سرویس
۳۶۵ و Viva Sales قرار داده اســت که از ســرورهای ابری آژور 

برای ساخت ایمیل فروش استفاده می کند.

سامسونگ نسل بعدی تراشه های اگزینوس را با 
هسته های پردازشی سفارشی می سازد؟

به نظر می رســد سامســونگ قصد دارد نســل بعدی تراشه های 
سفارشــی مخصوص گوشــی های هوشمند خود را با هسته های 

پردازشی اختصاصی عرضه کند.
سامســونگ در سال جاری تصمیم گرفت از پردازنده های سری 
اگزینوس در گوشــی های خانوادهٔ گلکســی S۲۳ استفاده نکند. 
اکنون گفته می شود این شرکت در حال کار روی پردازندهٔ سفارشی 

جدیدی است که احتمالًا سال ۲۰۲۵ آماده خواهد شد.
به گزارش Androidauthority، سامســونگ در حال ســاخت 
هســتهٔ پردازشی سفارشــی جدیدی است و بدین منظور یکی از 
کارمندان سابق AMD را که مسئول توسعهٔ پردازنده های شرکت 
مذکور بوده، به عنوان رهبر تیم توسعهٔ تراشهٔ جدید خود استخدام 

کرده است.
طبق گزارش های اخیر، غول فناوری کرهٔ جنوبی همچنین سعی 
دارد ســرعت ساخت نســل بعدی پردازنده های سفارشی خود را 
افزایش دهد. شرکت مذکور تصمیم دارد تراشهٔ جدید خود را که 
شاید گلکسی چیپ )Galaxy Chip( نامیده شود، تا سال ۲۰۲۵ 
آماده کند. سامســونگ احتمالًا از معماری های ARM در توسعهٔ 
پردازندهٔ بعدی خود استفاده خواهد کرد و البته فرایند ساخت این 

تراشه فعلًا در مراحل اولیه قرار دارد.
از طرف دیگر، یکی از منابع خبری نزدیک به سامسونگ می گوید 
اگــر همــهٔ برنامه ریزی های این شــرکت طبق زمان بندی های 
انجام شده پیش برود، تراشه های سفارشی جدیدش تا سال ۲۰۲۷ 

در گوشی های هوشمند آن مورد استفاده قرار خواهند گرفت.
ســازندهٔ  شــرکت های  جمــع  بــه  سامســونگ  بازگشــت 

تراشه های سفارشی
سامســونگ درحال حاضر برای ساخت همهٔ پردازنده های سری 
اگزینوس از هســته های ARM اســتفاده می کند، اما توســعهٔ 
هسته های سفارشی از نظر تئوری باعث افزایش قدرت پردازشی 
و کاهش مصرف انرژی تراشــه های آیندهٔ آن خواهد شد. درواقع 
کوالکام با هسته های Oryon آیندهٔ خود همین مسیر را در پیش 
گرفته است و انتظار می رود این فناوری در تراشه های مخصوص 
کامپیوترهای شــخصی و در نهایت در سیستم-روی-چیپ های 

مخصوص گوشی های هوشمند مورد استفاده قرار گیرد.
این اولین بار نیســت که سامســونگ سعی دارد هستهٔ پردازشی 
سفارشی جدیدی برای گوشی های هوشمند توسعه دهد، زیرا قبلًا 
در فاصلهٔ بین ســال های ۲۰1۶ تا ۲۰۲۰ از هســته های سفارشی 
Mongoose در تراشه های اگزینوس استفاده کرده است. البته 
این شــرکت تیم توســعهٔ هســته های پردازشی سفارشی خود را 
 ARM در ســال ۲۰1۹ منحل و از ســال ۲۰۲1 از هســته های

استفاده کرد.
اگزینوس ۹۹۰ آخرین تراشــهٔ سامسونگ است که از هسته های 
پردازشــی سفارشی این شــرکت بهره می برد. امتیاز بنچمارک 
این سیستم-روی-چیپ در بخش عملکرد تک هسته ای، قدرت 
پردازشــی مشابه عملکرد تک هسته ای Snapdragon ۸۶۵ را 
نشان می دهد اما در سایر بخش ها نسبت به رقیب خود عملکرد 

ضعیف تری داشت.

محتوای موجود 
 Scale AI در
 Detector
امتیازهایی را 
برای احتمال، 
الگو و قابلیت 
پیش بینی به 
همراه یک 
امتیاز کلی 
ارائه می دهد. 
این امتیازها 
به صورت درصد 
بیان می شوند. 
هر چه این 
درصد بیشتر 
باشد، احتمال 
اینکه متن 
توسط انسان 
نوشته شده 
باشد بیشتر 
است.
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آموزش تشخیص محتوای تولیدشده با هوش مصنوعی

با افزایش محتوای نوشته شــده با هوش مصنوعی، 
تشخیص این محتوا از آنچه که انسان نوشته، ضروری 
است. با روش تشخیص محتوای تولیدشده با هوش 

مصنوعی آشنا شوید.
همانطور که مدل های زبانی مانند GPT به پیشرفت 
خود ادامه می دهند، تمایز بین متن تولیدشــده توسط 
هوش مصنوعی و متن نوشته شــده توســط انسان 
دشوارتر می شود. در برخی موارد، مانند موارد حساس 
آکادمیک، لازم اســت اطمینان حاصل شود که متن 
توسط هوش مصنوعی نوشته نشده است. اینجاست 
که آشکارســازهای متنی هوش مصنوعی وارد عمل 
می شوند. اگرچه هیچ یک از ابزارهای موجود در حال 
حاضر با اطمینان کامل قدرت تشخیص ندارند و البته 
که چنین ادعایی هم نمی کنند، اما تعدادی از این ابزارها 

می تواند نتایج بسیار دقیقی را ارائه بدهند.
شاید این ابزارها در آینده بتوانند مشخص کنند که آیا 
هوش مصنوعی توانایی تصاحب جایگاه نویسندگان 

را دارد یا خیر.
در این مقاله به معرفی ۸ ابزار تشخیص متنی هوش 
مصنوعی که می توانید به سادگی آن ها را امتحان کنید، 

پرداخته ایم.
GPTZero .۱

GPTZero بــا بیــش از یک میلیون کاربر و شــعار 
»انسان ها لایق حقیقت هستند« یکی از معروف ترین 
ابزارهای تشــخیص متنی هوش مصنوعی اســت. 
GPTZero ابتــدا بــرای کمک به معلمان ســاخته 
شــد تا بتوانند تشخیص دهند که تکالیف ارسال شده 
دانش آموزان با استفاده از هوش مصنوعی ایجاد شده 
اســت یا خیر. برای بهره مندی از این ابزار تشخیص، 

لزوماً نباید معلم باشید.
 ChatGPT محتوای تولیدشــده توسط GPTZero
را به دقت تشخیص می دهد. متن را تجزیه و تحلیل 
می کند و می گوید متن توسط انسان نوشته شده است یا 
هوش مصنوعی. این ابزار جملات خاصی را که معتقد 
است توسط هوش مصنوعی تولید شده اند، هایلایت 
 burstiness و perplexity می کند. همچنین امتیاز
را ارائــه می دهد که معیارهایی برای تصادفی بودن و 
تنوع در تصادفی بودن هستند. به طورکلی این امتیازها 
برای متن نوشته شده توسط انسان، مقادیر بالا و برای 

هوش مصنوعی، مقادیر پایینی دارند.
بــرای آزمایش این ابزار، ابتدا بخشــی از متن کتاب 
»خانه ســرباز« اثر ارنســت همینگوی را به آن دادند. 
GPTZero چند جمله را به عنوان متن بالقوه تولیدشده 
توســط هوش مصنوعی هایلایت کرد. با این حال، 
 ChatGPT توانست به درستی متن تولیدشده توسط
را به عنوان »کاملًا توســط هوش مصنوعی نوشــته 

شده« شناسایی کند.
در نهایــت نوبــت بــه امتحان کردن گزیــده ای از 
متن نوشته شــده با هــوش مصنوعی که با محتوای 
انســانی ترکیب شده بود، رسید. GPTZero به طرز 
شــگفت انگیزی تمام جملاتی را که توســط هوش 
مصنوعی نوشته شده بودند به درستی شناسایی کرد؛ 
اما چند مورد نوشته شده توسط انسان را نیز به اشتباه 

تشخیص داد.
به طور کلی، عملکرد GPTZero در تشــخیص متن 
هوش مصنوعی خوب اســت، امــا گاهی نتایج را به 
غلط مثبت تشخیص می دهد. این ابزار رایگان است 

و یک API نیز دارد.
OpenAI AI Text Classifier .۲

OpenAI یــک AI Text Classifier بــرای مقابله 
با مدل GPT خود ایجاد کرده اســت. اگرچه این ابزار 
دقــت کاملی ندارد، اما همچنان می تواند متن هوش 

مصنوعی را شناسایی کند.
 OpenAI's AI Text ،برخــلاف ســایر ابزارهــا
Classifier بــه متــن امتیاز نمی دهــد یا جملات 
تولیدشده توسط هوش مصنوعی را هایلایت نمی کند. 
در عوض، احتمال تولید محتوا توسط هوش مصنوعی 
 )very unlikely( »را با استفاده از ۵ دسته از »بسیار بعید

تا »محتمل« )likely( نشان می دهد.

Classifier OpenAI توانست داستان همینگوی را 
تشخیص دهد و آن را به عنوان »بعید است که توسط 
 unlikely to be( »هوش مصنوعی نوشته شده باشد

written by AI( تشخیص داد.
ایــن ابزار همچنین گزیــده ای از چت ChatGPT را 
به درســتی شناســایی کرد و آن را به عنوان »احتمالًا 
 ikely to be( »تولید شــده توســط هوش مصنوعی
AI-generated( مشخص کرد. در نهایت، ترکیبی از 
متن انسان و هوش مصنوعی را به عنوان »نامشخص« 
)unclear( که مناسب ترین گزینه در بین ۵ برچسبی 

است که استفاده می کند، علامت گذاری کرد.
Content at Scale AI Detector .۳

Content at Scale یــک تولیدکننده متن با هوش 
مصنوعی اســت کــه بر تولید محتــوای طولانی با 
 Content at چند کلیک تمرکز دارد. درســت مانند
Scale،ChatGPT هم دارای یک ابزار تشــخیص 

هوش مصنوعی جالب است.
محتوای موجود در Scale AI Detector امتیازهایی 
را برای احتمال، الگو و قابلیت پیش بینی به همراه یک 
امتیاز کلی ارائه می دهد. این امتیازها به صورت درصد 
بیان می شوند. هر چه این درصد بیشتر باشد، احتمال 
اینکه متن توسط انسان نوشته شده باشد بیشتر است. 
این ابزار همچنین جملاتی را که معتقد است با هوش 

مصنوعی نوشته شده اند، هایلایت می کند.
در طی آزمایش ها، امتیاز ۹۶٪ به محتوای نوشته شده 
توســط انســان، ۲۲٪ به متن ChatGPT و ۶1٪ به 
ترکیب هر دو داده شــد. در مورد گزینه آخر، این ابزار 
تقریباً تمام جملات نوشته شــده با هوش مصنوعی 
را شناســایی کرد؛ اما ماننــد GPTZero، تعدادی از 
جملات نوشته شده توسط انسان را به اشتباه به عنوان 
تولیدشده توسط هوش مصنوعی برچسب گذاری کرد.
ایــن ابــزار نیز رایگان اســت و نتایج کاملًا مشــابه 

GPTZero را ارائه می دهد.
Originality.AI .۴

 AI یــک تشــخیص دهنده متــن Originality.AI
محبوب اســت که ادعا می کند متن تولیدشده توسط 
GPT،۳ GPT ۳,۵ و ChatGPT را به دقت تشخیص 
می دهد. این ابزار نیز درصد احتمال تولید متن توسط 

انسان یا هوش مصنوعی را نشان می دهد.
Originality AI متن نوشته شــده توســط انسان را با 
۷1٪ به عنوان متنی که به احتمال زیاد توســط یک 
انســان نوشته شده است، تشــخیص داد که ایده آل 
نیســت. اما Originality AI پاســخ ChatGPT را به 
دقت تشــخیص داد و آن را به عنوان 1۰۰% هوش 
مصنوعــی برچســب گذاری کرد. هنگامــی که از او 
خواسته شد ترکیبی از متن انسان و هوش مصنوعی 
را تجزیــه و تحلیل کند، Originality آن را به عنوان 

۹۴٪ انسان علامت گذاری کرد.
در حالی کــه Originality AI می توانســت محتوای 

GPT را تشــخیص دهد، ترکیــب کردن آن با متن 
انسانی این ابزار را متحیر کرد. برخلاف اکثر ابزارهای 
دیگر، Originality AI یک تشــخیص دهنده متنی 
پولــی اســت؛ اما اگر افزونه کــروم آن را دانلود کنید، 
می توانید چند مورد متن را به طور رایگان آزمایش کنید.

Writefull GPT Detector .۵
Writefull با هدف ساده کردن نویسندگی آکادمیک 
به وجود آمده اســت؛ به همیــن منظور، تعدادی ابزار 
هوش مصنوعی از جمله تشخیص دهنده GPT دارد.

Writefull GPT Detector می توانــد محتــوای 
 ChatGPT ۳ و همچنین-GPT نوشته شــده توسط
را شناسایی کند. پس از تجزیه و تحلیل، امتیازی را ارائه 
می دهد که نشــان دهنده احتمال نوشته شدن محتوا 

توسط هوش مصنوعی است.
در زمان آزمایش، Writefull متن نوشته شــده توسط 
انســان را به درستی تشــخیص داد و به آن نمره ٪1 
داد )یعنــی 1٪ احتمــال دارد که متن توســط هوش 
مصنوعی تولید شده باشد(. به همین ترتیب، به متن 
ChatGPT امتیــاز 1۰۰٪ داد. با این حال، زمانی که 
محتوای تولیدشــده توسط هوش مصنوعی را با متن 
انسانی ترکیب کردیم، Writfull آن را به عنوان »%1 
احتمال دارد ســاخته GPT-۳ یا ChatGPT باشد« 

علامت گذاری کرد.
بنابرایــن بااین کــه این ابزار هوش مصنوعی و متون 
انسانی را به صورت جداگانه، درست تشخیص می داد، 
وقتی این دو با هم ترکیب شــدند، ابزار در تشــخیص 

اشتباه کرد.
Writefull GPT Detector یکپارچه ســازی بــا 
Word و Overleaf را ارائه می دهد و همچنین دارای 
یک API برای GPT Detector اســت. اســتفاده از 
این ابزار رایگان اســت و برای اطمینان از حفظ حریم 

خصوصی داده ها را رمزگذاری می کند.
Hive Moderation Text Detection .۶

Hive Moderation نه تنها ابزاری برای تشــخیص 
متن هوش مصنوعی دارد، بلکه برای شناسایی تصاویر 
تولیدشده توسط هوش مصنوعی نیز قابلیت تشخیص 
را ارائه می دهد. تشخیص دهنده تصویر Hive می تواند 
به شما کمک کند تصاویر تولیدشده توسط ابزارهای 
 Midjourney ۲ یا DALL-E هوش مصنوعی مانند

را شناسایی کنید.
ابزار تشخیص متن به طور دقیق متن نوشته شده توسط 
انســان را به عنوان »احتمالًا حاوی ۰٪ متن هوش 
مصنوعی« تجزیه و تحلیل کرد. همچنین توانســت 
متن تولیدشــده توسط هوش مصنوعی را به درستی 
شناســایی شد. اما مانند بســیاری دیگر، وقتی نوبت 
به متن ترکیبی انســان و هوش مصنوعی رســید، از 

تشخیص درمانده شد.
در سایت Hive Moderation می توانید از ابزار دمو به 
صورت رایگان و بدون ثبت نام استفاده کنید؛ اما برای 

دسترسی کامل باید با آن ها تماس بگیرید.
 Paraphrasingtool.ai AI Content  .۷

Detector
Paraphrasingtool.ai یک تشــخیصگر محتوای 
 Detect by Jarvis :هوش مصنوعی با دو گزینه دارد
و Detect by Veronica. جارویــس جملات بالقوه 
تولیدشده توسط هوش مصنوعی را هایلایت می کند 

و ورونیکا درصد احتمال را تعیین می کند.
 Detect by Veronica در اولین آزمایش، درحالی که
به درستی نشان داد که محتوا 1۰۰٪ نوشته شده توسط 
انسان است، Detect by Jarvis به اشتباه چند جمله 
را نوشــتهٔ هوش مصنوعی تشخیص داد. باوجوداین 
متن نوشــته شده توســط ChatGPT توسط هر دو 

به درستی شناسایی شد.
زمانی که از آن ها خواســته شد متن ترکیبی را تجزیه 
و تحلیل کنند، Detect by Jarvis عملکرد بهتری 
داشــت و بیشتر جملات هوش مصنوعی را هایلایت 
کرد؛ اما ورونیکا آن را به عنوان محتوای 1۰۰% انسانی 

نشان داد.
می تــوان گفت ابزار رایگان تشــخیص متنی هوش 
مصنوعیِ Paraphrasingtool.ai، در مجموع نتایج 

مناسبی ارائه کرد.
AI Content Detector by Copyleaks .۸

Copyleaks، یکــی از محبوب تریــن ابزارهــای 
تشــخیص سرقت ادبی، ابزار دیگری برای تشخیص 
ChatGPT، GPT-۳ و سایر مدل های زبانی مشابه 
 Copyleaks دارد. چیزی که ابزار تشــخیص متنی
را متمایــز می کند این اســت کــه می تواند محتوای 
نوشته شــده بــه زبان های دیگر مانند اســپانیایی و 

فرانسوی را نیز تشخیص دهد.
این ابزار توانســت داســتان کوتاه ارنست را که توسط 
انســان نوشــته شــده اســت با احتمال حدود ٪۸۵ 
به درستی تشخیص دهد. به همین ترتیب متن هوش 
مصنوعی را با اطمینان ۹۹.۹۹٪ نوشته شــده توسط 
هوش مصنوعی شناسایی کرد. احتمالًا دیگر تعجب 
نمی کنید که وقتی زمان تشخیص متن ترکیبی هوش 
مصنوعی و محتوای انســانی رســید، ابزار تشخیص 
متنــی Copyleaks بــا احتمال ۹۶٪ آن را به عنوان 

متن انسانی مشخص کرد.
 Copyleaks که توســط AI Content Detector
ســاخته شده است یک افزونه کروم نیز ارائه می کند. 
همچنین یکپارچه سازی API و LMS را ارائه می دهد.
به لطف ابزارهای ذکر شــده در بالا، می توانید متون 
نوشته شــده با هوش مصنوعی را به راحتی تشخیص 
دهید. اما همچنان این ابزارها تا رسیدن به دقت کامل 
فاصلــه دارند. فقط با تغییــر چند جمله، می توان این 
تشخیص دهنده های متنی AI را فریب داد؛ اما نگرانی 
جدی تر در مورد این ابزارها، مواردی است که به اشتباه 

مثبت تشخیص داده می شوند.

ملیکا طاهران پور
روزنامه نگار

هــوش مصنوعی با وجــود مزیت های 
هیجان انگیز فراوان، می تواند از ســوی 
کلاهبرداران نیز مورد سوءاســتفاده قرار 

بگیرد.
یک زوج کانادایی ۷۰ ساله اخیراً از طرف 
نوهٔ خود تماسی تلفنی دریافت کردند که 
به آن ها گفت در زندان اســت و به پول 
وثیقه نیاز دارد. آن ها ۳۰۰۰ دلار از حساب 
بانکی خود برداشت کردند و قصد داشتند 
همین مقدار پول را از حســاب دیگر خود 
دریافت کنند اما مدیر بانک هشــدار داد 
که تماس مذکــور درواقع کلاهبرداری 

اســت؛ زیرا قبلًا یکی دیگر از مشتریان 
آن ها تماســی مشابه را دریافت کرده بود 
که بعداً مشخص شد آن تماس نیز جعلی 

بوده است.
زوج دیگری تماسی از یک وکیل دریافت 
کردند که به آن ها اعلام کرد پسرشــان 
یــک دیپلمــات آمریکایی را در تصادف 
رانندگی کشــته است و اکنون در زندان 
به ســر می برد و برای تأمین هزینه های 
قانونــی به پول احتیــاج دارد. این وکیل 
حتی پسر زوج مذکور را پشت تلفن آورد 
تــا به آن ها بگوید دوستشــان دارد و از 
آن هــا بابت پولی کــه پرداخت می کنند 

قدردانی می کند.
ایــن زوج می گویند صدای پخش شــده 

شباهت بسیار زیادی به صدای پسر آن ها 
داشت و به همین دلیل باور کردند که واقعاً 
با او صحبت کرده اند. آن ها مبلغ 1۵۴۴۹ 
دلار را از طریق شــبکهٔ بیت کوین برای 
شخص کلاهبردار ارسال کردند و موفق 

به پس گرفتن آن نشدند.
کلاهبــرداری از طریــق جعل صدای 
دیگــران، موضــوع جدیدی نیســت. 
داده های کمیســیون تجــارت فدرال 
آمریکا نشــان می دهــد از هر ۳۶ هزار 
گــزارش مربــوط به کلاهبــرداری در 
ســال گذشته که وانمود کرده اند دوست 
یا خانوادهٔ افراد هســتند، بیش از ۵1۰۰ 

مورد آن ها جعلی بوده اند.
تکِ اســپات می نویسد، فرایند جعل صدا 

قبلًا بسیار پیچیده ای بود و برای انجام این 
کار به جمع آوری چندین ســاعت صدای 
شــخص موردنیــاز نیاز داشــتید و البته 
همیشه کیفیت بالایی هم ارائه نمی داد. 
اکنون با روی کار آمدن ابزارهای هوش 
مصنوعــی، فرایند شبیه ســازی صدای 
دیگران بسیار آسان است و کلاهبرداران 
فقط به کلیپ بســیار کوچکی از صحبت 
کــردن آن ها نیاز دارنــد و این مورد نیز 
در اغلب موارد در حســاب های کاربری 
رسانه های اجتماعی افراد موجود است.

ابزار Vall-E مایکروسافت که ماه ژانویه 
معرفی شد بر پایهٔ فناوری دیگری موسوم 
بــه EnCodec کار می کند. این ابزار با 
تجزیه وتحلیل ســه ثانیه از صدای افراد 

و اســتفاده از آن برای آموزش مدل های 
هوش مصنوعی، می تواند صدای آن ها را 
با کیفیت بالا شبیه سازی کند. این فناوری 
حتی لحن، تن صدا و احساس گوینده را 
نیــز تقلید می کند. بــا مراجعه به صفحهٔ 
گیت ها این پروژه می توانید قدرت آن را 

در تقلید صدای دیگران مشاهده کنید.
صوتــی  ابــزار  نیــز   ElevenLabs
مبتنی بــر هوش مصنوعی دیگری به نام 
VoiceLab ارائه داده اســت که امکان 
شبیه سازی صدای افراد را با روشی آسان 
فراهم می کند. البته سوءاســتفاده های 
فــراوان از این برنامه باعث شــد قابلیت 
شبیه ســازی صدا از نســخهٔ رایگان آن 

حذف شود.

کاهبرداران از هوش مصنوعی برای شبیه سازی صدای دیگران و فریب افراد استفاده می کنند
دریچه

مجتبی بوالحسنی
روزنامه نگار

مبین احمدی
روزنامه نگار

مجتبی بوالحسنی
روزنامه نگار
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19 بهمن 1401 

سال هفتم
شماره 300

روز دوشــنبه قرارداد طرح توســعه فاز نخست میدان گازی کیش 
به امضا رسید طرحی که می تواند در سال های آینده از مشکلات 

گازی ایران بکاهد.
یکی از راه های برون رفت از وضعیت ناترازی گاز توسعه و احداث 
میدان های گازی جدید است که می تواند تا حد زیادی در این زمینه 
گره گشا باشد روز گذشته قرارداد طرح توسعه فاز نخست میدان 
گازی کیش حضور جواد اوجی، وزیر نفت و محسن خجسته مهر، 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران بین شرکت نفت و گاز پارس 

و شرکت مهندسی و ساخت تأسیسات دریایی ایران امضا شد.
میدان گازی کیش، یکی از بزرگترین میدان های گازی کشــور 
اســت و میــزان گاز درجای این میــدان برابر با ۵۶ تریلیون فوت 
مکعب استاندارد است که در صورت توسعه کامل، توانایی تولید 
1۲۰ میلیون مترمکعب در روز گازخام را خواهد داشت و در صورتی 
که این مهم به وقوع بپیوندد به نظر می رســد ســال آینده شــاهد 
ناترازی گاز نخواهیم بود. البته پیش از این محسن خجسته مهر 
در رابطه با میدان گازی کیش گفته بود: شرکت ملی نفت ایران 
برنامه دارد در ۸ ســال آینده نســبت به افزایش تولید حدود ۵۰۰ 
میلیون مترمکعب با ارزش سرمایه گذاری حدود ۷1 میلیارد دلار 
اقدام کند. یکی از اهداف توســعه ای افزایش تولید گاز در کشــور، 
توســعه میدان گازی کیش در اســتان هرمزگان و جزیره کیش با 
مســاحت ۸۰۰ هزار متر مربع اســت که با سرمایه گذاری حدود ۸ 
میلیــارد دلاری در ایــن طرح، بیش از 1۰۰ میلیون متر مکعب به 

تولید گاز کشور افزوده می شود.
خجسته مهر با بیان اینکه میدان گازی کیش دارای ۴ فاز است که 
در مجموع در این ۴ فاز ۵۰ حلقه چاه حفاری می شــود، افزود: دو 
کلاستر خشکی، ۶ سکوی بخش دریایی و حدود ۸۰۰ کیلومتر خط 
لوله در این طرح احداث می شود که این خود ظرفیت ارزشمندی 
برای ســاخت داخل به دنبال خواهد داشــت.به گفته مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران برای فاز اول این میدان 1۴ حلقه چاه در 
نظر گرفته شده که حفاری آن ها به اتمام رسیده و در مرحله نهایی 
قــرار دارد، همچنیــن خط لوله دریایی این طرح دارای طول ۲۰۰ 
کیلومتر است که برای سفارش گذاری اقدام شده و تا پایان سال 
آینده برداشت ۲۸ میلیون متر مکعب گاز از فاز یک میدان کیش 
انجام خواهد شــد.طرح توســعه میدان گازی کیش در چهار گام 
برنامه ریزی شده است و هم اکنون پس از پارس جنوبی بزرگترین 
طرح گازی کشور است. با اجرای این طرح که مشتمل بر احداث 
یک خط لوله ۳۲ اینچ زیردریایی به طول ۲۰۰ کیلومتر از جزیره 
کیش به عســلویه از ســوی شرکت مهندسی و ساخت تأسیسات 
دریایی ایران و تکمیل 1۴ حلقه چاه از سوی شرکت ملی حفاری 
ایران است، ۲۸.۳ میلیون مترمکعب در روز گاز خام و 11.۳ هزار 
بشــکه در روز میعانات گازی از جزیره کیش به پالایشــگاه های 
سایت یک عسلویه منتقل می شود و گاز پالایش شده به شبکه گاز 
سراسری کشور اضافه خواهد شد. مبلغ این قرارداد ۹۰۰ میلیون 
دلار و مدت زمان اجرای آن 1۴ ماه اســت.خبرنگار مهر در انتها 
اضافه می کند، حالا باید دید توســعه میدان گازی کیش پس از 
1۴ ماه به ثمر می رســد و با چنین اقدامی گره گشــایی و افزایش 
تولید برای روزهای سرد سال اتفاق می افتد تا هم از میزان مازوت 
سوزی کاسته شود و هم شاهد ناترازی گاز نباشیم یا آنکه همچنان 
نگاهی به بخش خانگی وجود دارد ادامه خواهد داشت و برای حل 
ناترازی گاز از مردم درخواست صرفه جویی در مصرف می شود.

سدهای کشور چقدر آب دارند؟

حجم آب موجود در سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری 
)ابتدای مهرماه( تا شــانزدهم بهمن ماه به ۲1 میلیارد و 1۳ 
میلیون مترمکعب رسید که در مقایسه با سال گذشته کاهش 
یک درصدی داشــته است. بر اساس تازه ترین گزارش دفتر 
اطلاعات و داده های آب شــرکت مدیریت منابع آب ایران، 
درصد پرشــدگی ســدها تا 1۶ بهمن ماه به ۴۳ درصد رسیده 
و حجم آب موجود در ســدهای کشــور از ابتدای ســال آبی 
جاری به رقم ۲1 میلیارد و 1۳ میلیون مترمکعب ثبت شــده 
و این در حالی اســت که این رقم در ســال آبی گذشــته ۲1 
میلیارد و ۴۴ میلیون مترمکعب بوده است. میزان آب ورودی 
به ســدهای کشــور از ابتدای سال آبی جاری تا 1۶ بهمن ماه 
هشــت میلیارد و ۸۷ میلیون مترمکعب بوده که نســبت به 
مدت مشابه در سال آبی گذشته که عددی معادل 1۰ میلیارد 
و ۵ میلیون مترمکعب بوده ۲1 درصد کاهش داشــته اســت.
حجم خروجی آب از ســدها نیز از ابتدای ســال آبی جاری تا 
1۶ بهمن ماه رقم شش میلیارد و ۸۵ میلیون مترمکعب بوده، 
درحالی اســت که این میزان در مدت مشــابه سال گذشته ۷ 
میلیــارد و ۹۲ میلیــون مترمکعب بوده و به میزان 1۴ درصد 

کاهش یافته است.

توسعه میدان گازی کیش مشکل ناترازی گاز را 
حل می کند؟

 اکنون 
دهک های 
بالا با یک 
حساب و کتاب 
سرانگشتی ۲3 
برابر دهک های 
پایین و 11 
برابر متوسط 
دهک ها از 
یارانه پنهان 
بهره مند 
می شوند، 
سؤال اینکه چرا 
بنام حمایت 
از دهک های 
پایین برای 
دهک های 
بالای جامعه 
منفعت 
تورم ساز بر 
دوش اقشار 
ضعیف ایجاد 
می کنیم؟

دریاچه ارومیه خشک می شود؟

یک کارشــناس حوزه آب و محیط زیســت گفت: دریاچه ارومیه ســال 
1۳۷۵، ۳۳ میلیــارد متــر مکعب آب داشــت اکنون این میزان به کمتر از 
یک میلیارد متر مکعب آب رســیده اســت، در حال حاضر تقریباً می توان 
گفت ما به بدترین وضعیت رســیده ایم، زیرا ســطح تراز دریاچه هرگز در 

سطح کنونی نبوده است
محمد درویش در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت دریاچه ارومیه باتوجه 
به بارندگی های اخیر اظهار داشــت: امسال علیرغم ریزش های آسمانی 
خوبی که در کشور داشتیم اما میانگین بارش حوضه آبخیز دریاچه ارومیه 
حــدود ۲۰ درصــد از میانگین درازمدت کمتر بوده و این حوضه همچنان 
دچار خشکسالی است و اگر این وضعیت تداوم داشته باشد باید برای یک 

سال خشک خودمان را آماده کنیم.
وی افزود: جهاد کشاورزی استان های آذربایجان غربی و شرقی و شمال 
کردســتان باید به کشــاورزان بگویند که از کشــت دوم صرفنظر کرده و 
کشت های پرآب بر را متوقف کنند بخصوص محصولاتی مثل باغ های 
سیب بشدت می تواند بحران را جدی تر کند و این استان ها با بحران آب 
روبرو شوند، چغندرکاری به عنوان یکی از اقلام پرمصرف در حوزه دریاچه 
ارومیه باید مدیریت شود و سطح زیر کشت آن کاهش پیدا کند، در غیر 
این صورت ما شاهد افزایش تولید چشمه های گرد و خاک در حوضه آبخیز 
دریاچه ارومیه و کف بستر دریاچه خواهیم بود. مگر اینکه اتفاق خاصی 
بیفتد و بارندگی به طرز چشمگیری تا پایان زمستان افزایش پیدا کند، در 
این صورت شرایط به سمت نرمال برمی گردد که البته چندان نمی توان 
روی این موضوع حساب کرد.این کارشناس حوزه آب و محیط زیست با 

بیان اینکه اگر با همین شیوه مدیریتی جلو برویم چشم انداز امیدبخشی 
برای نجات دریاچه وجود ندارد، تاکید کرد: دریاچه زمانی احیا می شــود 
که بتوان اقتصادی تعریف کرد که آب محور نباشد، حداقل برای 1۰ سال 
باید به ســمت آیش حوضه آبخیز دریاچه ارومیه حرکت کنیم و از حدود 
۷ میلیارد متر مکعب منابع آبی دریاچه اورمیه حداقل ســالی ۳,۶ میلیارد 
متــر مکعــب را به دریاچه اختصاص دهیم و مابقی آب را در اختیار بخش 
شرب، صنعت و کشاورزی قرار دهیم اما اکنون این اراده دیده نمی شود.
وی خاطرنشان کرد: در ۸ سالی که ستاد احیای دریاچه ارومیه هم فعال 
بود کاری انجام نشد اکنون که رسماً ستاد تعطیل شده و با سپرده شدن 
مسئولیت به دست استاندار آذربایجان غربی کسی که مخالف برنامه های 
ستاد احیا بوده؛ شرایط حاکی از این است که باوری نسبت به ماجرای احیا 

وجود ندارد، بنابراین آینده دریاچه واقعاً نگران کننده است.

 زنگ خطر 
پایان عمر 
پالایشگاه ها

یک کارشناس انرژی مطرح کرد:

یک کارشناس انرژی با بیان اینکه چند سالی است 
زنگ خطر پایان عمر تعدادی از پالایشــگاه ها به 
صدا در آمده است، گفت: ساخت هر پالایشگاه )به 
ظرفیت مشــابه اصفهان(، حدود ۶ ســال زمان و ۴ 
میلیارد دلار هزینه می طلبد و هزینه پالایش نفت 
خام و هزینه مستهلک شده سرمایه گذاری و فرصت 
صادرات خام، قیمت واقعی بنزین را نمایان می کند.

مهــدی عرب صادق در گفت وگو بــا ایلنا، با بیان 
اینکه روزانه یک میلیون و هشــتصد هزار بشــکه 
نفت به ۹ پالایشــگاه نفت خام و ۴۰۰ هزار بشــکه 
میعانات گازی به تنها پالایشــگاه میعانات گازی 
کشــور داده می شود، اظهار داشت: هر بشکه نفت 
1۵۹ لیتر و به قیمت متوســط ۶۰ دلار، قیمت یک 
لیتر نفت مســاوی با 1۷ هزار تومان اســت و برای 
تصفیه هر بشــکه نفت نیاز به حدود ۲۰ هزار دلار 

سرمایه گذاری است.
وی ادامه داد: برای یک پالایشــگاه مثل اصفهان 
)در ۲ واحــد( که مجموعــاً ظرفیت تصفیه روزانه 
۲۰۰ هزار بشــکه نفت در روز را دارد و با لحاظ ۲۰ 
هزار دلار هزینه سرمایه گذاری برای هر بشکه، ۴ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری برای ۳۰ سال کارکرد 
پالایشگاه نیاز است و این یعنی برای هر بشکه نفت، 
فقط و حداقل ۲ دلار هزینه ارزی ســرمایه گذاری 

انجام شود.
این کارشناس انرژی با بیان اینکه چند سالی است 
زنگ خطر پایان عمر تعدادی از پالایشــگاه ها به 
صدا در آمده اســت، گفت: ســاخت هر پالایشگاه 
)به ظرفیت مشــابه اصفهان(، حدود ۶ ســال زمان 
و ۴ میلیــارد دلار هزینه می طلبد و هزینه پالایش 
نفت خام و هزینه مســتهلک شده سرمایه گذاری 
و فرصــت صــادرات خام، قیمــت واقعی بنزین را 
نمایان می کند. )حدود 1۴ هزارتومان( پس نه تنها 

بنزین ســهمیه ای ارزان تر از آب اســت، که بنزین 
آزاد ۳ هزارتومانــی هــم همین حکایت دردناک را 
دارد. هــر خــودرو بیش از 1۲ میلیون تومان در ماه 
از یارانه پنهان بهره می برد و حال کسی در شمال 
شــهر ۴ خودروی پرمصرف دارد را مقایسه کنید با 
کارگری در جنوب شــهر که در بهترین حالت یک 

خودروی پراید دارد.
سیاست ضد لیبرالی حذف یارانه پنهان ��

وی تاکید کرد: باید توجه داشت راه عبور از تحریم، 
اســتفاده از سیاست ضد لیبرالی حذف یارانه پنهان 
اســت، البته برخی حذف یارانه پنهان را سیاســت 
نئولیبرالانه می دانند در حالیکه تفسیر وارونه دارند. 
آیــا نمی تــوان فقط با بخشــی از مابه التفاوت این 
بخــش مهــم از ثروت ملی و هدایت صحیح یارانه 
و افزایــش ضریب اصابت، سیســتم حمل و نقل 
عمومی را توســعه داد؟ آیا نمی توان توســعه راه و 
جاده و حتی مســکن ملی داشــت؟ اشــتغالزایی و 

محرومیت زدایی کرد؟
عرب صادق با اشاره به موضوع مصرف برق گفت: 
هر نیروگاه، عمر مفید ۳۰ ساله دارد و پس از آن دچار 
فرسودگی و راندمان پایین و هزینه تعمیرات بالا با 
قابلیت اطمینان پایین و کاهش تاب آوری می شود. 
در حــال حاضر برای هرمگاوات ســرمایه گذاری 
نیروگاهی نیاز به یک میلیون دلار ســرمایه ارزی 
داریم و همچنین هر کیلو وات ساعت انرژی حدود 
۹ سنت هزینه ارزی تمام شده برای کشور دارد، که 
راندمــان پایین نیروگاه این هزینه را افزایش داده 
در صورتی که می توان تا ۵ سنت در طولانی مدت 

از مقدار آن کاست.
۲۰۰ میلیارد کیلووات ســاعت برق مربوط به  ��

دهک های درآمدی بالا است
وی بــا بیان اینکــه از حدود ۳۰۰ میلیارد کیلووات 

ســاعت مصرف سالانه برق، بیش از ۲۰۰ میلیارد 
مربوط آن مربوط به دهک های درآمدی بالا است، 
افزود: اکنون که قیمت تمام شده کیلووات ساعت 
برق حدود ۴۰۰۰ تومان اســت و ما با قیمت پایه 
بازار برق حدود 1۰۰ تومان آنرا به مصرف کنندگان 
در کشــور عرضه می کنیم، این مابه التفاوت بنفع 

کدام طبقه است؟
دهک های بــالا ۲۳ برابر دهک های پایین از  ��

یارانه پنهان بهره مند می شوند
ایــن کارشــناس انرژی خاطرنشــان کرد: اکنون 
دهک های بالا با یک حساب و کتاب سرانگشتی ۲۳ 
برابر دهک های پایین و 11 برابر متوسط دهک ها از 
یارانه پنهان بهره مند می شوند، سؤال اینکه چرا بنام 
حمایت از دهک های پایین برای دهک های بالای 
جامعه منفعت تورم ساز بر دوش اقشار ضعیف ایجاد 
می کنیــم؟وی تاکید کرد: در مســئله یارانه پنهان 
توجیه مهم توجه به فرصت صادرات و یا نرخ فوب 
خلیج فارس، این اســت که هزینه زیرساخت های 
تولید انرژی، اورهال و نوســازی برمبنای واردات 

خدمات و تجهیزات با منطق جهانی است.
عرب صادق با بیان اینکه حذف یارانه پنهان ضرورت 
توزیع عادلانه ثروت و نفع طبقات کارگری اســت 
و افزایش رضایت اجتماعی مستلزم توزیع عادلانه 
ثروت است، ادامه داد: البته نباید پس از آزادسازی 
نرخ حامل های انرژی، در بازتوزیع ثروت رهاسازی 
شود که این خود خطر بزرگ تر از اصل یارانه پنهان 
است. تصور کنید ۸۶ میلیارد دلاری از یارانه پنهان 
که منابع معتبر بین المللی و آژانس بین المللی انرژی 
آدرس می دهند و در تولید ثروت و بازتوزیع عادلانه 
ثروت استفاده شود، هم مشکلات ناشی از افزایش 
پایه پولی، تورم و استقراض از بانک مرکزی و خلق 
پول حل می شــود و هم مردم با دیدن هوشمندی 

حکمرانان امیدوار می شوند.
برخی بهره مندان نجومی یارانه پنهان، سرکشــان 

مالیاتی هم هستند
وی با تاکید بر اینکه امروز برخی بهره مندان نجومی 
یارانه پنهان، سرکشــان مالیاتی هم هستند و این 
اصلًا برای اقتصاد کشور خوب نیست، اظهار داشت: 
البته که در اقتصاد باید به مفاهیم هم متکی باشیم 
و نــه بــه اعداد، بطوریکه اگر برای رســاندن هزار 
تومان یارانه به مردم سه هزار تومان هزینه کنیم، 
فی الواقع عامل مهم کســری در بودجه ســنواتی 
می شود و نتیجه معکوس نسبت به آنچه در پی آن 
هستیم که رفاه مردم است، می گیریم و یارانه پنهان 
مصداق همین فعل خطرناک اســت، اکنون برخی 
صاحبنظــران معتقدند که ما برای یک هزار تومان 
یارانه ســه هزار تومان هزینه می کنیم و بخشی از 
آن را از جیب ملت برمی داریم و به فرصت ها پشت 
می کنیم، پس لازم است این یارانه محاسبه شود و 
در بودجه شفاف ســازی شود و برای عادلانه شدن 
آن برنامه ریزی دقیق کنیم که صرفاً آزادســازی و 
رهاســازی پس از آن نباشــد و برای عادلانه شدن 
و افزایش ضریب اصابت یارانه برنامه ریزی کنیم.

این کارشناس انرژی تاکید کرد: با این شرایط فعلی، 
بطور مثال اگر برای حمل یک سنگ آهن که قرار 
اســت از جنوب خراسان به بندرعباس حمل شود، 
یارانه سوخت را به صاحب سنگ آهن، بدهید تا از 
انتقال بار خود صرف نظر کند و آن را رها کند، هم 
به نفع دولت است و هم صاحب سنگ آهن. اکنون 
وضعیت نرخ حامل های انرژی بغرنج اســت، یارانه 
پنهان امروز با این شــیوه توزیع، بیش از ۶۰ درصد 
تولید ناخالص داخلی اســت و از طرفی خود عامل 
سرکوب تولید است، پس حکمرانان اقتصادی باید 

به فکر تدبیری اساسی باشند.

فاطمه صفری دهکردی
روزنامه نگار

نگاهروز

گروه نفت وانرژی: صنعت نفت ایران پس از گذر از فزاز 
و نشــیب های متعدد در ســال های گذشته اکنون به شرایط 
نسبتاً مطلوبی دست یافته تا جایی که طبق گفته های وزیر 
نفت فروش نفت سبک ایران بیشتر از تولید است و آنطور که 
کارشناسان می گویند می توان به آینده این صنعت امیدوار بود.
درآمدهــای حاصــل از فروش نفت، میعانات گازی، خالص 
گاز صادراتــی و فــروش فرآورده های نفتی در طی 1۰ ماهه 
گذشــته در مقایســه با 1۰ ماهه سال قبل ۴۰ درصد افزایش 
داشته است. در حوزه میعانات گازی بیش از ۷۰ میلیون بشکه 
در ایــن مــدت فروش و وصول درآمد صورت گرفته، با توجه 
به ارقام فروش نفت و میعانات گازی و خالص گاز صادراتی 
پیش بینی شــده از این محل در بودجه ســال 1۴۰1 تا پایان 

سال تحقق می یابد.
آنطور که اعلام شده صادرات نفت خام ایران در نوامبر سال 
۲۰۲۲ میلادی به حدود یک میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه و در 
ماه دسامبر هم به بالاترین سطح در ۴ سال گذشته رسیده، 
اکنون ظرفیت تولید نفت کشور ۳.۸ میلیون بشکه است که 
مدتی می تواند ادامه داشته باشد، بخشی از این افزایش تولید از 
محل احیای چاه های کم بازده و بخشی دیگر مربوط به توسعه 
میادین جدید و بخشی مربوط به استفاده از روش های ازدیاد 
برداشــت اســت و آنطور که حسن خجسته مهر، مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت اعلام کرده هشــت سال آینده قادریم به 

تولید ۵.۷ میلیون بشکه نفت برسیم.
وی با بیان اینکه در مســیر افزایش تولید مراحلی قرار دارد 
که حلقه اول اکتشاف، حلقه دوم حفاری، حلقه سوم تولید و 
بهره برداری و حلقه چهارم فرآورش اســت که چالش ها در 
هر حلقه شناســایی شــده است، گفت: 1۶ مخزن عمیق در 
مناطق نفتخیز جنوب با فشار بالا داریم که تا کنون توسعه 

پیدا نکرده است.

وجود ۴۱۰ مخزن نفت و گاز در کشور
در شــش ماهه نخســت فعالیت دولت، ظرفیت تولید یک 
میلیون بشکه افزایش یافت و به ظرفیت تولید قبل از تحریم ها 
رســیدیم که هزینه ۵۰۰ میلیون دلاری را در بر داشــت. این 
ســرمایه گذاری رشد ۶۰ درصدی متراژ حفاری در این دوره 
را در پی داشــت و موفق به افزایش ۸۰ درصدی ســرعت 
حفاری شدیم و سرعت حفاری از 1۰.۵ متر در روز به 1۸.۲ 
متر در روز رسیده است و از 1۴۷ هزار متر حفاری در سال ۹۹ 
به ۲۳۵ هزار متر در ســال 1۴۰۰ رســیدیم.در شرایط کنونی 
شــرکت ملی نفت ایران در بخش نفت 1۵۸ میلیارد بشــکه 
معادل نفت خام و 1۸۲ میلیارد بشکه معادل نفت خام، ذخایر 
گاز در اختیار دارد که در مجموع ۳۴۰ میلیارد بشــکه معادل 
نفت خام می شود و مقام نخست در جهان به حساب می آید. 
ایران در تولید نفت و گاز در بین شــرکت های نفتی ملی و 

بین المللی رتبه ســوم جهان را در اختیار دارد و ۴1۰ مخزن 
نفت و گاز را مدیریت می کند.

مشــتری نفت ســبک ایران بیش از تولید 
است

طبق آخرین خبرها امسال ۲۰۰ هزار بشکه تولید نفت سبک 
ایران افزایش یافته و آنطور که جواد اوجی وزیر نفت خبر داده 
مشتریان زیادی برای نفت خام سبک ایران داریم به طوری 

که از این نوع نفت برای عرضه کم داریم.
وی در هفته های گذشته نیز اعلام کرد که اکنون در کانال 
تولید روزانه ۳ میلیون بشکه نفت قرار گرفته ایم، ضمن آنکه 
ظرفیت تولید نفت سبک کشور با ابتکار همکارانم در شرکت 
ملی نفت ایران و پژوهشــگاه صنعت نفت روزانه ۲۰۰ هزار 

بشکه افزایش یافته است.

امکان افزایش تولید نفت تا پنج میلیون 
بشکه در روز

افزایش تولید نفت و آمار و ارقام موجود در این حوزه بیانگر 
فصلی نو در صنعت نفت ایران است، در همین رابطه نرسی 
قربان کارشــناس حوزه انــرژی در خصوص ظرفیت های 
موجود در صنعت نفت به ایســنا گفت: ایران در حدود 1۵۰ 
میلیارد بشــکه ذخیره نفت دارد که این ذخایر در حوزه های 

مختلف قرار گرفته اند، توسعه میادین به دو دلیل قابل اهمیت 
اســت، اول اینکه میزان تولید افزایش یابد و دلیل دوم نیز 

جبران کاهش منابع دیگر است.
وی بــا بیــان اینکه امکان افزایــش منابع قطعاً وجود دارد و 
این ظرفیت و پتانســیل را نیز داریم که بتوانیم میزان تولید 
را توســعه دهیم، اظهار کرد: ظرفیت افزایش تولید در نفت 
سبک و سنگین بستگی به میزان اکتشافات دارد، هرچه میزان 
اکتشافات بیشتر باشد می توانیم به منابع جدیدی دست یابیم.

این کارشــناس حوزه انرژی در خصوص جذب مشــتری در 
حوزه نفت، گفت: بزرگ ترین مشکل در این حوزه تحریم ها 
اســت، همیشــه در حوزه نفت و گاز مشتریانی از اروپا، ژاپن، 
چین، هند و کشورهای آفریقایی و غیره وجود داشت اما اینکه 
چطورمی توانیم مشتریان جدید پیدا کنیم بستگی به این دارد 
که روابط ما با کشورها و مساله تحریم چگونه حل شود اگر 
این مشــکلات حل شــود نفت ایران قطعاً مشتریان زیادی 
خواهد داشت.قربان با اشاره به پتانسیل های افزایش ظرفیت 
تولید، گفت: افزایش ظرفیت تولید بستگی زیادی به میزان 
سرمایه گذاری انجام شده که در صنعت نفت دارد، باتوجه به 
اینکه در حال حاضر به دلیل مسائل مختلف نمی توانیم سرمایه 
گذاری زیادی در حوزه های نفتی داشته باشیم، افزایش تولید 
نیز محدود خواهد بود اما اگر شرکت های بین المللی انرژی 

با ایران قرارداد ببندند و وارد تولید نفت شوند. 

شناسایی گلوگاه های نفتی
تقاضای نفت ایران از تولید جلو زد

گزارش

بازتاب
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ما ایرانی ها اساساً عاشق نذری و صف و قرعه کشی  هستیم. یعنی 
اگر موجودی کارت بانکی یا جیب مان به اندازه ۲۰۰۰ تا ســاندیس 
پاکتی باشد (از همان هایی که نسلش ور افتاده و هیچگاه نتوانستیم 
 نی را از جایی که نوشته بود "نی را از اینجا وارد کنید" وارد پاکت کنیم
) حاضریم نیمی از خیابان را بند بیاوریم ولی از آن ســاندیس نذری 

نگذریم!
حالا اگر نذری قیمه یا چلوکباب باشــد، اگر به اندازه بزرگراه همت 
هم ترافیک ایجاد شود و چند کیلومتر ماشین پشت هم قطار شوند، 

اصلًا مهم نیست!
صف هم داستان نوستالژیک خود را دارد و اگر کسی بخواهد اتفاقات 
و محسنات صف را به رشته تحریر دربیاورد، کتابش از  رمان دو جلدی 
برادران کارامازوف قطور تر خواهد شــد. چه دوســتی ها و آشنایی ها 
و مراوداتی که در این صف ها شکل نگرفتند و چه ماجراهایی هزار 

و یک شبی که به وقوع نپیوستند.
حالا شما به این داستان، فرآیند قرعه کشی خودرو هم اضافه شده 
اســت. یعنی تا دیروز خلق الله با رویای برنده شــدن چند کیلومتر 
اســکناس و یک گاوصندوق پول نقد در بانک، روزشــان را شب می 
کردند و یا با نگه داشــتن پاکت خمیر دندان و در قوطی رب و رویه 
آلومینیومی پنیر شــانس خودشــان را آزمایش می کردند؛ اما امروز 
کار با کلاس تر شده و با افتتاح حساب وکالتی ۹۰ میلیون تومانی و 
شرکت در بزرگترین قرعه کشی خودرویی دنیا، شانس شان را برای 

بهره مندی از رانت پاشی دولت می آزمایند!
دولت هم عاشــق یارانه دادن و رانت دادن! باور بفرمایید برکتی که 
یارانه و رانت دارد ، با هیچ پول بادآورده دیگری قابل قیاس نیست. 
طرف ۴۰۰ هکتار زمین دارد، ۴۰ راس دام ســنگین و ســبک، ۴ تا 
ماشــین بالای یک میلیارد و تبر گردنش را قطع نمی کند؛ اما هنوز 
یارانه ۴۵ هزار تومانی می گیرد و آن را روی چشــمش می گذارد. 
تازه از وقتی متوجه شده اگر در قرعه کشی خودرو شرکت کند یا ربع 
سکه و یورو بخرد، ممکن است یارانه اش قطع شود، عزا گرفته و به 

هر جا که دستش رسیده تلفن زده است.
بگذریم... حقیقت امر این روزها که صف نصب فیلترشکن از صف 
نانوایی شلوغ تر شده و وزیر ارتباطات هم کارت زرد گرفته )البته نه 
بابت فیلتر شکن و کندی اینترنت( ، دوباره غول های خودروسازی 
کشــور ژانر جدیدی از قرعه کشــی را به عرصه نمایش گذاشــتند و 
در صددند بزرگترین قرعه کشــی تاریخ خودروســازی جهان را در 

گینس ثبت کنند!
من فکر می کنم اگر روزی فرا برســد که در ســال به ازای هر ایرانی 
یک خودرو  تولید و حتی روی پلاک خودرو آدرس و عکس مالک 
هم چاپ بشود، باز یک عده دوست دارند قرعه کشی برگزار شود و 
ماشین خلق الله را وکالتی و قولنامه ای و رفاقتی و ... به فروش برسانند! 

مسیر رشد اقتصادی 

تمامی مطالعات تحقیقی و بررســی های تحلیلی نشــان می دهد 
کشورهایی که در مسیر توسعه قرار گرفتند از دو طریق خصوصی سازی 
و بهبود فضای کسب وکار به این مهم دست یافته اند. ما در کانون عالی 
به این نتیجه رسیده ایم اگر قرار است در کشور رشد اقتصادی محقق 
شــود، از طریق ارزش افزوده و فعالیت بنگاه های عضو تشکل های 

کارفرمایی، محقق خواهد شد.
بنابراین در راستای مأموریت برنامه های کانون عالی انجمن صنفی 
کارفرمایی ایران و حوزه تشکلی به این تصمیم رسیدیم که قدری از 
وقت و فعالیت خود را روی بهبود فضای کسب وکار را متمرکز کنیم.
به دنبال این تصمیم قرار شد در حوزه های مختلف به جهت بهبود 
فضای کسب وکار کار را پیش ببریم. از آنجایی که کانون عالی انجمن 
صنفی کارفرمایی ایران با وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی و سازمان 
تأمین اجتماعی قرابت بیشــتری دارد و به نوعی شــریک اجتماعی 
این کانون است، بدین جهت این برنامه ها از این مسیر آغاز کردیم.

در دیــداری کــه روز یازدهم بهمن ماه 1۴۰1 رهبر انقلاب با فعالان 
اقتصادی و کارآفرینان داشــتند، نکات بســیار مهم و قابل توجهی را 
فرمودند، از جمله اینکه ایشان اشاره کردند کشور چاره ای ندارد جز 

دستیابی به رشد اقتصادی هشت درصدی پایدار.
ایشــان در این دیدار به رشــد اقتصادی، ســهم بخش خصوصی در 
اقتصاد و به اشتباه استراتژیکی که در اول انقلاب به بخش خصوصی 

شده بود، اشاره کردند.
ایشان در بخش دیگری از سخنان خود به اجتناب و نهی دستگاه های 
اجرایــی و نظارتــی و دخالت در امــور بخش خصوصی، بنگاه های 
اقتصادی، ضرورت سرمایه گذاری، اهمیت بهبود فضای کسب وکار 

و مقررات زدایی اشاره داشتند.
در همین زمینه کانون عالی انجمن صنفی کارفرمایی ایران ســعی 
خواهد کرد هر ۴۵ روز یک بار با استفاده از ظرفیت کارشناسی که در 
تشــکل های عضو و کانون ها سراســری و استانی وجود دارد بتوانیم 
مســائل و مشکلات حوزه کافرمایی را شناسایی کنیم. همچنین در 
تعامل با دســتگاه های مختلف بتوانیم قدمی برای کاهش قوانین 

دست وپاگیر در حوزه کسب وکار برداریم.

قرعه کشی تاریخی خودروسازان!

وحید حاج سعیدی
طنز نویس

کاریکاتور
افزایش بی رویه تورم

طنز

 

دولت ابراهیم رئیسی و رسانه های جریان حامی او، تمایل 
زیادی به مقایســه و ارزیابی عملکرد دولت خود با دو ســال 

پایانی دولت حسن روحانی دارند.
از طرفی برخی معتقدند عملکرد دولت رئیسی را باید با دو 
سال ابتدایی دولت روحانی مقایسه کرد. آیا این مقایسه ها 
می تواند ارزیابی درســتی از عملکرد دو دولت به ما بدهد؟ 
یا آنکه باید ســال اصلی و پایه مقایســه عملکرد دو دولت را 
بخش میانی دولت حسن روحانی قرار داد؟ چرا دولت ابراهیم 
رئیسی تمایل دارد عامدانه خود را با بخش سوم دولت حسن 
روحانی مقایسه کند؟ بخش سوم دولت روحانی کدام سالها 

را شامل می شود و چه ویژگی هایی داشت؟
در اینجا قصد ندارم به مقایســه عملکرد دو دولت بپردازم. 
اینجا تنها بحث بر سر این است که برای فهم بهتر از عملکرد 
دو دولت، باید شــرایط تقریباً یکســان را پیدا و عملکرد آنها 
را هم مقایسه کرد و به باور من افکارعمومی و رسانه ها به 

خوبی می تواند دست به این مقایسه بزند.
دولت حسن روحانی را باید به سه بخش یا دوره مهم تقسیم 
کرد. اول: سال ۹۲ تا بهمن ماه ۹۶. دوم: بهمن ۹۶ تا شهریور 
۹۸. دوره سوم: مهر ۹۸ تا مرداد 1۴۰۰ )این بخش دو سال 

پایانی ریاست جمهوری حسن روحانی را شامل می شود(
به طور خلاصه و روشن برای بررسی منصفانه عملکرد دو 
دولت و تصمیم گیری های آن می توان دو سال اخیر را با دوره 

دوم دولت حسن روحانی مقایسه کرد. اما چرا؟
سالهای اوج

اساساً دو سال ابتدایی ابراهیم رئیسی با کارنامه بخش اول 
دولت حســن روحانی قابل مقایســه نیست. در بخش اول 
ریاســت جمهوری حســن روحانی در اوج قرار دارد. تورم به 
ســمت تک رقمی شــدن میل می کند. دولتی دموکرات در 
آمریکا بر سرکار است. برجام بسته شده و تولید نفت افزایش 
یافته است. اگرچه در همان زمان متاسفانه با کاهش شدید 
قیمــت نفت روبه رو بودیــم، اما هرچه بود ثبات در بازار ارز 
و تراز دریافت و پرداخت های ارزی دولت ســال های بسیار 

خوبی را برای اقتصاد ایران رقم زد.
دوره دوم را فعلًا کنار بگذاریم. اما دوره سوم ریاست جمهوری 
حسن روحانی نه فقط ایران، بلکه جهان در شرایط استثناء 
قرار دارد. وضعیت کرونا در اواخر سال ۹۸ تا تابستان 1۴۰۰ 
همه چیز را تحت تأثیر خود قرار داده بود. از تحصیل گرفته تا 
درمان. از حمل و نقل گرفته تا مرگ و میر. از ورشکستی های 
زنجیره. ای کســب و کارها گرفته تا مســدود شدن مرزها و 
گمرکات. دولت ها در این شرایط ناگزیر بودند با درآمدهای 

خود آسیب های مردم را هم جبران کنند و این تقریباً شامل 
همه دنیا می شد. از آن طرف در این دوره ما شاهد به قدرت 
رسیدن اصولگرایان در مجلس یازدهم بودیم. مجلسی که 
آمــده بــود تا در مقابل دولت قــد علم کند و مقدمات روی 
کارآمدن دولت یکدست اصولگرایان را فراهم کند. مجلسی 
که وقتی اولین لایحه بودجه را در سال ۹۹ به دست گرفت، 
کاری کرد که هنوز هم دولت از زیربار آن خارج نشده است.

هیچ دولتی در تاریخ ۴۰ ســاله با چنین وضعیتی در دوســال 
پایانی روبه رو نبود. حتی دولت ســیدمحمد خاتمی که در 
سال ۸۲ مجلس و شورای شهر را به اصولگرایان واگذار کرده 
بود و با طرح هایی چون تثبیت قیمت ها روبه رو بود. مجلس 
هفتم آنچنان که مجلس یازدهم در مقابل دولت دوازدهم 
مقابله کرد، نایســتاده بود. دلیلش هم روشن است. در تمام 
مجالس پیش از این اقلیت حتی اگر در قدرت نبودند، توانسته 
بودند یک فراکســیون حداقلی در مجلس تشــکیل دهند. 
امــا در مجلس یازدهم نه اصلاح طلبان و نه اعتدال گرایان 

نتوانستند یک فراکسیون کوچک هم تشکیل دهند.
حتــی دولت احمدی نژاد هم که در دو ســال پایانی خود با 
اصولگرایان وارد جدال شده بود، در مجلس علی لاریجانی 
مدافعانی داشت. به طور خلاصه در دوره سوم ریاست حسن 
روحانــی )نیمه دوم ســال ۹۸ تــا 1۴۰۰( این وقایع به طور 
فشرده اتفاق افتاد: 1- وقایع آبان ۹۸ که شکاف میان دولت 

و ملت را افزایش داد.
۲- ترور سردار سلیمانی که کشور را تا آستانه جنگ پیش برد.
۳ – ساقط کردن هواپیمای اوکراینی و شهادت هموطنان 
که مخفی کاری سه روزه پس از آن به بی اعتمادی گسترده 

مردم و سیستم منجر شد.
۴ – شیوع پاندومی فراگیر کرونا

۵- در نهایت هم تســخیر کامل مجلس یازدهم توســط 
اصولگرایان

چرا دوره دوم پایه مقایسه است؟
از بهمن ۹۶ که ترامپ آخرین مهلت ســه ماهه مذاکره را 
به ایران داد، تا شهریور ۹۸ دلار از ۴ هزارتومان رشد کرده 
و در 11 هزارتومان مدیریت شده بود. دولت اگرچه در این 
مقطع تلاش کرد هم اثر تحریم ها را بگیرد و هم با کاهش 
فروش نفت کنار بیاید، اما درعین حال ناگزیر بود از التهابات 
اجتماعی هم جلوگیری کند. فراموش نکنیم که جان بولتن، 
نتانیاهو و بن ســلمان و براندازان می خواســتند ۴۰ سالگی 
انقلاب در تهران پیروزی خود راجشن بگیرد. استراتژی های 
»تابستان داغ« آن ها سرانجامی نداشت. رسانه هایی که به 
دنبال براندازی بودند، شــرایط قحطی و غارت را در داخل 
ترســیم می کردند، اما موفق نشــدند. کار به جایی رسید که 
ترامپ در مهرماه ۹۸ و در ساختمان سازمان ملل با واسطه 
مکرون به دنبال دیدار با حسن روحانی بود.روایت آن دیدار 
را حسن روحانی بعدها خودش در جمعی از اعضای دولت و 
روزنامه نگاران بیان کرده بود. روایتی که در کتاب »جنگ 
بدون آتش و دود« منتشر شد. روحانی آنجا گفته بود: همه 
چیز آماده مذاکرات مستقیم بود. طرف امریکایی ابراز می کرد 
که ترامپ بی صبرانه علاقه مند به دیدار است. اما احساس 
کردم که یکجای کار به شــدت لنگ می زند. ترامپ تاکید 
داشت که اول باید خبر دیدار را اعلام کنیم و بعد دیدار انجام 
شــود. برای من روشــن بود که ترامپ بازیگر است. او آدم 
عادی نبود. هر لحظه بازی می کرد. یک هنرپیشه قابل بود. 
نگران بودم که خبر دیدار را منتشــر کند و بعد بازی را بهم 
بزند.« حسن روحانی تصمیم می گیرد به ابن دیدار نرود. او 
تاکیــد کرده بود که »اگر جای ترامپ، اوباما رئیس جمهور 

بود، قطعاً به آن جلسه می رفتم.«
کاملًا واضح بود که ترامپ با این بازی می خواســت پاس 
گل را به مخالفان حسن روحانی در تهران بدهد و دولت را 

در شرایط سقوط از داخل قرار دهد.
در مجموع تصمیم حســن روحانی بر عدم دیدار با ترامپ 
ناشــی از اعتمادبه نفســی بود که به خاطر مدیریت کردن 
فشــار تحریم ها و جلوگیری از فروپاشی کشور و افتادن در 

تورم های سه رقمی صورت داده بود.
مقایسه غلط

با این تفاسیر مشخص می شود که اگر دولت ابراهیم رئیسی 
قصد مقایسه توانمندی ها و عملکرد مثبت دولت خود را دارد، 
باید با بخش دوم )از ســه دوره ای که از حســن روحانی یاد 
کردیم( خود را مقایسه کند. برای آنکه شاهد مثالی هم برای 
این مدعا ارائه کنیم بد نیست به آمار شاغلین کشور که این 
روزها اتفاقاً بسیار مورد تاکید ابراهیم رئیسی است اشاره کنم. 
رئیسی چندبار بر ایجاد یک میلیون شغل تاکید کرده است.

براســاس گزارش های اداره آمار، میزان شاغلین کشور در 
سال 1۳۹۸ رقم ۲۴ میلیون 1۷۰ هزار نفر را نشان می دهد. 
این رقم در دو سال بعد یک میلیون کاهش پیدا کرده و به 
رقم ۲۳ میلیون و ۲۶۰ هزار نفر رســیده بود. یعنی در دوره 
سوم دولت روحانی که دو سال پایانی را شامل می شود، یک 
میلیون شغل نسبت به دوره دوم آن از دست رفته بود. این 
وضعیت هم متأثر از شرایط پاندومی کرونا بود و تنها مختص 
ایران هم نبود. کما اینکه افزایش میزان بیکاران در آمریکا 
تحت تأثیر کرونا، ترامپ را برزمین زد. در غیر اینصورت با 
آن آمارهایی که ترامپ در ایجاد اشتغال در آمریکا داشت، 
اگر کرونا این آســیب را به او وارد نمی کرد امروز همچنان 
او در کاخ ســفید نشســته بود.با این همه امروز، که ابراهیم 
رئیســی از ایجاد یک میلیون شغل حرف می زند، براساس 
آخرین آمار فصلی تا پایان پاییز 1۴۰1 ما به رقم ۲۴ میلیون 
و ۷۰ هزار نفر شــاغل در کشــور رسیده ایم. این یعنی حتی 
آمار اشتغال امروز به میزان سال ۹۸ هم بازنگشسته است.

مجموعاً با وجود آنکه اساســاً شــرایط سیاســت ورزی و 
تصمیم گیــری در دوره ترامپ با دوره بایدن کاملًا متفاوت 
است، برای درک دقیق تر، صحیح تر و منصفانه تر عملکرد 
دولتها بهتر است عملکرد دوره دوم حسن روحانی )حد فاصل 
بهمن ۹۶ تا شهریور ۹۸( را با دوسال اخیر مقایسه بنشینند. 
به خاطر داشته باشید در این مقایسه دولت روحانی توانسته 
بود کالاهای اساسی را با دلار ۴۲۰۰ تومان به دست مردم 
برســاند و دولت رئیســی با رهاسازی قیمت ها و در شرایط 
یکسان مانند سال ۹۷ و ۹۸ نتوانست این سیاست را به نفع 

سفره های مردم اعمال کند.

مقایسه غلط دو دوره ریاست جمهوری
داوود حشمتی

روزنامه نگار

حسین ساح ورزی
نایب رئیس اتاق 

بازرگانی ایران

یادداشت

دیدگاه


